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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 30ής Ιουνίου 2022 

Ώρα έναρξης:  4.18 μ.μ. 

Αρ.  35 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους 
έντιμους βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους και παρακαλούνται οι γραμματείς να διαπιστώσουν αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Συνεχίζουμε με αναφορά στον θάνατο μιας σημαίνουσας προσωπικότητας, του πρώην υπουργού, πρώην 
βουλευτή και πρώην μέλους της ΕΔΥ Παύλου Παπαγεωργίου, με πλούσια πολιτική και κοινωνική δράση, ο 
οποίος απεβίωσε σήμερα σε ηλικία ογδόντα ενός ετών.  

Ο Παύλος Παπαγεωργίου καταγόταν από το κατεχόμενο Αργάκι.  Κατά τη διάρκεια της φοίτησής του στο 
Γυμνάσιο Μόρφου συμμετείχε ενεργά στον απελευθερωτικό αγώνα και στο μαθητικό κίνημα κατά της 
αποικιοκρατίας, οπότε συνελήφθη από τους Άγγλους και κακοποιήθηκε.  Μετά την αποφοίτησή του από το 
Γυμνάσιο Μόρφου σπούδασε στη Νομική Σχολή του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών.  Κατά 
τη διάρκεια της τουρκοκυπριακής ανταρσίας του 1963-1964 επέστρεψε από τις σπουδές του στην Κύπρο, 
κατετάγη ως εθελοντής στην Εθνική Φρουρά και υπηρέτησε στον Πενταδάκτυλο.  Από το 1967 έως το 1974 
εργαζόταν ως δικηγόρος στη Μόρφου και έπειτα στη Λευκωσία.  Όντας πρόσφυγας και ο ίδιος, διαδραμάτισε 
σημαντικό ρόλο στην ίδρυση της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, στην οποία εξελέγη γενικός γραμματέας το 
1978 και δύο χρόνια αργότερα πρόεδρος.  Με οδηγίες του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ συνέβαλε ουσιαστικά 
στην ετοιμασία σχεδίου προσωρινής στέγασης των προσφύγων.  Από το 1979 έως το 1982 διετέλεσε μέλος της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής Προγραμμάτων του ΡΙΚ.  Ως Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από 
τον Απρίλιο του 1982 έως τον Ιανουάριο του 1985, συνέβαλε καθοριστικά στην εφαρμογή του αναλογικού 
συστήματος κοινωνικών ασφαλίσεων, στη σύναψη διακρατικών συμφωνιών για τον συνυπολογισμό των 
εισφορών των κοινωνικών ασφαλίσεων, καθώς και στην ανάπτυξη των εργατικών αναπαυτηρίων και των 
κέντρων νεότητος.  Από τον Μάιο του 1988 έως τον Απρίλιο του 1991 διετέλεσε πρόεδρος της Αρχής Αδειών 
Κύπρου.  Διετέλεσε επίσης βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας με το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις από το 1991 έως το 1996 και γραμματέας της Βουλής την ίδια περίοδο.  Το 2003 διορίστηκε μέλος της 

 
  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, όπου επαναδιορίστηκε το 2009 ως πρόεδρός της για έξι χρόνια.  Ο Παύλος 
Παπαγεωργίου επέδειξε πλήρη αφοσίωση και ευσυνειδησία σε όλες τις θέσεις στις οποίες κλήθηκε να 
υπηρετήσει. 

Εκφράζοντας τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας προς την οικογένεια και στους οικείους του, σας καλώ να 
τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

Αιωνία η μνήμη του! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή ημέρα έχει καθιερωθεί ως Παγκόσμια Ημέρα Κοινοβουλευτισμού με απόφαση της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ το 2018, με σκοπό την αναγνώριση του έργου των εθνικών κοινοβουλίων στη χάραξη 
πολιτικών και κατ’ επέκταση στη διαμόρφωση των σύγχρονων κοινωνιών.  Κατά την ημέρα αυτή τονίζεται 
εμφατικά ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων στην εκπροσώπηση των πολιτών, η λειτουργικότητα της οποίας 
εξαρτάται από την αναγκαία πληροφόρηση και ενδυνάμωση των πολιτών στο πλαίσιο της δημοκρατίας, καθώς 
και από τη διασφάλιση μεγαλύτερης διαφάνειας και λογοδοσίας σε εθνικό και παγκόσμιο επίπεδο. 

 Η Παγκόσμια Ημέρα Κοινοβουλευτισμού εορτάζεται κάθε χρόνο στις 30 Ιουνίου, ημερομηνία κατά την 
οποία ιδρύθηκε το 1889 η Διακοινοβουλευτική Ένωση, που αποτελεί τον μεγαλύτερο διεθνή κοινοβουλευτικό 
οργανισμό παγκοσμίως και η οποία προάγει την κοινοβουλευτική διπλωματία παρέχοντας στήριξη στα 
κοινοβούλια και τους βουλευτές, ώστε να προωθήσουν την ειρήνη, τη δημοκρατία και τη βιώσιμη ανάπτυξη. 
Παράλληλα, η Διακοινοβουλευτική Ένωση αναπτύσσει στενή συνεργασία με τον ΟΗΕ, ιδίως σε θέματα που 
αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώματα, την ασφάλεια και την αειφορία.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι μέλος της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης από το 1978 συμμετέχοντας 
σε όλες τις διακοινοβουλευτικές διασκέψεις και σε ειδικά συνέδρια για θέματα διεθνούς ενδιαφέροντος με 
τετραμελή αντιπροσωπία, η οποία απαρτίζεται βάσει σχετικού κανονισμού της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης από 
βουλευτές και των δύο φύλων. 

 Σε μια εποχή διεθνών πολιτικών ανακατατάξεων, οικονομικής αστάθειας και συνακόλουθα αύξησης του 
δημοκρατικού ελλείμματος σε πανευρωπαϊκό επίπεδο ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων καθίσταται εξαιρετικά 
σημαντικός ως προς τη διαμόρφωση πολιτικών που θα δημιουργήσουν τις συνθήκες εκείνες για αξιοπρεπή 
διαβίωση και ευημερία.  Η ενεργός συμμετοχή των πολιτών στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων και στην εν γένει 
δημόσια διαβούλευση που θα ενδυναμώσει τη λειτουργία της συμμετοχικής δημοκρατίας και συνακόλουθα την 
καλλιέργεια εμπιστοσύνης των πολιτών προς τους θεσμούς και την πολιτεία επιβάλλεται να καταστεί ο ύψιστος 
στόχος για κάθε κοινοβούλιο.  

 Παρακαλείται τώρα ο γραμματεύς να αναγνώσει τις αναφορές στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

 Κύριε γραμματεύ, έχεις τον λόγο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 16 και 17 Ιουνίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε, εκπροσωπώντας την Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης, στην 131η Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη Δημοκρατία 
μέσω του Δικαίου (Επιτροπή της Βενετίας) στη Βενετία.  Κατά τη συνεδρία συζητήθηκαν τρόποι βέλτιστης 
συνεργασίας και αξιοποίησης από την Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης των 
Γνωμοδοτήσεων της Επιτροπής της Βενετίας.  

 Μεταξύ της 20ής και της 24ης Ιουνίου ο κ. Νίκος Τορναρίτης ως επικεφαλής, ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης, η κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και o κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχαν στις εργασίες του 3ου Μέρους της Συνόδου 2022 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο.  Στο πλαίσιο των εργασιών 
της ολομέλειας εγκρίθηκε ομόφωνα έκθεση και ψήφισμα του κ. Λουκαΐδη για την τήρηση των υποχρεώσεων και 
δεσμεύσεων της Μάλτας έναντι του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Στην έκθεση και στο ψήφισμα γίνεται μια εκτενής 
αξιολόγηση των πρόσφατων δημοκρατικών μεταρρυθμίσεων στη χώρα και περιλαμβάνονται συστάσεις για 
τρόπους καλύτερης αντιμετώπισης των εναπομεινασών προκλήσεων.  

 Ο κ. Τορναρίτης κατέθεσε γραπτή ερώτηση στον Ιρλανδό Υπουργό Εξωτερικών και Άμυνας αναφορικά 
με τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί η Ιρλανδία, που προεδρεύει της Επιτροπής Υπουργών, για να 
στηρίξει τις προσπάθειες για επανέναρξη των διαπραγματεύσεων προς επίλυση του κυπριακού προβλήματος 
και για να ασκηθεί πίεση προς την Τουρκία, ώστε να εγκαταλείψει τις παράνομες ενέργειές της εις βάρος της 
Κύπρου και του λαού της.   

 Επίσης, ο κ. Λουκαΐδης εκ μέρους της Πολιτικής Ομάδας της Ενωμένης Αριστεράς απηύθυνε ερώτηση 
στην Πρόεδρο της Ελληνικής Δημοκρατίας κ. Κατερίνα Σακελλαροπούλου αναφορικά με την προάσπιση των 
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εργασιακών και κοινωνικών δικαιωμάτων στην Ευρώπη όπως αυτά απορρέουν από την Ευρωπαϊκή Κοινωνική 
Χάρτα, ειδικότερα για τις πιο ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  

 Εξάλλου, στο περιθώριο των εργασιών της Συνέλευσης τα μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας 
παρακάθισαν σε πρόγευμα εργασίας με την Πρόεδρο της Ελληνικής Δημοκρατίας κατά το οποίο συζητήθηκαν 
επίκαιρα θέματα αμοιβαίου ενδιαφέροντος.  

 Επίσης, οι Κύπριοι βουλευτές συμμετείχαν με παρεμβάσεις τους σε συζητήσεις στην ολομέλεια.  Σε 
συζήτηση για τις πρόσφατες προκλήσεις ασφαλείας που αντιμετωπίζει η Ευρώπη ο κ. Τορναρίτης στηλίτευσε 
την επιθετική συμπεριφορά της Τουρκίας, προτρέποντας τα κράτη μέλη του οργανισμού να επιδείξουν την ίδια 
αποφασιστικότητα έναντι παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου από όπου και αν προέρχονται.  Για το ίδιο θέμα η 
κ. Ερωτοκρίτου, αφού κατέρριψε τους ισχυρισμούς Τούρκων βουλευτών για δήθεν απομόνωση της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας, τόνισε ότι είναι η Τουρκία με τις παράνομες ενέργειές της που παρεμποδίζει τη 
λύση του κυπριακού προβλήματος.  Η κ. Ερωτοκρίτου αναφέρθηκε στις κυριότερες προκλήσεις ασφάλειας, 
υπογραμμίζοντας την ανάγκη τήρησης της διεθνούς νομιμότητας ως βασικής προϋπόθεσης για τη σταθερότητα, 
την ανάπτυξη και την ευημερία των κρατών.  

 Εξάλλου, σε συζήτηση με θέμα τη συμβολή των πολιτικών κομμάτων στην εξάλειψη του ρατσισμού και 
στην προώθηση της πολυπολιτισμικότητας και της συμμετοχικότητας ο κ. Λουκαΐδης εξέφρασε ανησυχία για την 
επανεμφάνιση της ρητορικής που θεωρεί τους μετανάστες βάρος και απειλή για τις κοινωνίες και επισήμανε ότι 
η αναθεωρημένη Χάρτα των ευρωπαϊκών πολιτικών κομμάτων για την εξάλειψη του ρατσισμού πρέπει να 
εφαρμοστεί από όλα τα δημοκρατικά κόμματα.  Για το ίδιο θέμα η κ. Ερωτοκρίτου σημείωσε ότι τα πολιτικά 
κόμματα και ειδικότερα οι οργανώσεις νεολαίας μπορούν να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο στην 
καταπολέμηση των διακρίσεων και του ρατσισμού, προάγοντας τις αρχές της συμμετοχικότητας, της ισότητας 
και της πολυπολιτισμικότητας.  

 Επίσης, σε συζήτηση για την πρόληψη και αντιμετώπιση του αντισημιτισμού στην Ευρώπη η κ. 
Ερωτοκρίτου τόνισε ότι ο αντισημιτισμός αποτελεί κατάφωρη παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
φαινόμενο επικίνδυνο για τη δημοκρατία. Υπογράμμισε δε τη σημασία στήριξης των εβραϊκών κοινοτήτων στην 
Ευρώπη και την ανάγκη διατήρησης και διδασκαλίας της μνήμης του Ολοκαυτώματος. 

 Ο κ. Ευσταθίου μίλησε εκ μέρους της Σοσιαλιστικής Ομάδας για το θέμα του ελέγχου της διαδικτυακής 
επικοινωνίας και την ανάγκη διασφάλισης του πλουραλισμού των μέσων μαζικής επικοινωνίας, της ελευθερίας 
της πληροφόρησης και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.  Ο κ. Ευσταθίου επισήμανε ότι η χειραγώγηση της γνώσης 
από λίγες αλλά συνάμα πανίσχυρες εταιρείες παροχής διαδικτυακών υπηρεσιών καθιστούν απαραίτητο τον 
αποτελεσματικό έλεγχό τους.  

 Στις 27 Ιουνίου ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
κ. Χάρης Γεωργιάδης συμμετείχε σε διαδικτυακή διακοινοβουλευτική συνάντηση, που διοργάνωσε η Επιτροπή 
Εξωτερικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, με θέμα «Πολιτική Διεύρυνσης την Επόμενη Μέρα της 
Ρωσικής Εισβολής στην Ουκρανία».  Κύριος ομιλητής ήταν ο Ευρωπαίος Επίτροπος για τη Γειτονία και τη 
Διεύρυνση κ. Olivér Várhelyi και συμμετέχοντες μέλη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, των εθνικών κοινοβουλίων 
και των κοινοβουλίων υποψηφίων και δυνάμει υποψηφίων χωρών προς ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Στην παρέμβασή του ο κ. Γεωργιάδης χαιρέτισε την απόφαση για παραχώρηση καθεστώτος υποψήφιας 
για ένταξη χώρας στην Ουκρανία και τη Μολδαβία και για προώθηση της ευρωπαϊκής πορείας της Γεωργίας και 
απηύθυνε μήνυμα ενθάρρυνσης στις χώρες των Δυτικών Βαλκανίων, ώστε να συνεχίσουν την ευρωπαϊκή τους 
πορεία.  Ο κ. Γεωργιάδης σημείωσε ότι η δέσμευση των υποψήφιων για ένταξη χωρών στις ευρωπαϊκές αρχές 
και αξίες αποτελεί προϋπόθεση για την ένταξή τους και τόνισε ότι χώρες οι οποίες δε σέβονται το Διεθνές Δίκαιο 
και καταπατούν τα ανθρώπινα δικαιώματα και την κυριαρχία γειτονικών τους χωρών, που είναι πλήρη μέλη της 
Ένωσης, πρέπει να αποκλειστούν από την πολιτική διεύρυνσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

 Τώρα προχωρούμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχέδιων και εγγράφων, επειδή 
υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει η εισήγηση να κηρυχθεί 
επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
(Αρ. 7) του 2022». 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην κατάθεση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, η πρόταση νόμου κατατίθεται, κηρύσσεται επείγουσα και 
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παραπέμπεται στην αρμόδια επιτροπή, που είναι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, με την παράκληση όπως αυτή συνέλθει, για να μελετήσει το θέμα και να ετοιμάσει 
τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοσχέδια και προτάσεις νόμου κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που ήδη έχει διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 

Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.113-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

2.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.114-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

3.  Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων 
Ανακριτικών Εξουσιών (Υπό Κάλυψη 
Αστυνομικοί) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.115-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

4.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.116-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Ναυτιλιακής Εταιρείας 
Περιορισμένης Ευθύνης (Ν.Ε.Π.Ε.) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.117-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου 
Επιτρόπου για τη Ρύθμιση Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 
2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.118-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής Σχετικά με την 
Επιβολή Περιορισμών στις Εισαγωγές σε 
Κατηγορίες Αρχαιολογικού και 
Εθνολογικού Υλικού της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.119-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

8.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.120-2022). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

9.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.121-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

10.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.122-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 
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11.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.056-2022). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

12.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, 
Μέση Εκπαίδευση - Θέση Καθηγητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.057-2022). 

Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

13.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.058-2022). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

14.  Οικονομικές Καταστάσεις Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων για το έτος 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.07.014.001). 

Υπουργό Εσωτερικών Όλους τους βουλευτές 

Επανακατάθεση 

15.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Οικονόμου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.033-2022). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

16.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.035-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

17.  Οι περί Απαλλαγής και Μείωσης του 
Διοικητικού Προστίμου σε Περίπτωση 
Συμπράξεων κατά Παράβαση του 
άρθρου 3 του Νόμου ή/και του Άρθρου 
101 της ΣΛΕΕ (Πρόγραμμα Επιεικούς 
Μεταχείρισης) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.036-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

18.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.037-2022). 

Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

19.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ακαδημία Επαγγελμάτων 
Φιλοξενίας Κύπρου) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.038-2022). 

Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού,  
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

20.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.039-2022). 

Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

21.  Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Μηχανικού 
Χαρτογραφίας/Φωτολιθογραφίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.040-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

Σχέδιο ψηφίσματος Κατάθεση από Παραπομπή σε 
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Αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από Παραπομπή σε 

1.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
6) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.116-2022). 

Μιχάλη Γιακουμή εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-
Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

2.  Ο περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού 
Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων 
Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και 
Υποχρεώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.117-2022). 

Γιώργο Κουκουμά, Αντρέα 
Καυκαλιά, Χρίστο Χριστοφίδη 
και Χρίστο Χριστόφια εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

3.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.118-2022). 

Ανδρέα Αποστόλου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενημερώνουμε το σώμα ότι καταθέσαμε σχέδιο ψηφίσματος 
καταδίκης του κλιμακούμενου τουρκικού αναθεωρητισμού με την παράκληση όπως συζητηθεί στην αμέσως 
επόμενη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, ούτως ώστε να μπορέσει να τεθεί ενώπιον της 
ολομέλειας στην τελευταία συνεδρία του σώματος στις 14 Ιουλίου 2022. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου;  Κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Είναι και δική μας παράκληση όπως το ψήφισμα που έχουμε καταθέσει για τους Κούρδους, αν μπορεί η 
Επιτροπή Εξωτερικών επίσης να το συζητήσει, για να το ψηφίσουμε, ιδιαίτερα τούτη την εποχή που συμβαίνουν 
τούτα τα θέματα ούλλα, τα προβλήματα στην περιοχή, πριν κλείσει η Βουλή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, και τα δύο ψηφίσματα παραπέμπονται στην επιτροπή Εξωτερικών.  Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση και ως εκ τούτου προχωρούμε.  Πολύ ωραία! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι 
η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων 
στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι 
πρόταση νόμου των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριου Κουλλά και Σάβιας Ορφανίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και των κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και Χρύση 
Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Αντιλαμβάνομαι θα ζητηθεί αναβολή σε τούντο θέμα; 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Όπως έχουμε συζητήσει τζιαι στη Σύσκεψη των Αρχηγών, επειδή έχει κατατεθειμένο κυβερνητικό 
νομοσχέδιο για το ίδιο θέμα τζιαι επειδή το θέμα έσιει παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών για την ερχόμενη Δευτέρα, εισηγούμαστε να αναβληθεί η συζήτηση, ώστε να έρθουμε με 
ολοκληρωμένο τρόπο να δούμε το ζήτημα, πριν να κλείσει εν πάση περιπτώσει η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, είναι ομόφωνο ότι αναβάλλεται το θέμα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ και προχωρούμε τώρα στα θέματα με τους αριθμούς 2, 3 και 4, που έχουν κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2021», 
«Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021» και «Οι περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Φάκελος Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών Συναλλαγών και Προέγκριση 
Μεθοδολογίας Ενδοομιλικής Τιμολόγησης) Κανονισμοί του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να 
υιοθετηθούν οι κατευθυντήριες γραμμές του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) στον 
τομέα της διασυνοριακής τιμολόγησης, οι οποίες περιλαμβάνονται στο «Σχέδιο Δράσης κατά της Διάβρωσης της 
Φορολογικής Βάσης και της Μεταφοράς Κερδών [Base Erosion and Profit Shifting (BEPS)]» του εν λόγω 
οργανισμού. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, 
ώστε να υιοθετηθούν οι κατευθυντήριες γραμμές του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης 
(ΟΟΣΑ) στον τομέα της διασυνοριακής τιμολόγησης, οι οποίες περιλαμβάνονται στο «Σχέδιο Δράσης κατά της 
Διάβρωσης της Φορολογικής Βάσης και της Μεταφοράς Κερδών [Base Erosion and Profit Shifting (BEPS)]» του 
εν λόγω οργανισμού. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 είναι η θέσπιση κανονισμών για την υιοθέτηση των κατευθυντήριων γραμμών 
του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) στον τομέα της διασυνοριακής τιμολόγησης, 
οι οποίες περιλαμβάνονται στο «Σχέδιο Δράσης κατά της Διάβρωσης της Φορολογικής Βάσης και της Μεταφοράς 
Κερδών [Base Erosion and Profit Shifting (BEPS)]» του εν λόγω οργανισμού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια και 
τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

  Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

  Σάβια Ορφανίδου  Μη μέλη της επιτροπής: 

  Άριστος Δαμιανού  Σταύρος Παπαδούρης 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τα νομοσχέδια και τους 
κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 9, 23 και 30 Μαΐου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της εξέτασης των νομοσχεδίων και των κανονισμών παρευρέθηκε επίσης ο 
βουλευτής κ. Ηλίας Μυριάνθους.  

 Σκοπός των σχεδίων νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος είναι η εισαγωγή ρυθμίσεων στην εθνική 
νομοθεσία, ώστε να υιοθετηθούν οι κατευθυντήριες γραμμές του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και 
Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) στον τομέα της διασυνοριακής τιμολόγησης, οι οποίες περιλαμβάνονται στο «Σχέδιο Δράσης 
κατά της Διάβρωσης της Φορολογικής Βάσης και της Μεταφοράς Κερδών [Base Erosion and Profit Shifting 
(BEPS)]» του εν λόγω οργανισμού. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
Νόμου, ώστε: 
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1.  να επανακαθορισθούν οι περιπτώσεις κατά τις οποίες εταιρεία θεωρείται συνδεδεμένη με άλλη εταιρεία ή 
με άλλο πρόσωπο, καθώς και οι περιπτώσεις κατά τις οποίες πρόσωπα θεωρούνται συνδεδεμένα μεταξύ 
τους σε σχέση με εταιρεία στην οποία κατέχουν δικαιώματα ψήφου ή μετοχικό κεφάλαιο ή μερίδιο επί του 
εισοδήματός της, 

2. να εισαχθεί πρόνοια για την τιμολόγηση των συναλλαγών μεταξύ συνδεδεμένων προσώπων στη βάση 
των οδηγιών του ΟΟΣΑ αναφορικά με τις τιμές τιμολόγησης ενδοομιλικών συναλλαγών για πολυεθνικές 
επιχειρήσεις και φορολογικές διοικήσεις, 

3. να εισαχθεί η έννοια της εκ των προτέρων συμφωνίας ενδοομιλικής τιμολόγησης (Advanced Pricing 
Arrangement) και  

4.  να εισαχθεί πρόνοια για την έκδοση κανονισμών που να ρυθμίζουν ειδικότερα ζητήματα σε σχέση με την 
εφαρμογή των εν λόγω οδηγιών του ΟΟΣΑ, τα οποία αφορούν στην τήρηση Φακέλου Τεκμηρίωσης Τιμών 
Ενδοομιλικών Συναλλαγών, στην υποβολή Συνοπτικού Πίνακα Πληροφοριών και στην προέγκριση 
μεθοδολογίας ενδοομιλικής τιμολόγησης διασυνοριακών συναλλαγών. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ώστε να επιβάλλεται διοικητικό πρόστιμο σε περίπτωση εκπρόθεσμης υποβολής ή μη υποβολής ή 
υποβολής ανακριβούς ή ατελούς Συνοπτικού Πίνακα Πληροφοριών ή Φακέλου Τεκμηρίωσης Τιμών 
Ενδοομιλικών Συναλλαγών.  

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 33(7) και 33Γ(2) του 
πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, σκοπείται η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας που να ρυθμίζει επιμέρους 
ζητήματα που αφορούν στην τεκμηρίωση της τιμολόγησης ενδοομιλικών συναλλαγών, καθώς και στην εκ των 
προτέρων συμφωνία ενδοομιλικής τιμολόγησης διασυνοριακών συναλλαγών.   

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1.  Την υποχρέωση των συνδεδεμένων προσώπων να τηρούν Φάκελο Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών 
Συναλλαγών, ο οποίος τίθεται στη διάθεση του Τμήματος Φορολογίας, εφόσον αυτό ζητηθεί, εντός 
καθορισμένης προθεσμίας, όπως και της υποβολής Συνοπτικού Πίνακα Πληροφοριών μαζί με τη 
φορολογική τους δήλωση.  

2.  Τις περιπτώσεις κατά τις οποίες πρόσωπα απαλλάσσονται από την υποχρέωση τήρησης Φακέλου 
Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών Συναλλαγών. 

3.  Τη δυνατότητα υποβολής στον Έφορο Φορολογίας από συνδεδεμένα πρόσωπα αίτησης προέγκρισης 
μεθοδολογίας τιμολόγησης διασυνοριακών συναλλαγών, καθώς και τη διαδικασία έκδοσης απόφασης 
από τον Έφορο Φορολογίας τόσο για την εν λόγω προέγκριση όσο και για την αναθεώρηση, ανάκληση 
και ακύρωσή της.  

4. Την παραχώρηση δυνατότητας στον Έφορο Φορολογίας να καθορίζει και εξειδικεύει με γνωστοποίησή 
του, που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, το ακριβές περιεχόμενο και τα στοιχεία 
του Φακέλου Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών Συναλλαγών και του Συνοπτικού Πίνακα Πληροφοριών, 
τις περιπτώσεις κατά τις οποίες οι εν λόγω φάκελοι θεωρούνται μη πλήρεις ή μη επαρκείς, καθώς και άλλα 
σχετικά ζητήματα. 

5.  Την παραχώρηση εξουσίας στον Έφορο Φορολογίας να καθορίζει με απόφασή του ειδικότερα ζητήματα 
που αφορούν στη διαδικασία προέγκρισης μεθοδολογίας τιμολόγησης διασυνοριακών συναλλαγών 
μεταξύ συνδεδεμένων προσώπων, καθώς και αναθεώρησης, ανάκλησης και ακύρωσης της εν λόγω 
προέγκρισης, στο περιεχόμενο της αίτησης προέγκρισης μεθοδολογίας τιμολόγησης διασυνοριακών 
συναλλαγών μεταξύ συνδεδεμένων προσώπων, στη διαδικασία επικοινωνίας με τις αρμόδιες αρχές 
άλλων εμπλεκόμενων κρατών, καθώς και άλλα σχετικά ζητήματα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δημιουργούνται σαφή πρότυπα καθοδήγησης των ενδοομιλικών 
συναλλαγών μέσω κανόνων τεκμηρίωσης της τιμολόγησης των συναλλαγών μεταξύ συνδεδεμένων 
προσώπων, καθώς και η νομική βάση για τη συνομολόγηση συμφωνιών ενδοομιλικής τιμολόγησης.  

2. Οι κανόνες τεκμηρίωσης ενδοομιλικής τιμολόγησης χρησιμοποιούνται για φορολογικούς σκοπούς και 
αφορούν στον καθορισμό των προϋποθέσεων για τη διενέργεια τέτοιων συναλλαγών, 
συμπεριλαμβανομένης της τιμολόγησης συναλλαγών εντός ομίλων εταιρειών που ενδεχομένως να 
βρίσκονται σε διαφορετικές δικαιοδοσίες, η οποία έχει ως αποτέλεσμα την κατανομή κερδών σε εταιρείες 
ομίλου εταιρειών που ενδεχομένως να βρίσκονται σε διαφορετικά κράτη. 

3. Οι εμπορικές και οικονομικές συναλλαγές μεταξύ συνδεδεμένων επιχειρήσεων με βάση την «Αρχή των 
Ίσων Αποστάσεων», όπως αυτή διατυπώνεται στην Πρότυπη Σύμβαση Αποφυγής Διπλής Φορολογίας 
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του ΟΟΣΑ, πρέπει να τιμολογούνται ως εάν οι εν λόγω επιχειρήσεις να είναι εντελώς ανεξάρτητες μεταξύ 
τους σε ό,τι αφορά τις οικονομικές συνθήκες.  

4. Η «Αρχή των Ίσων Αποστάσεων» αποτελεί πρακτικό και ισορροπημένο πρότυπο για τις φορολογικές 
αρχές και για τους φορολογουμένους, καθότι χρησιμοποιείται για την αξιολόγηση των τιμών μεταφοράς 
μεταξύ συνδεδεμένων επιχειρήσεων, όπως και για την αποφυγή της διπλής φορολογίας.   

 Στο στάδιο της επί της αρχής συζήτησης των προτεινόμενων σχεδίων νόμου οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου δήλωσαν ότι το προτεινόμενο 
φορολογικό πλαίσιο κρίνεται ιδιαίτερα σημαντικό, καθότι με την εισαγωγή των κανόνων τεκμηρίωσης 
τιμολόγησης των συναλλαγών των συνδεδεμένων προσώπων διασφαλίζεται ότι η τιμολόγηση θα 
πραγματοποιείται στη βάση της «Αρχής των Ίσων Αποστάσεων».   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι, αναλύοντας περαιτέρω τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, δήλωσαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:  

1. Η υποχρέωση εφαρμογής της «Αρχής των Ίσων Αποστάσεων» αφορά συνδεδεμένα πρόσωπα με 
ελάχιστη συμμετοχή/εξάρτηση ως προς το μετοχικό κεφαλαίο ή τα δικαιώματα ψήφου ή το δικαίωμα σε 
μερίδιο εισοδήματος, σε ποσοστό ύψους 25%. 

2. Πρόσωπα θα έχουν δικαίωμα υποβολής αίτησης στον Έφορο Φορολογίας για την προέγκριση της 
μεθοδολογίας τιμολόγησης των συναλλαγών τους με συνδεδεμένα με αυτούς πρόσωπα.  

3. Τα συνδεδεμένα πρόσωπα θα έχουν υποχρέωση να τηρούν Φάκελο Τεκμηρίωσης Τιμών, ο οποίος 
διαχωρίζεται σε βασικό και κυπριακό φάκελο, για τις ενδοομιλικές τους συναλλαγές.   

4. Η υποχρέωση τήρησης κυπριακού Φακέλου Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών Συναλλαγών θα αφορά 
μόνο στις περιπτώσεις που η αξία των συναλλαγών, ανά κατηγορία, υπερβαίνει συνολικά τις €750.000.   

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων, επισημαίνοντας παράλληλα τη σημαντικότητα αυτών. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των σχεδίων νόμου μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις 
αναφορικά με τη διασφάλιση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων της Κύπρου, τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων ρυθμίσεων, καθώς και τα οφέλη που θα προκύψουν από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Σε σχέση  με τα τεθέντα ζητήματα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Φορολογίας δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις διατηρούνται τα συγκριτικά πλεονεκτήματα της Κύπρου και διασφαλίζεται 
η πάταξη της διάβρωσης της φορολογικής βάσης και της μεταφοράς κερδών από την Κύπρο σε άλλα 
κράτη. 

2. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να καταστήσουν την Κύπρο πιο ανταγωνιστική ως διεθνές 
επιχειρηματικό κέντρο, καθότι θα παρέχεται βεβαιότητα στους φορολογουμένους και στους επενδυτές σε 
ό,τι αφορά το ύψος των φορολογικών τους υποχρεώσεων, αφού η ορθότητα της τιμολόγησης των 
συναλλαγών μεταξύ συνδεδεμένων προσώπων δε θα μπορεί να αμφισβητείται εύκολα από τις 
φορολογικές αρχές της Κύπρου, όπως και άλλων κρατών. 

3. Η εξέταση από το Τμήμα Φορολογίας της ορθότητας της τιμολόγησης συναλλαγών συνδεδεμένων 
προσώπων θα αφορά τόσο τις εγχώριες όσο και τις διασυνοριακές συναλλαγές, ώστε να αποφεύγεται η 
χειραγώγησή τους κατά τρόπο με τον οποίο να μειώνεται η συνολική φορολογική υποχρέωση ενός ομίλου 
εταιρειών ή των τελικών μετόχων στους οποίους ανήκουν τα συνδεδεμένα πρόσωπα. 

4. Η προέγκριση μεθοδολογίας τιμολόγησης συναλλαγών συνδεδεμένων προσώπων παρέχει στους 
φορολογουμένους τη δυνατότητα εξασφάλισης εκ των προτέρων συμφωνίας για την τιμολόγηση των 
συναλλαγών τους με συνδεδεμένα με αυτούς πρόσωπα τόσο με τη φορολογική αρχή της Κύπρου όσο και 
με φορολογικές αρχές άλλων κρατών στα οποία πραγματοποιούν συναλλαγές με τα συνδεδεμένα 
πρόσωπα.  Η εν λόγω πρακτική παρέχει ασφάλεια τόσο στις φορολογικές αρχές όσο και στους επενδυτές 
και στους φορολογουμένους ως προς τον φορολογικό χειρισμό των συναλλαγών τους με συνδεδεμένα 
πρόσωπα. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης των σχεδίων νόμου οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
ενημέρωσαν την επιτροπή για την ανάγκη τροποποίησης επιμέρους προνοιών αυτών τόσο για σκοπούς 
σαφήνειας και ορθότερης απόδοσης των σκοπών και των επιδιώξεων των σχεδίων νόμου όσο και για 
νομοτεχνικούς σκοπούς.   

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής αναθεωρημένα 
κείμενα σχεδίων νόμου στις 16 και 24 Μαΐου 2022, τα οποία έφεραν τη σύμφωνη γνώμη τόσο των εκπροσώπων 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας όσο και του ΣΕΛΚ.    
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 Ειδικότερα, στα κείμενα των σχεδίων νόμου έχουν επέλθει μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Υιοθέτηση του όρου «ελεγχόμενες συναλλαγές» αντί του όρου «ενδοομιλικές συναλλαγές», ώστε να 
καθορίζεται ορθότερα ότι το πλαίσιο εφαρμογής των προτεινόμενων ρυθμίσεων αφορά συναλλαγές 
μεταξύ συνδεδεμένων προσώπων, περιλαμβανομένων και φυσικών προσώπων, και να διασαφηνίζεται 
ότι το πλαίσιο δεν περιορίζεται σε ενδοομιλικές συναλλαγές. 

2. Διεύρυνση του πλαισίου υποχρέωσης τήρησης Φακέλου Τεκμηρίωσης Τιμών Ελεγχόμενων Συναλλαγών, 
καθώς και αναθεώρηση της προθεσμίας για την ετοιμασία του εν λόγω φακέλου. 

3. Διεύρυνση του πλαισίου των συναλλαγών συνδεμένων προσώπων για τις οποίες δύναται να υποβάλλεται 
αίτηση προέγκρισης μεθοδολογίας τιμολόγησης.  

4. Εισαγωγή πρόνοιας για τον καθορισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο τελών σε σχέση με την έκδοση από 
τον Έφορο Φορολογίας προέγκρισης μεθοδολογίας τιμολόγησης ελεγχόμενων συναλλαγών.  

5. Αναθεώρηση του τρόπου επιβολής διοικητικών προστίμων, ώστε αυτά να επιβάλλονται αναλογικά τόσο 
στην περίπτωση μη συμμόρφωσης με την υποχρέωση υποβολής στον Έφορο Φορολογίας Συνοπτικού 
Πίνακα Πληροφοριών όσο και στην περίπτωση μη συμμόρφωσης με την υποχρέωση τήρησης Φακέλου 
Τεκμηρίωσης Τιμών Ελεγχόμενων Συναλλαγών. 

6. Τροποποίηση του τίτλου των προτεινόμενων κανονισμών, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος (Φάκελος Τεκμηρίωσης Τιμών Ελεγχόμενων Συναλλαγών και Προέγκριση 
Μεθοδολογίας Τιμολόγησης Ελεγχόμενων Συναλλαγών) Κανονισμοί του 2022». 

 Σημειώνεται ότι κατά τον νομοτεχνικό έλεγχο των σχεδίων νόμου επήλθαν επί των κειμένων αυτών 
περαιτέρω τροποποιήσεις για σκοπούς διασαφήνισης και νομοτεχνικής βελτίωσης των προνοιών τους.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των σχεδίων νόμου όπως αυτά έχουν τροποποιηθεί κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2021. 

2. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021. 

3. Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Φάκελος Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών Συναλλαγών και 
Προέγκριση Μεθοδολογίας Ενδοομιλικής Τιμολόγησης) Κανονισμοί του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Άρα, δεν υπάρχουν αγορεύσεις. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 33Γ.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44A του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Κύριε Γεωργίου, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνα, με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε επί του συνόλου του νομοσχεδίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, κύριε, είναι όπως είναι καταγεγραμμένα, όπως είναι το ηλεκτρονικό σύστημα, αγαπητέ συνάδελφε.  
Οι γραμματείς έχουν απαίτηση να καταγράφονται όλα ανελλιπώς και για τα πρακτικά και για την ιστορία.  Ως εκ 
τούτου, δε θα ψηφίζουμε συνολικά. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα, αγαπητέ κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με σαράντα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 50Ζ.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Κύριε Γεωργίου, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνα, με σαράντα ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2022.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε επί του συνόλου του νομοσχεδίου. 

 Κύριε Γεωργίου, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με σαράντα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς, παρακαλώ. 

 Για τους κανονισμούς πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Για το υπ’ αριθμόν 4, για τους κανονισμούς. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τώρα αισίως προχωρούμε στο πέμπτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2014/59/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 15ης Μαΐου 2014, για τη θέσπιση πλαισίου για την ανάκαμψη 
και την εξυγίανση πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων και για την τροποποίηση της Οδηγίας 
82/891/ΕΟΚ του Συμβουλίου και των Οδηγιών 2001/24/ΕΚ, 2002/47/ΕΚ, 2004/25/ΕΚ, 2005/56/ΕΚ, 2007/36/ΕΚ, 
2011/35/ΕΕ, 2012/30/ΕΕ και 2013/36/ΕΕ, καθώς και των Κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου (ΕΕ) αριθ. 1093/2010 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012» και εισαγωγή προνοιών για την αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2021»  

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά  Ηλίας Μυριάνθους  

 Σάβια Ορφανίδου  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαρτίου και στις 6 και 20 Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Αρχής Εξυγίανσης και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  Η Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών 
(ΚΣΕΠΕΥ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης η πρόεδρος της επιτροπής κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και 
Επενδυτικών Εταιρειών Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2014/59/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 15ης Μαΐου 2014, 
για τη θέσπιση πλαισίου για την ανάκαμψη και την εξυγίανση πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων 
επενδύσεων και για την τροποποίηση της Οδηγίας 82/891/ΕΟΚ του Συμβουλίου και των Οδηγιών 2001/24/ΕΚ, 
2002/47/ΕΚ, 2004/25/ΕΚ, 2005/56/ΕΚ, 2007/36/ΕΚ, 2011/35/ΕΕ, 2012/30/ΕΕ και 2013/36/ΕΕ, καθώς και των 
Κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου (ΕΕ) αριθ. 1093/2010 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012».  
Προτείνεται επίσης η εισαγωγή προνοιών για την αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις εναρμονίζεται η ισχύουσα νομοθεσία σε σχέση με τα 
ακόλουθα:  

1. Την αντιμετώπιση εμποδίων στη δυνατότητα εξυγίανσης ομίλου, ιδιαίτερα όσον αφορά στην ερμηνεία της 
περιόδου συμβιβασμού του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1093/2010. 

2. Την ανανέωση της θητείας του ειδικού διαχειριστή. 

3. Τη χρήση της αποτίμησης που πραγματοποιείται για σκοπούς εξυγίανσης κατά την άσκηση του 
δικαιώματος αμφισβήτησης μέτρων εξυγίανσης. 
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4. Το δικαίωμα της αρχής εξυγίανσης να ζητά την αναστολή δικαστικών ενεργειών ή διαδικασιών στις οποίες 
είναι ή καθίσταται διάδικος το ίδρυμα υπό εξυγίανση. 

 Περαιτέρω, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγονται ρυθμίσεις για αποτελεσματική εφαρμογή της 
βασικής νομοθεσίας σε σχέση με τα ακόλουθα. 

1. Την αποσαφήνιση της δυνατότητας έκδοσης οδηγιών ή διαταγμάτων από την αρχή εξυγίανσης για 
σκοπούς καθορισμού της ακολουθίας απομείωσης ή μετατροπής υποχρεώσεων σε συγκεκριμένες 
περιπτώσεις. 

2. Τη διασφάλιση της πρόσβασης της αρχής εξυγίανσης σε στοιχεία και πληροφορίες που είναι απαραίτητα 
για την κατάρτιση και ενημέρωση σχεδίων εξυγίανσης, καθώς και την αξιολόγηση της δυνατότητας 
εξυγίανσης ιδρύματος. 

3. Τη διαγραφή της επιφύλαξης για εφαρμογή διατάξεων του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου κατά την 
εφαρμογή του μέτρου πώλησης εργασιών σε συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα. 

4. Την ορθότερη διατύπωση των διαδικαστικών υποχρεώσεων για τη λήψη μέτρων εξυγίανσης.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι σχετικό 
με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις νομοσχέδιο είχε κατατεθεί σε προηγούμενη σύνοδο της Βουλής και 
καταψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 12 Νοεμβρίου 2020.  Ωστόσο, κατόπιν διαπίστωσης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ύπαρξη κενών στην εθνική νομοθεσία σε σχέση με αναφορές που περιλαμβάνονται 
στην Οδηγία 2014/59/ΕΕ και σχετικής υπόδειξης της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, το Υπουργείο 
Οικονομικών κατέθεσε στη Βουλή το υπό αναφορά νομοσχέδιο για σκοπούς συμμόρφωσης και ορθότερης 
εναρμόνισης.  

 Όπως η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ρυθμίζονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα της Αρχής Εξυγίανσης να εκδίδει οδηγίες, διατάγματα και εγκυκλίους αφενός για την 
εφαρμογή της πράξης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 806/2014 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 15ης Ιουλίου 2014, περί θεσπίσεως ενιαίων κανόνων 
και διαδικασίας για την εξυγίανση πιστωτικών ιδρυμάτων και ορισμένων επιχειρήσεων επενδύσεων στο 
πλαίσιο ενός Ενιαίου Μηχανισμού Εξυγίανσης και ενός Ενιαίου Ταμείου Εξυγίανσης και τροποποιήσεως 
του κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1093/2010» και αφετέρου για την ακολουθία απομείωσης ή μετατροπής 
υποχρεώσεων σε περιπτώσεις πιστωτών με την ίδια σειρά προτεραιότητας. 

2. Η υποχρέωση της Αρχής Εξυγίανσης για ταυτόχρονη εκτίμηση της δυνατότητας εξυγίανσης ομίλου και 
κατάρτισης σχεδίου εξυγίανσης ομίλου. 

3. Η υποχρέωση παροχής στοιχείων στην Αρχή Εξυγίανσης από άλλες αρχές για σκοπούς κατάρτισης και 
επικαιροποίησης σχεδίων εξυγίανσης.  

4. Η δυνατότητα της Αρχής Εξυγίανσης να ανανεώνει κατ’ εξαίρεση τη θητεία του  ειδικού διαχειριστή 
ιδρύματος υπό εξυγίανση, χωρίς οποιονδήποτε περιορισμό, εφόσον εξακολουθούν να ισχύουν οι 
προϋποθέσεις διορισμού του. 

5. Η τροποποίηση του καταλόγου των αρχών με τις οποίες η Αρχή Εξυγίανσης δύναται να ανταλλάσσει 
πληροφορίες για σκοπούς σχεδιασμού ή εκτέλεσης πράξης εξυγίανσης.  

6. Οι προϋποθέσεις αναστολής διαδικασίας αίτησης εκκαθάρισης που καταχωρείται στο δικαστήριο από την 
αρμόδια εποπτική αρχή ιδρύματος υπό εξυγίανση ή ιδρύματος για το οποίο διαπιστώνεται ότι πληρούνται 
οι προϋποθέσεις εξυγίανσης.  

7. Η δυνατότητα της Αρχής Εξυγίανσης να αιτείται από το δικαστήριο για σκοπούς αποτελεσματικότερης 
εφαρμογής των μέτρων και των εξουσιών εξυγίανσης την αναστολή έκδοσης αποφάσεων για κατάλληλο 
χρόνο σε δικαστικές διαδικασίες στις οποίες είναι ή καθίσταται διάδικος το ίδρυμα υπό εξυγίανση. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου η ίδια αρμόδιος ενημέρωσε την επιτροπή για 
εξελίξεις που έχουν σημειωθεί και αφορούν στο καθεστώς συγκεκριμένων πιστωτικών ιδρυμάτων στο διάστημα 
που μεσολάβησε μεταξύ της καταψήφισης από την ολομέλεια της Βουλής του προηγούμενου νομοσχεδίου και 
της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, επισήμανε την ανάγκη τροποποίησής του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, ώστε να επέλθουν σε αυτό μικρής έκτασης νομοτεχνικές βελτιώσεις για σκοπούς 
διασαφήνισης επιμέρους προνοιών του.  

 Ως εκ τούτου, το υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής στις 24 Μαΐου 2022 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου.  

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του κειμένου του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τροποποιηθεί 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν αγορεύσεις. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση τίτλου του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 68 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 72 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 73 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 76 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 78 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, δεκαεννέα ψήφοι εναντίον και τρεις 
αποχές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 27 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες πενήντα, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ, δεκαοκτώ ψήφοι εναντίον και τέσσερις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Τώρα αισίως προχωρούμε στο έκτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας συμπληρωματικών 
πιστώσεων ύψους €171.852.323 και χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών 
για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 
2022 είναι ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

  Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

  Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

  Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Ιουνίου 2022.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της 
επιτροπής παρευρέθηκαν ο Γενικός Ελεγκτής, ο Βοηθός Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, καθώς και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας, του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου, του Υπουργείου Υγείας και του Υφυπουργείου 
Κοινωνικής Πρόνοιας. 

 Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκε επίσης το μέλος της κ. Χρύσης 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
   Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ), ΕΛΑΜ. 
   Αποχές: ΚΣ ΕΔΕΚ. 
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Παντελίδης.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €171.852.323 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό για το έτος 2022 είναι ανεπαρκής.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, πέραν των συμπληρωματικών 
πιστώσεων που περιλήφθηκαν στον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2022 για 
σκοπούς κάλυψης έκτακτων αναγκών που σχετίζονται με την αντιμετώπιση των επιπτώσεων τόσο της 
πανδημίας του κορωνοϊού όσο και του πολέμου στην Ουκρανία, προέκυψαν πρόσθετες ανάγκες για τις οποίες 
δεν υπάρχουν διαθέσιμες αποδεκτές εξοικονομήσεις, αλλά ούτε είναι δυνατή η μεταφορά ισόποσων πιστώσεων 
από το Κεφάλαιο «Μη προβλεπόμενες ανάγκες και αποθεματικό» για την κάλυψή τους.  Ως εκ τούτου, οι 
απαιτούμενες πιστώσεις πρέπει να εξασφαλιστούν με την ψήφιση συμπληρωματικού προϋπολογισμού.      

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κυριότερες απαιτούμενες πρόσθετες 
πιστώσεις αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης (€52,8 εκατομ.). 

2. Αγορά ύδατος (€36 εκατομ.). 

3. Αγορά Φαρμάκων και Εμβολίων (€31 εκατομ.). 

4. Συνεισφορά στο Επενδυτικό Ταμείο Χρηματοδότησης Κεφαλαίου (€10 εκατομ.  περίπου). 

5. Ειδικές ανεξάρτητες υπηρεσίες (€6,4 εκατομ.). 

6. Αποπληρωμή δανείου λιμενεργατών (€5,8 εκατομ.). 

7. Χορηγία στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού για ολοκλήρωση του σταδίου  Λεμεσού (€4,5 εκατομ.). 

8. Πρόσληψη έκτακτου εκπαιδευτικού προσωπικού σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης (€4 εκατομ. 
περίπου). 

9. Εξόφληση καθυστερημένων οφειλών του δήμου Λακατάμειας προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (€3,4 
εκατομ.). 

10. Κοινωνική σύνταξη (€2,98 εκατομ. περίπου). 

11. Επίδομα συνταξιούχων με θητεία κατά την τουρκική εισβολή (€2,6 εκατομ.).  

12. Στεγαστικά προγράμματα προς πρόσφυγες δικαιούχους (€2,5 εκατομ.). 

13. Λειτουργία μονάδων ΟΕΔΑ (€2 εκατομ.). 

14. Παροχή υπηρεσιών νοσηλείας ατόμων/ασθενών με νευρολογικές παθήσεις στο Μέλαθρον Αγωνιστών 
ΕΟΚΑ (€2 εκατομ. περίπου). 

15. Χορηγία για επιδιόρθωση και συντήρηση κατεχόμενων ναών (€1,3 εκατομ.). 

 Περαιτέρω, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση του βασικού νόμου για σκοπούς: 

1. μετονομασίας των θέσεων Προέδρου Εμπορικού Δικαστηρίου σε Δικαστή Εμπορικού Δικαστηρίου και η 
δημιουργία δύο νέων θέσεων Δικαστή Ναυτοδικείου, 

2. περίληψης στον κρατικό προϋπολογισμό νέων Κεφαλαίων και των απαιτούμενων πιστώσεων σε σχέση 
με την Ανεξάρτητη Αρχή κατά της Διαφθοράς και το Υφυπουργείο Πολιτισμού, 

3. ενσωμάτωσης των νέων ονομασιών του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, 

4. μετονομασίας των θέσεων Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα, Βοηθού Γενικού Ελεγκτή και Βοηθού Γενικού 
Λογιστή σε Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα, Βοηθό Γενικό Ελεγκτή και Βοηθό Γενικό Λογιστή στη βάση σχετικής 
γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2022, 

5. δημιουργίας περιορισμένου αριθμού νέων θέσεων για την ενίσχυση της εύρυθμης λειτουργίας του 
κράτους,  

6. περίληψης πρόνοιας για την απασχόληση εργοδοτουμένων ορισμένου χρόνου σε συγκεκριμένα τμήματα,  

7. αύξησης της οροφής του συνολικού αριθμού των μόνιμων και έκτακτων εκπαιδευτικών για τη σχολική 
χρονιά 2022-2023 σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης κατά 337 εκπαιδευτικούς.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, αλλά και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η επιβάρυνση του δημοσιονομικού ισοζυγίου από την προτεινόμενη 
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πρόταση συμπληρωματικού προϋπολογισμού ανέρχεται στο 0,64% του ΑΕΠ. 

 Κατά τη συζήτηση του προτεινόμενου συμπληρωματικού προϋπολογισμού οι αρμόδιοι κυβερνητικοί 
εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή για τις επιμέρους συμπληρωματικές πιστώσεις που περιλαμβάνονται σε 
αυτόν και ανέλυσαν τους ειδικότερους σκοπούς για τους οποίους αυτές θα διατεθούν. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε κυρίως το ζήτημα της 
μετονομασίας των θέσεων του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα, του Βοηθού Γενικού Ελεγκτή και του Βοηθού Γενικού 
Λογιστή σε Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα, Βοηθό Γενικό Ελεγκτή και Βοηθό Γενικό Λογιστή. 

 Κατά τις συνεδρίες της επιτροπής ο Γενικός Ελεγκτής διαφώνησε με την πρόταση για μετονομασία της 
θέσης του Βοηθού Γενικού Ελεγκτή και κατ’ επέκταση των υπόλοιπων παρόμοιων θέσεων που αναφέρονται πιο 
πάνω και εξέφρασε τις επιφυλάξεις του κατά πόσο οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συγκρούονται με θεμελιώδη 
άρθρα του Συντάγματος.  Σημειώνεται ότι προς υποστήριξη της εν λόγω θέσης κατέθεσε στην επιτροπή σχετικά 
στοιχεία και γνωματεύσεις. 

 Επί του ιδίου ζητήματος ο Βοηθός Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας προέβη σε εκτενή επεξήγηση των 
λόγων για τους οποίους κρίνεται αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης, επισημαίνοντας 
παράλληλα ότι με αυτή δε διαφοροποιούνται οι εξουσίες και αρμοδιότητες των εν λόγω αξιωματούχων και δεν 
επηρεάζονται θεμελιώδη άρθρα του Συντάγματος. 

 Σημειώνεται ότι η Νομική Υπηρεσία κατέθεσε τη σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, 
ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2022, η οποία αφορά στην ονομασία των θέσεων των εν λόγω αξιωματούχων.  

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του θέματος, η επιτροπή ζήτησε διευκρινίσεις και ενημέρωση 
αναφορικά με επιμέρους ζητήματα τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στη στέγαση ασυνόδευτων ανηλίκων, στο 
Υφυπουργείο Πολιτισμού, στην αγορά ύδατος, στην αγορά τηλεπικοινωνιακού εξοπλισμού από την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου, στο επίδομα συνταξιούχων με θητεία κατά την τουρκική εισβολή, στην ίδρυση 
ιδιωτικής εταιρείας με αποκλειστικό μέτοχο το κράτος με σκοπό την παροχή τεχνικής υποστήριξης προς το 
κράτος για τον εκσυγχρονισμό και τη ψηφιοποίηση της δημόσιας υπηρεσίας, στην αποπληρωμή του δανείου των 
λιμενεργατών, στο αθλητικό γήπεδο Λεμεσού, στην αγορά φαρμάκων και εμβολίων, στην ανάγκη περαιτέρω 
στήριξης των ατόμων που δραστηριοποιούνται στον τομέα της γεωργοκτηνοτροφίας, στην ανάγκη επαναφοράς 
των σχεδίων στήριξης προσώπων που δραστηριοποιούνται στους τομείς του πολιτισμού, του τουρισμού και των 
κέντρων αναψυχής, καθώς και στη στελέχωση του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή με γραπτό υπόμνημά του, ημερομηνίας 
25 Ιουνίου, 2022 για τα πιο πάνω τεθέντα ζητήματα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Εδώ έχουμε και τροπολογίες εκ μέρους του ΑΚΕΛ και του Δημοκρατικού Κόμματος.  Υπάρχει μία 
τροπολογία από τη συνάδελφο Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και τον συνάδελφο Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και δύο τροπολογίες εκ μέρους των αγαπητών 
συναδέλφων Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Άρα, θα προχωρήσουμε στους ομιλητές επί θέματος αρχής και οι αγορητές θα υποστηρίξουν και τις 
τροπολογίες, αντιλαμβάνομαι. 

 Λοιπόν, οι αγορεύσεις.  Ποιοι θα αγορεύσουν;  Ο κ. Καυκαλιάς;  Καυκαλιάς Αντρέας. 

 Κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ο πρώτος κανονικός συμπληρωματικός προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας, ο οποίος 
περιλαμβάνει κονδύλια τα οποία αφορούν διάφορους τομείς και ανάγκες του κρατικού προϋπολογισμού.  
Ωστόσο, η βασική μας παρατήρηση είναι ότι και σ’ αυτό τον κανονικό συμπληρωματικό προϋπολογισμό δεν 
υπάρχουν εκείνα τα κονδύλια που κατά τη δική μας την άποψη θα έπρεπε να συμπεριλαμβάνονταν, ούτως ώστε 
το κράτος, η κυβέρνηση, να έρθει με έναν συγκεκριμένο τρόπο να στηρίξει την πραγματική οικονομία και την 
κοινωνία, επαγγελματικές ομάδες οι οποίες, όπως έχουμε πει και την προηγούμενη φορά που συζητούσαμε τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, έχουν χτυπηθεί αλύπητα από την οικονομική κρίση, ανέμεναν μια στήριξη 
από την κυβέρνηση, η οποία δυστυχώς ούτε και αυτή τη φορά έρχεται.  Είχαμε δώσει και τότε συγκεκριμένα 
παραδείγματα, όπως ήταν τα κέντρα αναψυχής, φορείς και επαγγελματίες του χώρου, για τον πολιτισμό, οι οποίοι 
ακόμα αναμένουν στήριξη από το κράτος. 
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 Την ίδια ώρα θέλω να πω ότι την πολιτική μας θέση και διαφωνία σ’ ό,τι αφορά στις κυβερνητικές πολιτικές 
την καταθέτουμε και με την αρνητική μας ψήφο κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του κράτους, οπόταν και 
αυτή τη φορά θα κινηθούμε σε ό,τι αφορά στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό όπως και την προηγούμενη 
φορά και με θετική ψήφο. 

 Να σταθώ και στις τροπολογίες μας, κύριε Πρόεδρε.  Λόγω του ότι έχουμε και εμείς διαπιστώσει την 
ανάγκη να τρέξει με ταχύτητα αυτός ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός, γιατί υπάρχει ανάγκη.  Έχουμε 
συναινέσει στο να έρθει με μια γρήγορη διαδικασία στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση.  Παρ’ όλον τούτου, 
έχουμε κάποια ζητήματα για τα οποία θεωρούμε ότι δεν έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Γι’ αυτό προτείνουμε το 
σταύρωμα δύο συγκεκριμένων κονδυλίων για περαιτέρω εξέταση, γιατί ακριβώς νιώθουμε ότι δεν έχουν δοθεί οι 
απαντήσεις κι είναι σημαντικά ζητήματα που πρέπει να εξεταστούν περαιτέρω.  Το πρώτο το κονδύλι αφορά στη 
δέσμευση για παραχώρηση πιστώσεων στην υπό ίδρυση κρατική επιχείρηση «Partnership Cyprus» για την 
εξασφάλιση μετοχικού κεφαλαίου, ενώ το δεύτερο κονδύλι αφορά στην αποπληρωμή δανείου λιμενεργατών που 
συνήψε ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων έναντι των μειώσεων των τελών χρέωσης στο λιμάνι Λεμεσού ύψους 
€5,8 εκατομ.  Είναι ποσό που ουσιαστικά θα μεταφέρουμε στον φορολογούμενο πολίτη, για να πληρώσει και να 
καλύψει αυτή τη συμφωνία, αυτό το δάνειο.  Θεωρούμε ότι πρέπει να γίνει περαιτέρω συζήτηση και να δοθούν 
απαντήσεις γι’ αυτά τα δύο κονδύλια, γι’ αυτό προτείνουμε τη δέσμευση αυτών των ποσών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Ο επόμενος. 

 Κύριε Γεωργίου, θα μιλήσετε εσείς ή θέλετε να πάμε πιο κάτω; 

 Σωτήρης Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάποια σημεία τα οποία θέλουμε να τονίσουμε ιδιαίτερα. 

 Το πρώτο αφορά τους κτηνοτρόφους μας.  Ψηφίστηκε στον προηγούμενο συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό ένα κονδύλι €5 εκατομ. για τους κτηνοτρόφους.  Υπήρχε ακριβώς έξω από την πύλη του 
Προεδρικού -ήμασταν μπροστά- υπόσχεση για €8 εκατομ.  Ζητήσαμε αναφορές.  Πού είναι εκείνα τα €3 εκατομ.;  
Την προηγούμενη φορά μας είπαν:  «Θα ψάξουμε να δούμε πώς θα τα καλύψουμε, πώς θα τα βρούμε».  Δε 
βλέπουμε στον σημερινό προϋπολογισμό να υπάρχει αυτό το κονδύλι και αναρωτιόμαστε πότε θα δοθούν και 
πότε θα γίνουν πράξη οι δεσμεύσεις απέναντι σ’ αυτό το κρίσιμο και πολύ ευαίσθητο ζήτημα. 

 Το δεύτερο σημείο είναι το γεγονός ότι αυξάνεται το κονδύλι που αναφέρεται σε ασυνόδευτους ανηλίκους, 
μεγάλος αριθμός των οποίων εν τω μεταξύ δεν είναι ούτε ασυνόδευτοι ούτε και ανήλικοι.  Και τα είδαμε και στην 
Πάφο τα κατορθώματά τους!  Και η διαφωνία μας αναφορικά με το συγκεκριμένο κονδύλι είναι το γεγονός ότι 
μέχρι σήμερα υπάρχουν συμπατριώτες μας άστεγοι που υπολείπονται τα απαραίτητα, εκδιώκονται από τα 
ξενοδοχεία που έχουν τοποθετηθεί, χωρίς να έχουν βρει τόπο διαμονής.  Τόπο διαμονής που, όπως είναι λογικό, 
δεν τους βρίσκουν ούτε τα αρμόδια γραφεία, αφού προφανώς οι ενοικιαστές προτιμούν τα σίγουρα κονδύλια για 
αιτητές πολιτικού ασύλου. 

 Επίσης και κλείνοντας, είναι με ικανοποίησή μας που βλέπουμε ότι, έστω και με κάποιους μήνες 
καθυστέρηση, περνά σήμερα το κονδύλι που αφορά τον αγώνα της ΕΟΚΑ και το μουσείο του αρχηγού της 
Γεώργιου Γρίβα Διγενή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Σωτήρη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Μυριάνθους Ηλίας, εκ Πάφου ορμώμενος.   

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ως ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, παρ’ όλον ότι αναμέναμε, κύριε Πρόεδρε, 
ότι θα συμπεριλαμβανόταν σε αυτό τον προϋπολογισμό επιπρόσθετο ποσό για στήριξη του πρωτογενούς τομέα, 
τόσο της γεωργοκτηνοτροφίας όσο και της αλιείας.  Δυστυχώς, η αλιεία λείπει εντελώς και από τον πρώτο και 
από τον δεύτερο συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Ως εκ τούτου, ελπίζουμε ότι οι υποσχέσεις από την πλευρά 
του Υπουργείου Γεωργίας θα υλοποιηθούν με τον τρίτο προϋπολογισμό.   

 Πέραν τούτου, να πω ότι στον συγκεκριμένο προϋπολογισμό υπάρχει ένα ποσό της τάξης των €36 εκατομ. 
για αγορά ύδατος.  Τι είναι αυτό το ποσό, κύριε Πρόεδρε;  Είναι το κόστος που καλείται να πληρώσει το δημόσιο 
στις εταιρείες παραγωγής αφαλατωμένου νερού λόγω της αύξησης του κόστους της ενέργειας.  Και το ερώτημα 
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το οποίο έχουμε καταθέσει και κατά τη συζήτηση του συγκεκριμένου προϋπολογισμού είναι γιατί δεν έγιναν οι 
απαραίτητες ενέργειες από την πλευρά του Τμήματος Υδάτων, ώστε οι εταιρείες αυτές, αντί να αγοράζουν από 
την Αρχή Ηλεκτρισμού, που χρησιμοποιεί συμβατικά καύσιμα και χρεώνεται το κόστος ανά κιλοβατώρα στο ύψος 
που πληρώνει σήμερα ο καταναλωτής, να αγοράζουν αυτή την ενέργεια από εταιρείες παραγωγής ενέργειας 
από ανανεώσιμες πηγές, ώστε όλο αυτό το κόστος το οποίο καλείται σήμερα να πληρώσει ο φορολογούμενος 
πολίτης να ήταν κατά πολύ μικρότερο.   

 Έχουν γίνει εισηγήσεις, έχουν γίνει αναφορές γύρω από αυτό το ζήτημα, αλλά την πρώτιστη ευθύνη για 
το από πού θα αγοράσει η κάθε εταιρεία παραγωγής αφαλατωμένου νερού την έχει το Τμήμα Υδάτων και όχι οι 
ίδιες οι εταιρείες.  Άρα, θεωρούμε ότι είναι μεγάλη η ευθύνη του κράτους, μεγάλη η ευθύνη του Τμήματος Υδάτων 
να εξεύρουν από διαφορετικές πηγές αυτή την ενέργεια, η οποία θα κοστίζει και στον φορολογούμενο πολίτη 
πολύ λιγότερα χρήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μυριάνθους. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σύντομα πρέπει να πω ότι ο εν λόγω προϋπολογισμός σχεδόν στο ήμισύ του αφορά δαπάνες αμυντικής 
θωράκισης και αγορά ύδατος.  Τα υπόλοιπα προκύπτουν από διάφορες ανάγκες ως επί το πλείστον συνεπεία 
της πανδημίας, αλλά και από κάποιες πιστώσεις τις οποίες η κυβέρνηση θέλει να τιμήσει σήμερα με τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Πλην όμως δεν μπορώ παρά να αναφέρω ότι τάξεις του πληθυσμού και 
τάξεις των επιχειρηματιών που έτυχαν υποσχέσεων για στήριξη από την κυβέρνηση καθ’ όλη τη διάρκεια της 
πανδημίας μέχρι σήμερα ακόμα αναμένουν να πάρουν εκείνα τα οποία είχαν ανακοινωθεί πριν από δώδεκα 
μήνες.  Και συγκεκριμένα αναφέρομαι στα κέντρα αναψυχής.  Για ένα μικρό ποσό εναπομείναν, περίπου της 
τάξης του €1 εκατομ., για το οποίο, ενώ οφείλει η κυβέρνηση να το τακτοποιήσει και οφείλει να το καταβάλει, γιατί 
αφορά την υποστήριξη των μισθών του προσωπικού κατά τη διάρκεια που ήταν σε υποχρεωτικό lock down, 
παρά ταύτα σήμερα το Υπουργείο Οικονομικών σφυρίζει αδιάφορα. 

 Κατά δεύτερο λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε τη δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ, η οποία 
αναφέρεται στη δανειοδότηση, στο δάνειο που αφορά τους λιμενεργάτες, γιατί θεωρούμε ότι πρέπει να δοθούν 
περαιτέρω εξηγήσεις στην επιτροπή Οικονομικών.   

 Και, τέλος, να επεξηγήσω τη δική μας τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, αναφορικά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δηλαδή την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ την καταψηφίζουμε ως ΔΗΚΟ… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ, μάλιστα, την καταψηφίζουμε.  Τη δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ εμείς 
ως Δημοκρατικό Κόμμα θα την υπερψηφίσουμε, αυτήν που αφορά το δάνειο των λιμενεργατών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι, προς ενημέρωση των συναδέλφων δηλαδή.   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όσον αφορά την τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος, πρέπει να είμαστε ξεκάθαροι, κύριε Πρόεδρε, 
και λέμε το εξής:  Ενόσω εκκρεμεί ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου διαφορά για την οποία καλείται το Ανώτατο 
Δικαστήριο να αποφασίσει, θεωρούμε ότι η οποιαδήποτε αλλαγή από το status quo ante, το τι ίσχυε δηλαδή 
μέχρι σήμερα, δεν είναι ορθή.  Εξού και η τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος είναι για να διατηρήσει εν 
ισχύι αυτό που ήταν εν ισχύι από το 2014 και μετά -που παράδοξα κατά τη δική μας άποψη προσπαθεί μέσω 
του συμπληρωματικού προϋπολογισμού η κυβέρνηση να αλλάξει- μέχρι την ώρα που θα εκδώσει το Ανώτατο 
Δικαστήριο την απόφασή του, το περιεχόμενο βεβαίως της οποίας θα είναι σεβαστό από όλους μας.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ερωτοκρίτου. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Νίκος Κέττηρος από την κατεχόμενη Λύση.  

 Παρακαλώ, ο κ. Νίκος Κέττηρος από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   
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ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Και από την κατεχόμενη Λύση Αμμοχώστου… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το είπαμε, κύριε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Το άκουσα, το άκουσα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό περιλαμβάνεται το κονδύλι των €1.000 ανά εξάμηνο ως επίδομα 
για τους παθόντες και τους αιχμαλώτους του 1974.  Κανονικά θα έπρεπε να ήταν €1.200 ανά εξάμηνο, γιατί στη 
συμφωνία η οποία έγινε στο Υπουργείο Οικονομικών, στην οποία παρευρίσκονταν και οι συνάδελφοι κ. Σενέκης 
και  κ. Ρίτα Σούπερμαν, είχε συμφωνηθεί €200 τον μήνα.  Εν πάση περιπτώσει, οπωσδήποτε θα υπερψηφίσουμε 
το κονδύλι το οποίο περιλαμβάνεται στον συγκεκριμένο προϋπολογισμό, αλλά το θέμα θα επανέλθει, 
αντιλαμβάνεστε, στην επιτροπή Προσφύγων, για να συζητήσουμε το συγκεκριμένο ζήτημα.  Δεν είναι ζήτημα 
χρημάτων οπωσδήποτε, είναι ζήτημα αναγνώρισης της προσφοράς όλων αυτών των ανθρώπων. 

 Πρέπει να πούμε ότι υπήρχε στρέβλωση αρχικά σε ό,τι αφορά τον κατάλογο αυτών των ανθρώπων οι 
οποίοι θα πάρουν το συγκεκριμένο επίδομα.  Υπήρχε στρέβλωση, γιατί δεν περιλαμβάνονταν όλοι οι αιχμάλωτοι 
και όλοι οι παθόντες του 1974.  Μετά από αρκετές παρεμβάσεις και δικές μας και άλλων βεβαίως βουλευτών 
ενημερωθήκαμε από τον Επίτροπο Προεδρίας ότι έγινε αποδεκτή η εισήγηση να λάβουν το συγκεκριμένο 
επίδομα όλοι οι παθόντες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κέττηρε, ένα λεπτό. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι! 

 Κύριε Λουκαΐδη! 

 Μιλάτε πολλοί, ακούγεστε πολλοί.  Σας παρακαλώ!  Πρέπει να έχουμε έτσι μιαν ησυχία, για να μπορούν 
να καταγράφονται σωστά τα πράγματα και να παρακολουθεί και η γραμματεία εδώ με την ησυχία της. 

 Ευχαριστώ για τη συνεργασία. 

 Συγγνώμη για τη διακοπή, κύριε Κέττηρε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Καθόλου. 

 Θα λάβουν λοιπόν αυτό το επίδομα όλοι οι παθόντες που έχουν προσκομίσει ή θα προσκομίσουν κατά 
το αμέσως επόμενο διάστημα τα απαραίτητα δικαιολογητικά, εάν δεν είναι στο μητρώο του Υπουργείου 
Εσωτερικών ως άμαχοι ή του Υπουργείου Άμυνας ως στρατεύσιμοι.  Αυτό το οποίο θέλω να υπερτονίσω αυτή 
τη φορά είναι ότι πρέπει επιτέλους να σταματήσει αυτή η νοοτροπία, η νοοτροπία η οποία λέει ότι, όποτε πάει 
να αρθεί μια αδικία, δημιουργείται ταυτόχρονα μια άλλη, νέα τάξη αδικημένων.  Και αυτό πήγαινε να γίνει τούτη 
τη στιγμή.  Με παρεμβάσεις αρκετών συναδέλφων θέλω να πω ότι έχει αρθεί τούτη η αδικία.   

 Αλλά πάει να γίνει θεσμός τούτο το πράγμα.  Έχουμε, κύριε Πρόεδρε -και το γνωρίζετε πολύ καλά- το 
θέμα της αδικίας σχετικά με την απόφαση να μπουν ανελκυστήρες, αλλά για κάποιους να μην μπορούν να μπουν 
ποτέ ανελκυστήρες, το θέμα του να γίνουν επιδιορθώσεις στις κατοικίες στους συνοικισμούς, αλλά για κάποιους 
άλλους να μη γίνουν ποτέ, να δοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας, αλλά για κάποιους που είναι σε τουρκοκυπριακή γη να 
μην αποκατασταθεί ποτέ αυτή η αδικία.  Εν πάση περιπτώσει, ας σταματήσει επιτέλους τούτη η νοοτροπία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Νίκο. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Χάρης Γεωργιάδης από τον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

 Κύριε Γεωργιάδη, τον λόγο τον έχετε εσείς. 
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ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επί της ουσίας του προϋπολογισμού να εκφράσω την ικανοποίησή μας για το γεγονός ότι το κράτος έχει 
πλέον τη δυνατότητα να προβλέπει δαπάνες, για να καλύπτονται ανάγκες υπαρκτές, χωρίς να ξεφεύγουμε από 
τα όρια ενός δημοσιονομικού ισοζυγίου.  Είναι μια επιβεβαίωση ότι έχουμε νοικοκυρεμένα δημόσια οικονομικά.   

 Αλλά ικανοποίηση να εκφράσω επίσης για το γεγονός ότι το μεγαλύτερο με διαφορά κονδύλι που 
περιλαμβάνεται σε αυτό τον προϋπολογισμό αφορά στην αμυντική θωράκιση, κάτι το οποίο θεωρούμε εξαιρετικά 
σημαντικό.  Και το επιβεβαιώνουν και οι συνάδερφοι της Επιτροπής Άμυνας, που γνωρίζουν ότι βρίσκεται σε 
εξέλιξη ένα πολύ μεγάλο και σημαντικό πρόγραμμα εξοπλιστικής αναβάθμισης της Εθνικής Φρουράς.   

 Να σχολιάσω όμως και τις τροπολογίες και συγκεκριμένα την τροπολογία του ΔΗΚΟ για το γνωστό πλέον 
θέμα, για την ονομασία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ!  Μιλά ο κ. Γεωργιάδης! 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ:  

 …των βοηθών των τριών ανεξάρτητων αξιωματούχων, του Γενικού Εισαγγελέα, του Γενικού Ελεγκτή και 
του Γενικού Λογιστή, και να πω τα εξής, κύριε Πρόεδρε.  Από ιδρύσεως της Δημοκρατίας δεν υπήρξε ποτέ 
κανένας που να έθεσε θέμα για την ονομασία των βοηθών σε αυτές τις ανεξάρτητες υπηρεσίες, θεωρώντας ως 
δεδομένο ότι ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας είναι ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας.  Έτσι ίσχυε επί προηγούμενων 
Βοηθών Γενικών Εισαγγελέων.  Θυμάμαι από την εποχή του κ. Λουκαΐδη, του κ. Παπασάββα, ότι ποτέ και 
κανένας δεν έθεσε θέμα για την ονομασία.  Προέκυψε θέμα το 2014, μετά από γνωμάτευση του τότε Γενικού 
Εισαγγελέα.  Και επειδή η θέση μας είναι ότι οι γνωματεύσεις του νομικού συμβούλου του κράτους πρέπει να 
γίνονται σεβαστές… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Από πότε;  

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 …είτε τις βρίσκουμε λογικές… 

 Ανέκαθεν, κυρία Χαραλαμπίδου. 

 Είτε τις βρίσκουμε λογικές τις γνωματεύσεις είτε όχι, είχαμε εφαρμόσει αμέσως, χωρίς επιφύλαξη τη 
σύσταση του προηγούμενου Γενικού Εισαγγελέα, ότι πλέον πρέπει να ονομάζεται «Βοηθός Γενικού Εισαγγελέα», 
βοηθός του.  Δεν τη βρίσκαμε ακριβώς λογική, αλλά αυτό επιβάλλει η συνταγματική τάξη, να εισακούονται οι 
γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα.  Όχι να τις επιλέγουμε.   

 Σήμερα, κύριε Πρόεδρε, έχουμε μια νέα γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, η οποία επιβεβαιώνει και 
άλλες παλαιότερες, ακόμα και του κ. Μιχαλάκη Τριανταφυλλίδη, ο οποίος ήταν και μέλος της συντακτικής 
συνέλευσης.  Ήταν ένας εκ των ανθρώπων που συνέταξαν το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο οποίος 
πριν από τριάντα χρόνια επίσης γνωμάτευσε ότι «Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας», «Βοηθός Γενικός Ελεγκτής» 
είναι ασφαλώς η σωστή διατύπωση του deputy, που αναφέρεται και στο αγγλικό κείμενο του συντάγματος.   

 Και, εν πάση περιπτώσει, σε αντίθεση με όσα η αξιότιμη συνάδερφος έχει αναφέρει, δεν εκκρεμεί ενώπιον 
του Ανωτάτου Δικαστηρίου υπόθεση επί της ουσίας.  Αυτό είναι ένας ισχυρισμός, το ότι υπάρχει υπόθεση επί 
της ουσίας ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Έχει εξηγηθεί στην επιτροπή ότι το πολύ το Ανώτατο Δικαστήριο 
να κρίνει για την ορθότητα αποστολής εγκυκλίου.  Άρα, δεν αναμένουμε καν κάποια απόφαση από το Ανώτατο 
Δικαστήριο επί της ουσίας και θεωρώ ότι, όπως πράξαμε το 2014, που εκτελεστική και νομοθετική εξουσία 
σεβαστήκαμε και εφαρμόσαμε στη σύσταση τη γνωμάτευση του κ. Κώστα Κληρίδη τότε, πρέπει και σήμερα να 
εφαρμόσουμε τη γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας, η οποία επαναφέρει ουσιαστικά το ζήτημα, την ονομασία, 
στην ίδια βάση που ίσχυε όλες τις προηγούμενες δεκαετίες, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργιάδη. 

 Τον λόγο έχει ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ, ο συνάδελφος Μαρίνος Σιζόπουλος. 
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 Κύριε Σιζόπουλε, ο λόγος σε εσάς. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αν ζήτησα τον λόγο, ακριβώς ήταν, για να σημειώσω αυτό που είπε προηγουμένως ο κ. Γεωργιάδης, ότι 
ακριβώς το 30% του συμπληρωματικού προϋπολογισμού στην ουσία αφορά εξοπλιστικά προγράμματα της 
Εθνικής Φρουράς.  Και, χωρίς να είναι θέμα δημοσιοποίησης, πρέπει να πούμε ότι τα τελευταία χρόνια έχουν 
γίνει σοβαρά βήματα αναβάθμισης τόσο των εξοπλιστικών προγραμμάτων της Εθνικής Φρουράς όσο και της 
επιχειρησιακής της ικανότητας.   

 Από την πλευρά μου, ως πρόεδρος της επιτροπής με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να ευχαριστήσω το 
σύνολο των μελών της επιτροπής, το οποίο ανεξάρτητα από την κομματική του προέλευση έχει μία αγαστή 
συνεργασία τόσο με το Υπουργείο Άμυνας όσο και με το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς και θεωρώ ότι δεν 
είναι τυχαίο το γεγονός, εάν κάνουμε μία απλή σύγκριση, ποιος ήταν ο προϋπολογισμός εξοπλιστικών 
προγραμμάτων της Εθνικής Φρουράς το 2016 και ποιος είναι σήμερα.  Θα διαπιστωθεί μια σημαντική 
αναβάθμιση, φυσικά αυτό δε μας οδηγεί σε επανάπαυση.  Ειδικά σε μία περίοδο που ο τουρκικός επεκτατισμός 
είναι ιδιαίτερα προκλητικός, σε μία περίοδο που αμφισβητούνται τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, σε μια περίοδο που υπάρχει κίνδυνος της εθνικής και της φυσικής μας επιβίωσης, οφείλουμε να 
επικεντρώσουμε ακόμα περισσότερο την προσπάθειά μας στο θέμα της περαιτέρω αναβάθμισης της 
αποτρεπτικής ισχύος της Εθνικής Φρουράς.  Γι’ αυτό και εμείς θα συνεχίσουμε προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Όσον αφορά το δεύτερο, αγαπητέ Χάρη, τις γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα, ε, δεν τις υλοποιούμε 
όλες.  Υπάρχουν γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα που αφορούν παρανομίες και παρατυπίες, οι οποίες 
έχουν γίνει, τις οποίες δυστυχώς μέχρι στιγμής δεν τις έχουμε υλοποιήσει.  Εύχομαι και ελπίζω να επιδείξουμε 
την ευαισθησία σε όλες τις περιπτώσεις και όντως είναι γεγονός, όταν υπάρχουν αυτές οι γνωματεύσεις με 
ευθύνη πια της Γενικής Εισαγγελίας, ότι όλοι οι υπόλοιποι πρέπει να έχουμε την ευθύνη της άμεσης υλοποίησης 
και της εφαρμογής τους.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Αλέκος ο Τρυφωνίδης.   

 Κύριε Τρυφωνίδη, έχετε τον λόγο.   

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο σημερινός προϋπολογισμός, ο συμπληρωματικός, αφορά κυρίως τις αμυντικές δαπάνες.  Όπως έχει 
αναφερθεί προηγουμένως από τους συναδέλφους, υλοποιείται ένα σημαντικό εξοπλιστικό πρόγραμμα, για να 
παραμείνει και να αυξηθεί το αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς, που σήμερα από ποτέ άλλοτε το έχομεν σοβαρή 
ανάγκη ως κυπριακός Ελληνισμός.   

 Επιπρόσθετα, περιλαμβάνει δαπάνες για την αγορά φαρμάκων, εμβολίων, ύδατος και επιπρόσθετα για 
την αφαλάτωση του νερού, που λόγω του ηλεκτρισμού έχει αυξηθεί το κονδύλι.   

 Με την ευκαιρία αυτή, θα θέλαμε να εκφράσουμε προς την κυβέρνηση και το κυβερνών κόμμα την 
απογοήτευσή μας, γιατί διάφορες εισηγήσεις μας για διάφορες ομάδες που οφείλει να στηρίξει η κυβέρνηση δεν 
τις κάμνει και την ίδια ώρα ζητούμε και συνεργασίες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εγώ έχω την τόλμη.  Εμείς τα λέμε κατάματα, για να τα λαμβάνετε υπόψη!   

 Υπάρχουν συγκεκριμένες ευάλωτες ομάδες και εργαζομένων και επιχειρήσεων που καταθέσαμε 
προτάσεις, αλλά συνέχεια γίνεται επίκληση, αντισυνταγματικότητα, διάφορες άλλες προφάσεις και την ίδια ώρα 
όμως επικροτούμε τα μέτρα που παίρνετε, όμως έπρεπε και θεωρούμε ότι έπρεπε να πάρουμε επιπρόσθετα 
μέτρα.  Είναι και οι συγκεκριμένες προτάσεις μας για τον ηλεκτρισμό, τους ρύπους και τα άλλα που εκκρεμούν 
στην επιτροπή Οικονομικών.   

 Επαναλαμβάνω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δε χρειάζεται να επαναλάβεις, κύριε, αφού το είπες!   
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(Γέλια) 

 Συνέχισε! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, 

 Είναι για τελευταία φορά που μπαίνει το θέμα των κέντρων διασκέδασης και δεν μπορεί να μας δοθεί, 
αγαπητέ Χάρη, από τον προκάτοχό σου μία εξήγηση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εσείς είστε ο προκάτοχος. 

(Γελώντας) 

 Από τον διάδοχό σας.  Μία λογική εξήγηση, γιατί δεν αποζημιώνουμε τα κέντρα διασκέδασης.  Ήταν 
κλειστά εξήντα δύο βδομάδες, τους αποζημιώσαμε για το μισό.  Είναι ακατανόητος ο λόγος και ο λόγος θα γίνει 
σεβαστός, αν επεξηγηθεί με επιχειρήματα τεκμηριωμένα.  Απλώς, ρωτούμε τον υπουργό και δεν απαντά, 
ρωτούμε τους τεχνοκράτες, δεν απαντούν… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μας απάντησε ότι δεν έσιει τίποτε…  

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Μα, το «εν έσιει τίποτε», αγαπητή κυρία Ερωτοκρίτου μου…  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Το «εν έσιει τίποτε» δεν είναι δικαιολογία σοβαρή.  Μπορεί να πει:  «Δεν έχει τίποτε για τούντους 
συγκεκριμένους λόγους» και τότε εγώ αναιρώ την υπόσχεσή μου και απευθύνω από αυτό το βήμα, κύριε 
Πρόεδρε, και έκκληση στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να επιληφθεί του θέματος, επιτέλους!  

 Όπως, για παράδειγμα, ένα δεύτερο θέμα, που εισηγηθήκαμε για τους ανθρώπους του πολιτισμού, που 
δεν έχει και εκείνο υλοποιηθεί και, όπως ξέρετε όλοι, και αυτοί οι συνάνθρωποι μας του πολιτισμού έχουν πληγεί 
πάρα πολύ στη διάρκεια της πανδημίας.  Έχουν δοθεί, αλλά έπρεπε να δοθούν περισσότερα.   

 Τρίτο θέμα, όπως γνωρίζετε όλοι και όλες, όσοι γνωρίζουν, για έξι μήνες το λιμάνι του Κάτω Πύργου είναι 
αποκλεισμένο από φύκια, άμμο και έχουν αποκλειστεί πέντε, έξι ψαράδες, οι βάρκες τους που είναι εκεί και τις 
χρησιμοποιούν επαγγελματικά.  Και έχει αποκλειστεί και η άκατος της αστυνομίας που είναι για τον περιορισμό 
της λαθρομετανάστευσης.   

 Συγχαίρω δημόσια και τον υπουργό Μεταφορών και τον Γεωργίας για την προσπάθεια που έχουμε όλοι 
μαζί καταβάλει, για να κηρυχθούν οι προσφορές, €300.000, για να καθαριστεί το λιμάνι του Κάτω Πύργου.   

 Την ίδια ώρα, τους πέντε ψαράδες δεν μπορούμε να τους αποζημιώσουμε για μία φυσική καταστροφή 
που έχουν πάθει με τις βάρκες αποκλεισμένες και θα βρούμε από κάπου ένα κονδύλι, μικρό, πολύ μικρό να τους 
δώκουμε.  Υπάρχουν τα τεκμήρια, συνάδελφοι, για το τι δουλειά έκαμναν πέρσι και πρόπερσι, που μπορεί να τα 
πάρει ο υπουργός Γεωργίας και να φέρει το σχετικό κονδύλι, όπως αποζημιώνομεν και τους άλλους 
επαγγελματίες από φυσικές καταστροφές.   

 Οφείλει ο φίλτατος υπουργός Γεωργίας να επιληφθεί του θέματος, για να είμαστε αξιόπιστοι και σωστοί, 
όταν λέμε ότι στηρίζομε τις ακριτικές, τις μειονεκτικές περιοχές και τον κόσμο που παραμένει εκεί στον Πύργο 
Τηλλυρίας, και όλοι λέμε για τις Θερμοπύλες που φυλάει.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, αφορά το θέμα της μετονομασίας.  Για μας, υπάρχει η γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα, η τελευταία, που γνωματεύει επί του θέματος.  Εάν αμφισβητούμε και αυτούς τους θεσμούς… Είτε 
συμφωνούμε είτε διαφωνούμε, οφείλομεν να εφαρμόζομεν τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα.   

 Γι’ αυτό κι εμείς αυτή θα ακολουθήσουμε και δε θα ψηφίσουμε τις σχετικές τροπολογίες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη, να είσαι καλά.   

 Τον λόγο έχει μετά τον συνάδελφο Τρυφωνίδη ο συνάδελφος Άριστος Δαμιανού. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όι, έν’ εγώ που εννά μιλήσω.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ:   

 Όχι.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι είναι σημειωμένος δαμαί, μετά τον Αλέκο είναι ο Άριστος, ζήτησε τον λόγο.   

 Αν θέλετε, να προχωρήσω.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι.  Ωραία!  Μετά τον Άριστο Δαμιανού είναι η συνάδελφος η Χαραλαμπίδου.   

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

Ήταν γραμμένος, κυρία Χαραλαμπίδου, ο κ. Άριστος, για να ξέρεις, αλλά επετάχτη έξω.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι με μεγάλη ικανοποίηση που άκουσα τον κ. Χάρη Γεωργιάδη να τοποθετείται όπως ετοποθετήθηκε.  
«Να μην είμαστε επιλεκτικοί», λέει, «στο πώς υιοθετούμε τις γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα».  Εγώ εννά 
πω του κ. Γεωργιάδη να μην είναι επιλεκτικός ως προς το ποιου εισαγγελέα υιοθετεί τις γνωματεύσεις.  Γιατί με 
τον κ. Χάρη Γεωργιάδη είχα πολλές αντιπαραθέσεις στο παρελθόν και η απάντησή του ήταν μονίμως: «Είναι η 
άποψη του Γενικού Εισαγγελέα». 

 Τα δικαστήρια αποφασίζουν αν είναι σωστοί ή όχι.   

 Μάλιστα, έχω μαζί μου, επειδή επερίμενα ότι θα έκαμνε αυτή την τοποθέτηση, έχω μαζί μου δημοσιεύματα 
εφημερίδων για το τι έλεγε, αλλά και την τεράστια αντιπαράθεση που είχε για το θέμα των «Freshfields» μαζί με 
τον τέως Γενικό Εισαγγελέα.  Δε θέλετε να σας πω ότι ήταν πάγια τακτική των υπουργών της κυβέρνησης, γιατί 
και ο κ. Δημητριάδης, όταν ο Γενικός Εισαγγελέας ετοποθετήθηκε για το θέμα των λιμανιών και των συμβάσεων, 
είπε:  «΄Εν’ η άποψη του Γενικού Εισαγγελέα».  

 Άρα, εφτάσαμε στο σημείο οι υπουργοί της κυβέρνησης να μας λεν, μας εδίδαξαν να πω, ότι είναι η άποψη 
του Γενικού Εισαγγελέα, γιατί εγώ μέχρι ενός σημείου έλεγα πάντα: «Το είπε ο Γενικός Εισαγγελέας, να το 
σεβαστώ».  Η κυβέρνηση Αναστασιάδη μού εδίδαξε ότι πρέπει να αμφισβητώ την άποψη του Γενικού 
Εισαγγελέα, ιδιαίτερα αν είναι πρώην υπουργός της κυβέρνησής τους, έτσι;  Γιατί ο Κώστας ο Κληρίδης 
τουλάχιστον δεν ήταν, τούτος είναι.  Και να το ψάχνω, να ρωτώ άλλους δικηγόρους και να περιμένω τα δικαστήρια 
να αποφασίζουν.   

 Άρα, θα το επαναλάβω.  Έππεσε η ζάχαρη μες το μέλι, αντί να περιμένουμε το Ανώτατο, που εννά 
αποφασίσει σε έξι μήνες, να τοποθετηθούμε τώρα ή μετά;  Εν δέχουμαι.  Εννά υποστηρίξω τον κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου.  Γιατί, όταν ο κ. Νεοφύτου τοποθετείται στη Βουλή, εγώ έμαθα πάντα να τον ακούω προσεκτικά.  
Έρχεται πάντα πολύ μελετημένος, προσέχει τι λέει και το 2015 έκαμε ολόκληρη αγόρευση, γιατί έπρεπε να 
αποσυρθεί η τροπολογία ή ήταν ακριβώς, για να επιβάλει το «Βοηθός Γενικού» και το «Βοηθός Γενικός», τότε.  
Το 2015 στα πρακτικά του κοινοβουλίου, βρέστε το.   

 Λοιπόν, και τι μας είπε ο κ. Αγγελίδης προχθές και αναγκάστηκα να υποστηρίξω εγώ τον κ. Νεοφύτου;  
Είπε:  «Μα, ο κ. Νεοφύτου», λέει, «δεν κατέχει από νομικά».  Άρα, η άποψή του επί συνταγματικών θεμάτων, ε, 
δεν είναι και η πλέον σωστή.   

 Ε, λυπούμαι πάρα πολύ, αν νομίζει ο εισαγγελέας ότι μόνο γιατροί τοποθετούνται για ιατρικά θέματα ή 
μόνοι δικηγόροι τοποθετούνται για νομικά θέματα.   

 Ξέρετε, άμα θέλουμε να είμαστε υπεύθυνοι βουλευτές, ο καθένας από μας έσιει τζιαι μια ομάδα που 
εμπιστεύεται και τον συμβουλεύει είτε έν’ θέματα νομικά είτε έν’ θέματα συνταγματικά είτε είναι θέματα ιατρικής.   

 Άρα, εν μπορεί λοιπόν.  Στο ΑΚΕΛ εμάθαν μου κάτι, πρέπει να πω.  Εμάθαν μου:   «Μεν κάμνεις πράματα 
τα οποία μπορεί να βρεις μπροστά σου.  Ειδικά σε θεσμικό επίπεδο, να θυμάσαι πάντα ότι αναφέρεσαι σε 
θεσμούς».   

 Ε, όταν οι ίδιοι υποσκάπταν τον Κώστα τον Κληρίδη, κατ’ επανάληψη, όταν οι ίδιοι αμφισβητούσαν τις 
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γνωματεύσεις του, όταν οι ίδιοι εφτάσαν στο σημείο να λεν: «Να αποφασίσουν τα δικαστήρια», τωρά, επειδή 
άλλαξε ο εισαγγελέας, «εμπήκε ο πρώην υπουργός μας», ό,τι πει είναι θέσφατο;   

 Ε, λυπούμαι, κύριοι.  Εγώ έμαθα από τον κ. Χάρη Γεωργιάδη ότι πάντα αποφασίζουν στην τελική τα 
δικαστήρια. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, να ξέρεις, Ειρήνη μου, δε φυσά πάντα ο ίδιος αέρας, βορκάς, νότος, ανατολή, δύση, έχει πολλούς 
αέρηδες.  Το λοιπόν, αυτό έτσι για τις κλιματολογικές συνθήκες, δηλαδή.   

 Το λοιπόν, τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και μετά είναι η Χριστιάνα.  Ζητά τον λόγο, αντιλαμβάνομαι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πρώτον, να πω ότι το 2014, τα Χριστούγεννα, σε εκείνον τον προϋπολογισμό για τη χρονιά του ’15 ο κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου, κόντρα σε αυτά που λέει η κ. Χαραλαμπίδου, υποστήριξε ακριβώς τα αντίθετα.   

 Δεύτερον, ο κ. Κώστας Κληρίδης δε χρειάζεται βοήθεια από κανέναν, για να υποσκαφθεί, υποσκαπτόταν 
μόνος του.  Άρα, δεν αξίζει τον κόπο καν να γίνεται αναφορά στο όνομά του σήμερα εδώ, διότι, κύριε Πρόεδρε, 
σε καμία χώρα του κόσμου, 250 χρόνια κοινοβουλευτισμού και δημοκρατίας, ουδέποτε Γενικός Εισαγγελέας δε 
σκέφτηκε ποτέ να ζητήσει άρση ασυλίας βουλευτή για αδίκημα που πληρώνεται με πρόστιμο, ουδέποτε, 
ουδέποτε!  Και, μάλιστα, για τροχαία παράβαση, που ούτε τροχαίο αδίκημα υπήρξε ούτε νεκροί ούτε τραυματίες, 
αλλά τότε η ευαισθησία ορισμένων συναδέλφων, που είναι και σήμερα εδώ, ήταν τόσο επιλεκτική που δεν είχε 
καμία σχέση με αυτά που λένε σήμερα. 

 Τρίτον, το 2014 στους προϋπολογισμούς για το 2015 ήταν η πρώτη φορά που επιχειρήθηκε να μπει στον 
προϋπολογισμό του κράτους, στον νόμο του κράτους, η διαφορά του Γενικού με τον Βοηθό.  «Βοηθός του Γενικού 
Εισαγγελέα», δηλαδή τι;  Να του καθαρίζει το αυτοκίνητο, να του ’γοράζει τα γκάζια, να του κουβαλά τα χαρτιά, 
να του γυαλίζει τα παπούτσια, ας πούμε;  Υπάρχει νοήμων άνθρωπος σ’ αυτό τον τόπο που αντιλαμβάνεται τη 
φράση «Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας» ως βοηθός, τύπου μπάτλερ, του Γενικού Εισαγγελέα;   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Στερείται εξουσιών;  Ή, ας πούμε, για παράδειγμα, ο Βοηθός του Γενικού Ελεγκτή, τι κάμνει αυτός ο 
άνθρωπος;  Από το 2014 ουσιαστικά αχρηστεύεται η νούμερο δύο θέση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας από τους πιο 
υψηλά αμειβόμενους σε αυτό τον τόπο, γιατί κάποιοι πάσχουν από τη μανία του «αν είναι βοηθός του, έν’ καλά.  
Αν είναι βοηθός, έννεν καλά»!   

 Λοιπόν, αυτές οι νοοτροπίες θυμίζουν, κύριε Πρόεδρε, μικρά βασίλεια σαν εκείνα που υπήρχαν την εποχή 
του μεσαίωνα, μικρά βασίλεια!  Δηλαδή ο καθένας εθεωρούσεν ότι έν’ δικό του.  

 Άρα, συνοψίζω καθόσον αφορά τον κ. Κωστάκη Κληρίδη, είναι ο Κωστάκης ο Κληρίδης, ο γνωστός, δε 
χρειάζεται συστάσεις.  Πήρε εντολές και οδηγίες και εκατομμύρια, να οδηγήσει τους προξένους της δυστυχίας 
μας ενώπιον της δικαιοσύνης και σε όλη τη μακρά διάρκεια της παραμονής του στο πόστο του Γενικού 
Εισαγγελέα επέτυχεν το ακατόρθωτο:  Δεν καταδικάστηκε ούτε ένας!  Ένας καταδικάστηκε για έναν χρόνο 
φυλάκισης και αυτόν μετά από λίγους μήνες διά των γνωστών μεθόδων της εκποιήσεως των αρετών και της 
εύπλαστης συνειδήσεως, τον είδαμε να βγαίνει έξω από τις φυλακές! 

 Λοιπόν, υπάρχουν Γενικοί Εισαγγελείς και Γενικοί Εισαγγελείς!  Εγώ θα ταχτώ με το μέρος ότι αυτός ο 
Γενικός Εισαγγελέας, όπως και ο Μιχαλάκης ο Τριανταφυλλίδης, όπως και προηγουμένως άλλοι, και ο κ. 
Τορναρίτης, παππούς του καλού συνάδελφου κ. Νίκου Τορναρίτη, όταν έβγαζαν γνωματεύσεις είχαν νου, ήταν 
μυαλωμένοι!  Δεν ήταν απλώς δόκτορες κάποιων περιφερειακών πανεπιστημίων της Νομικής Επιστήμης! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Κώστας Ευσταθίου από την ΕΔΕΚ. 

 Κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πριν να ξεκινήσει η σημερινή συνεδρίαση απευθύνθηκα στη νέα γενιά πάνω και τους είπα:  «Καλή 
υπομονή σήμερα που θα παρακολουθήσετε τη συνεδρίασή μας!».  Και είχα δίκαιο, δυστυχώς!  Μας ακούν νέα 
παιδιά, τα οποία σπουδάζουν και Νομική, Πολιτικές Επιστήμες...  Πραγματικά, δεν μπορώ να συμφωνήσω μ’ 
αυτά τα οποία έχουν ακουστεί!  Ο Γενικός Εισαγγελέας δεν είναι νομικός σύμβουλος της Βουλής!  Πρέπει να το 
αντιληφθούμε πρώτα εμείς σ’ αυτή την αίθουσα.  Με την ίδια λογική, που ακούστηκε σήμερα, θα πρέπει και το 
Ανώτατο Δικαστήριο να υπακούει σε γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα!  Για όνομα του Θεού!  Ούτε 
προσωποποιούμε ιστορίες ούτε δημιουργούμε τέρατα από τη μια και αγγέλους από την άλλη.  Η γνωμάτευση 
του Γενικού Εισαγγελέα έχει την αξία της, για την εκτελεστική εξουσία είναι υποχρεωτική, για τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων έχει την αξία μίας νομικής συμβουλής και πέραν αυτού τίποτε.  Γι’ αυτό δεν μπορώ ούτε να 
υιοθετώ γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα ούτε να απορρίπτω, επειδή την έκαμε ο άλφα ή την έκαμε ο βήτα.  
Αυτό είναι το πρώτο· να το ξεκαθαρίσουμε.   

 Και βεβαίως, δυστυχώς, θα πρέπει να πούμε και κάτι:  Έχουμε ένα σύνταγμα δοτό, το οποίο μας 
επιβλήθηκε, το οποίο μεταξύ των πολλών κακών που είχε, με αποτέλεσμα να καταλήξουμε και στο ’74, στην 
τραγωδία, ήταν ο δυαδισμός του.  Δεν υπάρχει «Βοηθός Γενικού Εισαγγελέα»!  Υπάρχει «Βοηθός Γενικός 
Εισαγγελέας», διότι αυτό είναι το σύστημα το οποίο υιοθετήθηκε από το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Αυτά τα λίγα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ευσταθίου. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Λουκαΐδης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις. 

 Κύριε Λουκαΐδη, ο λόγος σ’ εσάς.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ παρά να συμφωνήσω σχεδόν σε όλα όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο 
Κωστής ο Ευσταθίου, με εξαίρεση την επιφύλαξη που έχω για την τελευταία αναφορά του, ανεξάρτητα αν έχουμε 
την ίδια με τη δική του άποψη ή όχι.   

 Νομίζω ότι εδώ που έχουν φτάσει τα πράματα -τζιαι ξεκινώ με το ουσιαστικό- αυτό το ζήτημα πρέπει να 
το επιλύσει το δικαστήριο, δεδομένων των διαφορετικών γνωματεύσεων που υπάρχουν από διαδοχικούς 
γενικούς εισαγγελείς.  Και άρα, είναι ατυχές, το λιγότερο, να γίνει προσπάθεια με έναν συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό, για μια διελκυστίνδα που κρατά χρόνια επί αυτού του ζητήματος, να παρέμβει η Βουλή με αυτόν 
τον τρόπο.  Πραγματικά, νομίζω ότι θα ήταν ό,τι χειρότερο θα μπορούσαμε να προσφέρουμε!  Να λυθεί στο 
δικαστήριο! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, δε θα λυθεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τζιαι όι με έναν συμπληρωματικό προϋπολογισμό! 

 Συμφωνώ ότι δεν πρέπει να αφορίζουμε κανέναν από τους εισαγγελείς.  Τζιαι υπήρξαν αφορισμοί εδώ 
τζιαι απαξιωτικές αναφορές, ειδικότερα για τον Κώστα Κληρίδη. Είναι υπό κρίση όλοι οι θεσμοί, μαζί και οι 
εισαγγελικές αρχές, μαζί τζιαι η Ελεγκτική Υπηρεσία, μαζί τζιαι η Κεντρική Τράπεζα!  Τζιαι η δουλειά του ελέγχου 
έν’ δουλειά τούτου του σώματος σε θεσμικό επίπεδο.  Αυτό δε σημαίνει απαξίωση όμως, δε σημαίνει αφορισμό, 
ειρωνικά σχόλια!  Απαιτείται σεβασμός τζιαι η κριτική να γίνεται και να είναι πολιτική κριτική.   

 Βεβαίως, μπορούν να αμφισβητηθούν οι άλφα ή οι βήτα γνωματεύσεις του οποιουδήποτε εισαγγελέα.  
Τζιαι αν είναι να αμφισβητήσει κάποιος, συνάδελφοι, κίνητρα, κίνητρα, τουλάχιστον, δεν έν’ πιο εύκολο να 
αμφισβητήσει τον τέως υπουργό αυτής της κυβέρνησης, ο οποίος μάλιστα έχει δημιουργήσει και περιρρέουσα 
ατμόσφαιρα;  Μπορεί να έχει δίκαιο σε αυτό που λέει, ως νομική άποψη, αλλά είναι ο ίδιος Γενικός Εισαγγελέας 
που δεν απέσυρε την απειλή κατά του Γενικού Ελεγκτή ότι θα τον οδηγήσει στο Ανώτατο για παύση του για 
ανάρμοστη συμπεριφορά -δεν αφαιρέθηκε ποτέ αυτή η απειλή- γιατί εζήτησεν τους φακέλους των 
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πολιτογραφήσεων να τους ελέγξει!  Σας θυμίζω ότι έν’ σ’ αυτή την Κύπρο που ζούμε.  Όπως και τον τέως 
εισαγγελέα τούτη η κυβέρνηση τον απείλησε, διά του στόματος του Προέδρου της Δημοκρατίας, να του ξεκινήσει 
ποινική έρευνα, επειδή αποφάσισε την ποινική δίωξη, κατόπιν πορίσματος ποινικού ανακριτή, του άριστου των 
αρίστων Ρίκκου Ερωτοκρίτου! 

 Λοιπόν, με αυτή την κυβέρνηση έχουμε να κάμουμε και με αυτές τις πρακτικές τις καθεστωτικές!  Τζιαι 
κάποιος μπορεί να εκφράσει επιφύλαξη, ναι, ως προς τα πολιτικά κίνητρα.  Επαναλαμβάνω, μπορεί επί της 
ουσίας να είναι εκατό τοις εκατό σωστός, μπορεί να είναι και εκατό τοις εκατό λάθος!  Μπορεί να συμφωνούμε 
από νομική άποψη ή να διαφωνούμε μαζί του, αλλά η δική μας η θέση είναι ότι σήμερα δεν είναι η ώρα διά της 
νομοθέτησης συμπληρωματικού προϋπολογισμού να αποφασίσουμε ποιος έσιει νομικά δίκαιο!  Αυτή είναι η 
άποψή μας και γι’ αυτό θα στηρίξουμε την τροπολογία που έσιει κατατεθεί από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Απ’ εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, και επειδή έχω τον λόγο, θέλουμε να καταθέσουμε προφορική 
τροπολογία, στο άρθρο 200800.2, που αφορά στις Πολιτιστικές Υπηρεσίες, Κεντρικά Γραφεία, Τακτικές Δαπάνες 
τζιαι αφορά... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, άσ’ τον να τελειώσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...κονδύλι €43.268.  Είναι προφανές, αλλά θα το επιβεβαιώσουμε, ότι η κυβέρνηση επιχείρησε να 
παραπλανήσει τη Βουλή, αποφεύγοντας τις αναφορές που είσιεν στον προϋπολογισμό που απορρίψαμε το 
συγκεκριμένο κονδύλι τζιαι παρέπεμπε στο Ίδρυμα Στρατηγού Γεώργιου Γρίβα Διγενή για μετατροπή οικίας σε 
Μουσείο Διγενή.  Έφυεν όλες τις αναφορές για τον Γεώργιο Γρίβα, τον αρχηγό της ΕΟΚΑ Β΄!  Έκαμεν αναφορά 
στο Συμβούλιο Ιστορικής Μνήμης, κάμνει αναφορά στην ΕΟΚΑ, αλλά έχουν συμπεριλάβει ακριβώς τα ίδια ποσά 
που αυτό το σώμα απέρριψε πλειοψηφικά πριν μερικούς μήνες!  Τζιαι, κάμνοντας ερώτηση ο συνάδελφος ο 
Κουκουμάς, για να δούμε αν ηύραν άλλο τρόπο να ξοδκιάσουν τούντα λεφτά οι κυβερνώντες για τον Γρίβα, 
απαντήσαν μας τζιαι ’πού πάνω ότι εξοδκιάσαν τον τελευταίο μόνο χρόνο €160.000... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Συγγνώμη;   

 Τα τελευταία πέντε χρόνια, με συγχωρείτε, €160.000, για να προπαγανδίσουν τη μνήμη του καταστροφέα 
της Κύπρου, του ολετήρα της Κύπρου, Γεώργιου Γρίβα! 

 Λοιπόν, αυτή η Βουλή... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτή η Βουλή, η πλειοψηφία της τουλάχιστον, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, καλείται να απορρίψει 
αυτό το κονδύλι, να το σταυρώσουμε, γιατί πρέπει να φέρουμε εδώ την κυβέρνηση να δώσει εξηγήσεις για την 
απόπειρα παραπλάνησης που επιχειρήθηκε, ώστε να επιβεβαιώσουμε αυτή την απόπειρα παραπλάνησης.  Και 
είμαι βέβαιος ότι το σώμα, όπως δεν επέτρεψε αυτό το κονδύλι να εγκριθεί, δε θα επιτρέψει ούτε και να 
αποδεσμευτεί, εφόσον επιβεβαιωθεί το αυτονόητο, διότι μιλούμε για ακριβώς τα ίδια ποσά τελικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αντιλαμβάνομαι μπαίνει προφορική τροπολογία επί τούτου.  

 Ναι, ο κ. Τορναρίτης, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα να πούμε ότι, αφ’ ης στιγμής άρχισε η συζήτηση του θέματος, προφορική 
τροπολογία δεν μπορεί να κατατεθεί· δε θυμάμαι τέτοιου είδους πρακτική στο παρελθόν, αλλά πέραν τούτου... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λίγη ηρεμία, κύριοι βουλευτές!   
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 Έχω την εντύπωση ότι είχαν όλο τον χρόνο οι βουλευτές του ΑΚΕΛ να ερωτήσουν την κυβέρνηση, να 
ερωτήσουν τους επίσημους φορείς που βρέθηκαν μπροστά στην επιτροπή Οικονομικών για το κάθε κονδύλι 
ξεχωριστά.  Το εντυπωσιακό όμως που επισυνέβη σήμερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -τζιαι είμαι σίγουρος 
ότι το έχετε σημειώσει όλοι- πριν ακριβώς δύο λεπτά ο κ. Λουκαΐδης μάς είπε και μας έκανε μάθημα εδώ πέρα, 
ίσως στον κ. Θεμιστοκλέους, ίσως σε κάποιον άλλο, ότι εδώ πρέπει να μιλούμε πολιτικά, να μη χρησιμοποιούμε 
επίθετα.  Και άκουσα τον κ. Λουκαΐδη να αναφέρεται στον αρχηγό της ΕΟΚΑ ως ολετήρα, καταστροφέα και 
άλλως πως!   

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Είντα μ’ πού ένι; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι η γκαιμπελική προπαγάνδα που χρησιμοποιείται από το ΑΚΕΛ κάποια στιγμή 
πρέπει να σταματήσει!  Γιατί, αν δε σταματήσει, θα βρείτε τα ποσοστά σας πολύ σύντομα σε μονοψήφιο αριθμό! 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Ενώ εσάς ανεβαίνουν τα δικά σας, βέβαια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Θα δευτερολογήσετε, κύριε Λουκαΐδη; 

 Θα μιλήσει ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι ξεπεράσαμε τα όρια. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, σωστά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχουμε πει πάρα πολλές φορές ότι πρέπει να υπάρχει κλειστός κατάλογος των πρωτομιλητών και όσοι 
μπορούν και έχουν λόγο να δευτερομιλήσουν να υπάρχει κλειστός κατάλογος δευτερομιλιών.  Ξεκινήσαμε να 
συζητούμε με οκτώ πρωτομιλητές, αυτή τη στιγμή φτάσαμε στους δεκαπέντε τζιαι συνεχίζουμε.  Κάποια στιγμή 
τούντο πράμα πρέπει να σταματήσει, ειδικά όταν σε σοβαρά ζητήματα που πρέπει να τοποθετηθούμε έχουμε 
τρία λεπτά χρόνο να τοποθετηθούμε ή πέντε λεπτά χρόνο!  Δε γίνεται αυτό το πράμα!  Κάποια στιγμή πρέπει να 
μπει μια τάξη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, απ’ όσους εμίλησαν δε δευτερολόγησε κανένας μέχρι τώρα.  Απλώς ο μόνος που 
ζήτησε δευτερολογία είναι ο συνάδελφος ο Λουκαΐδης για την τροπολογία την προφορική που υπέβαλε και είναι 
σωστό να του δοθεί ο λόγος. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, γιατί, ε, έρχεταί μου στον νου μια πολύ σημαντική νομοθεσία που 
ψηφίσαμε, για την οποία γίναμε τζιαι στη συνέχεια διεθνώς ρεζίλι, που ο κ. Νεοφύτου κατέθεσε κατά τη διάρκεια 
της συζήτησης σωρεία τροπολογιών τζιαι άλλαξε τα φώτα του προγράμματος πολιτογραφήσεων, των 
κανονισμών που ψηφίσαμε, αν θυμάστε, τις οποίες ο τότε Πρόεδρος της Βουλής αποδέκτηκε τελικά και 
ψηφίσαμε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ:   

 Έχει προηγούμενο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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  Λοιπόν, είναι κατά συρροήν που γίνεται...  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν ήταν προϋπολογισμός. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Μην ανησυχείτε, κύριοι!   

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, ψηφίζουμε νόμους.  Έν’ νόμος τζιαι τούτος που ψηφίζουμε τωρά για τον προϋπολογισμό, 
συνάδελφε. 

 Οπόταν διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε, είναι σύνηθες και επαφίεται σ’ εσάς κατά πόσο θα αποδεχθείτε ή 
θα απορρίψετε να γίνει προφορική τροπολογία.   

 Απ’ εκεί και πέρα η πρόκληση είναι τεράστια.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Οι απολογητές του Γρίβα και της ΕΟΚΑ Β΄... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, περιοριστείτε εις την τροπολογία σας μόνο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...οι απολογητές της ακροδεξιάς, που εκατάστρεψεν, εμάτωσεν αυτό τον τόπο και εδώ και σαράντα οκτώ 
χρόνια υποφέρουμε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα)  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...να αναφέρεται στην ιδεολογία του Γρίβα και στον Γκαίμπελς και να μας απευθύνει εμάς, του ΑΚΕΛ τζιαι 
της αριστεράς, γκαιμπελισμό!  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δηλαδή το θράσος, εν ηξέρω δηλαδή, έχει ξεπεράσει κάθε όριο τζιαι έχουν χάσει τζιαι οι λέξεις τη σημασία 
τους! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όταν λέτε τωρά αν εν’ τούτα ούλλα, αντιλαμβάνεστε θα πρέπει να απαντήσεις, αλλά... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτή τη συζήτηση την έχει ξεκινήσει με αυτό τον τρόπο ο κ. Τορναρίτης... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η ιστορία έχει καταγράψει τα δεδομένα και είναι εκεί το γεγονός... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, μπορούμε να περιοριστούμε στην τροπολογία; 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι κάτι που μας θυμίζει καθημερινά τον Γρίβα, κύριε Πρόεδρε.  Είναι το μισοφέγγαρο πάνω στον 
Πενταδάκτυλο τζιαι ο Πενταδάκτυλος που μας μουντζώνει καθημερινά εδώ και σαράντα οκτώ χρόνια!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτό μας θυμίζει τον Γρίβα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Κύριε Νικόλα Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας και μόνο, κύριε Πρόεδρε, σε μια προσπάθεια να κατεβεί κάπως το κλίμα της 
συζήτησης. 

 Συμφωνούμε με το αίτημα που κατατίθεται για προφορική τροπολογία, παρ’ όλον ότι θα συμφωνήσω με 
τον κ. Τορναρίτη ότι είναι μια παράδοξη διαδικασία.   

 Ο κανόνας πρέπει να είναι ότι οι τροπολογίες πρέπει να κατατίθενται εκ των προτέρων, να δίνεται η 
ευκαιρία να εξετάζονται και τότε να παρουσιάζονται ενώπιον του σώματος και να αποφασίζει η ολομέλεια.  Όμως 
εδώ οφείλουμε να πούμε ότι υπάρχει παραδοξότητα στον τρόπο που έχει λειτουργήσει, που έχει συμπεριφερθεί 
η εκτελεστική εξουσία.  Άλλαξαν το λεκτικό άρθρου που απορρίφθηκε από την ολομέλεια του σώματος κατά τον 
προηγούμενο προϋπολογισμό με έναν τρόπο που δεν κατέστη δυνατός και επαρκής ο κοινοβουλευτικός έλεγχος 
κατά τη διάρκεια της συζήτησης της επιτροπής Οικονομικών και γι’ αυτό τον λόγο, ναι, συμφωνούμε να 
σταυρωθεί το κονδύλι, να έρθει η εκτελεστική εξουσία, να δώσει απαντήσεις, να εξηγήσει γιατί άλλαξε το λεκτικό, 
να εξηγήσει την ουσία και σε κατοπινό στάδιο να αποφασιστεί κατά πόσο το συγκεκριμένο κονδύλι θα 
αποδεσμευτεί ή δε θα αποδεσμευτεί.   

 Ο λόγος που αναγκάζεται σήμερα η ολομέλεια να πάρει αυτό το δραστικό βήμα είναι λόγω της 
συμπεριφοράς της εκτελεστικής εξουσίας και γι’ αυτό τον λόγο δεν έχει δικαίωμα η εκτελεστική εξουσία και το 
κυβερνών κόμμα να μας παρεμποδίσουν απ’ αυτό τον επιπρόσθετο έλεγχο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Πριν πάμε παρακάτω, να σας πω για την τροπολογία, διότι είναι ευθύνη του προεδρείου αν θα 
αποδεχθεί ή όχι την τροπολογία.  Δε νομίζω να φοβάται κανένας σ’ ένα δημοκρατικό σώμα σαν το δικό μας μια 
προφορική τροπολογία την οποία επεξήγησαν οι συνάδελφοι ότι τώρα το εντόπισαν και τη βάλλουν.  Εγώ θεωρώ 
ότι, ως Πρόεδρος του σώματος, είναι σωστό και δίκαιο ότι θα γίνει η ψηφοφορία και, αν θέλετε να την περάσετε, 
περνάτε την, αν θέλετε να την καταψηφίσετε, κανένα πρόβλημα.  Εδώ δημοκρατία έχομεν και αποφάσεις 
παίρνομεν.  Να μη μας φοβίζει τίποτα απολύτως.  Είμαστε δημοκρατικό σώμα και θα αποφασίσουμε. 

 Κύριε Παπαγιάννη μου, βλέπω σε με το χέρι αναπεπταμένο, αλλά τον λόγο θα πάρει από την Καρπασία 
τώρα, από το διαμέρισμα της κατεχόμενης Καρπασίας ο Ονούφριος και μετά θα μιλήσετε εσείς, διότι εμίλησεν ο 
Σωτήρης προηγουμένως.  Θα ισοσκελίσουμε τον χρόνο κατά γεωγραφική περιοχή.   

 Κύριε Κουλλά, έχεις τον λόγο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, εάν κάποιος ζητά κατ’ εξαίρεση να γίνει κάτι, θα ήταν πολύ πιο λογικό και απλό να υποβάλει 
απλώς το αίτημα για προφορική τροπολογία.  Ο κ. Λουκαΐδης είχε προχωρήσει και πολλά βήματα παρακάτω, σε 
βαθμό που θεωρώ ότι θα μπορούσαμε να αρχίσουμε να συζητούμε την ιστορία της Κύπρου.  Άρα, ας 
κατεβάσουμε τους τόνους, όπως πολύ ορθά είπε τζιαι ο κ. Παπαδόπουλος, έκλεισε το θέμα, πήρατε την 
απόφασή σας, σεβαστή.   

 Δε θα πω ούτε κάτι για το μείζον θέμα που απασχολεί την κοινωνία και την Κύπρο αυτή τη στιγμή, που 
είναι το όνομα των βοηθών.  Εγώ αυτό το οποίο επισημαίνω είναι ότι για τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό 
διαπιστώνω ότι συνάδελφοι απ’ όλα τα πολιτικά κόμματα εκφράζουν την ικανοποίησή τους για κάποια κονδύλια, 
είτε το ΑΚΕΛ για το Επίδομα Παθόντων και Αιχμαλώτων είτε για τα κονδύλια της άμυνας, που πράγματι γίνεται 
εξαιρετική δουλειά και σωστά είπε ο κ. Σιζόπουλος για μετά το ’16, γιατί πριν από το ’16 ήμασταν σε μνημόνιο 
και πτωχευμένοι.   
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 Άρα, είναι η σπουδαία δουλειά που έχουμε κάμει στην οικονομία που επέτρεψε να δώκουμε για την άμυνα, 
που επέτρεψε να δώσουμε τόσα επιδόματα για τον κορωνοϊό και να επιβιώσουν χιλιάδες επιχειρήσεις και 
νοικοκυριά, είναι απ’ εκεί που έχουμε χρήματα, για να επενδύσουμε στην παιδεία, είναι με αυτό τον τρόπο που 
εκάμαμε το ΓΕΣΥ, είναι γι’ αυτό που είχαμε και την οικονομική δυνατότητα να προσλάβουμε ΣΥΟΠ και όλοι οι 
νέοι της Κύπρου να έχουν ένα έτος περισσότερο εργασιακού βίου στη ζωή τους και θα μπορούσα να πω και 
πολλά άλλα παραδείγματα.  Άρα, αυτή είναι η έμμεση παραδοχή της σπουδαίας δουλειάς που έχουμε κάμει.    

 Εκφράζεται επίσης -και αυτό θα ισχύει πάντοτε- από κάποιους συναδέλφους ότι έπρεπε να έσιει τζιαι άλλα 
κονδύλια ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός.  Ακόμα και αυτό θεωρώ ότι είναι παραδοχή, θεωρούν δηλαδή 
ότι έχουμε και άλλα χρήματα, υπάρχει δημοσιονομική ευχέρεια λόγω της δημοσιονομικής υπευθυνότητας και των 
σωστών πολιτικών ανάπτυξης που επέτρεψαν στο κράτος να έχει έσοδα και να μπορεί να εφαρμόσει τέτοιες 
πολιτικές.   

 Θέλω όμως να πω και κάτι τελευταίο για τουλάχιστον τη μια τροπολογία του ΑΚΕΛ που αφορά εκείνο το 
δάνειο, για να πω το εξής:  Το δάνειο αφορά τες παλιές αμαρτίες του λιμανιού Λεμεσού και εν πάση περιπτώσει 
όλων των λιμανιών, και της Λάρνακας, όλα τα προηγούμενα χρόνια, για να μη θεωρούμε ότι πριν ήταν όλα 
αγγελικά και σωστά πλασμένα και λειτουργούσαν με τελειότητα.  Χρειάστηκε αυτό το δάνειο λόγω των παλιών 
αμαρτιών.  Ωραία.  Το κράτος ως μέτρο -και έτσι θέλω να το αντικρίσουμε, γιατί εμείς αυτό αναφέρουμε- ως μέτρο 
αντιμετώπισης της ακρίβιας, περιορισμού του πληθωρισμού λέει «θα πληρώσω αυτό το πράγμα εφάπαξ να 
τελειώσει, έτσι ώστε να μην αυξηθούν και άλλο τα τέλη του λιμανιού».  Όλα τα μέτρα, λέει ο αγαπητός μου 
Αντρέας, γιατί να το φορτωθεί ο φορολογούμενος πολίτης;  Μα, και τα €300 εκατομ. μέτρα που έχουμε λάβει 
μέχρι σήμερα, για να περιορίσουμε ή να ανακουφίσουμε τους πολίτες από την ακρίβια, είναι με λεφτά των 
φορολογουμένων.  Ε, στα €300 εκατομ. που έχουμε πάρει προσθέστε ακόμα €5,8 εκατομ. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ονούφριε. 

 Τον λόγο θα πάρει ο κ. Χρίστου εκ μέρους του ΕΛΑΜ και μετά θα πάω στον κ. Χρύση Παντελίδη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο σημείο αφορά την προφορική τροπολογία.  Κατά τη δική μας άποψη δεν μπορεί 
να υπάρχουν διαδικασίες κατά το δοκούν.  Πότε συμφέρει να αποδεχόμαστε προφορικές τροπολογίες και πότε 
δε συμφέρει να αποδεχόμαστε προφορικές τροπολογίες.  Αυτό είναι το πρώτο σημείο. 

 Το δεύτερο σημείο.  Επειδή έχουμε ακούσει τον κ. Λουκαΐδη εκ μέρους του ΑΚΕΛ να μας κάμνει ιστορικό 
μάθημα νομίζοντας ίσως ότι βρίσκεται στην κατασκήνωση της ΕΔΟΝ και προφανώς χωρίς την αντίληψη ότι 
βρίσκεται στο κοινοβούλιο, όπου συμμετέχουν όλα τα εκλελεγμένα κόμματα και αντιπροσώποι, έχουμε να 
απαντήσουμε ότι εμείς σεβόμαστε απόλυτα την ιστορία του τόπου μας και ειδικά την εποποιΐα του αγώνα της 
ΕΟΚΑ ’55-’59, της οποίας ο Γεώργιος Γρίβας Διγενής υπήρξε αρχηγός.   

 Επομένως, να θυμίσω ακόμα κάτι στον κόσμο που μας ακούει.  Αυτό το σώμα αποφάσισε δεκαετίες πριν 
να ανακηρύξει τον Διγενή άξιο τέκνο της πατρίδας, με την πλειοψηφία των κομμάτων να το στηρίζουν και το 
ΑΚΕΛ απλώς να δηλώνει παρόν.  

 Επομένως, μέσα από τα κονδύλια τα οποία έχουμε σήμερα ενώπιόν μας και τα οποία δεν αφορούν μόνο 
το μνημείο Διγενή, αλλά και το μουσείο της ΕΟΚΑ στη Χλώρακα, καθώς και άλλα επιμέρους ζητήματα, τα κόμματα 
τα οποία επέλεξαν αυτή την τακτική και κυρίως το ΑΚΕΛ με τη σημερινή του στάση και το ΔΗΚΟ μετά τη δήλωση 
του κ. Παπαδόπουλου ότι στηρίζει τη θέση του ΑΚΕΛ θεωρώ ότι δε σέβονται την ιστορία της ΕΟΚΑ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάτι επί προσωπικού; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πραγματικά, αντέχουμε πολλά, αλλά να μου λέει ο κ. Χρίστου ότι δε σέβομαι τη μνήμη της ΕΟΚΑ τη στιγμή 
που ο πατέρας μου έλαβε μέρος στον αγώνα της ΕΟΚΑ το θεωρώ προσβλητικό και υβριστικό, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   
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 Κύριοι, πριν να προχωρήσω στον κ. Παντελίδη, θα πω το εξής από τη θέση του Προέδρου του σώματος:  
Ο αγώνας του ’55-’59 με αρχηγό πολιτικό τον Μακάριο και στρατιωτικό τον Διγενή απελευθέρωσαν την Κυπριακή 
Δημοκρατία και έδωσαν την Κυπριακή Δημοκρατία της οποίας είμαστε βουλευτές.  Είμαστε ευγνώμονες σ’ αυτούς 
τους ανθρώπους για τον αγώνα τους.  Όμως ουδεμία αμφιβολία υπάρχει ότι η μετέπειτα πορεία του Διγενή με 
την ΕΟΚΑ Β΄ είναι κατακριτέα, που οδήγησε στην καταστροφή του τόπου.  Τα ιστορικά γεγονότα ουδείς μπορεί 
να τα αλλάξει, αλλά έχουμε απόλυτο και πλήρη σεβασμό στον απελευθερωτικό αγώνα του 1955-59 και είμαστε 
ευγνώμονες και για τους αρχηγούς και για τον κυπριακό λαό και για αυτούς που έχασαν τη ζωή τους και είναι 
θαμμένοι εδώ πιο κάτω στα Φυλακισμένα Μνήματα και ανά το παγκύπριο. 

 Τούτων λεχθέντων, τον λόγο θα πάρει ο κ. Χρύσης Παντελίδης.   

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Δύο σημεία.  Καταρχάς, σε σχέση με την τροπολογία μου που έχω καταθέσει από κοινού με την κ. 
Ερωτοκρίτου και επειδή απουσιάζει ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού από τη σημερινή ολομέλεια και 
επειδή η κοινοβουλευτική ομάδα του φαίνεται ότι έχει πρόθεση να ακυρώσει τα όσα είπε πριν από μερικά χρόνια 
ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, θέλω να ενημερώσω το σώμα ότι στις 17 Δεκεμβρίου το 2015, όταν συζητείτο το ίδιο 
ακριβώς θέμα, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είπε: «Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι, αν για επιμέρους ζητήματα εγείρονται 
θέματα όπως ότι αυτό το σώμα πρέπει να δείχνει τον ελάχιστο σεβασμό προς τους νόμους, τι θα πούμε, αν αυτή 
η ολομέλεια αγγίζει θεμελιώδες άρθρο του Συντάγματος, που ούτε και ομοφώνως να αποφασίσουμε δεν μπορεί 
να αλλάξει;».  Και απηύθυνε τότε έκκληση ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ολομέλεια του σώματος να μην οδηγηθεί 
σε τέτοια συνταγματική εκτροπή.  Επομένως, καλώ το σώμα να υπερψηφίσει την τροπολογία που έχουμε 
καταθέσει με την κ. Ερωτοκρίτου, ακριβώς για να μην οδηγηθούμε σε συνταγματική εκτροπή. 

 Το δεύτερο σημείο αφορά την αναφορά που έχει γίνει για τον αγώνα της ΕΟΚΑ και να μου επιτρέψετε με 
κάθε σεμνότητα και με κάθε σεβασμό να πω ότι ακριβώς ο αγώνας της ΕΟΚΑ είναι τόσο θρυλικός, τόσο μεγάλος, 
τόσο σπουδαίος και τόσο σημαντικός, ώστε δε θα πρέπει η κυβέρνηση να τον μειώνει με αλχημείες περιγραφικές 
σ’ ένα κείμενο συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Και θα πρέπει να έχει το θάρρος και την τόλμη να προτείνει 
αυτό που θέλει να προτείνει και να αφήνει τη Βουλή σε συνθήκες διαφάνειας να αποφασίσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Από τους πρωτολογούντες είναι ο κ. Παπαγιάννης ο Λίνος και μετά οι άλλοι, αν θέλουν να 
δευτερολογήσουν.  Να ξέρετε ότι ο χρόνος πιέζεται. 

 Το λοιπόν, κύριε Παπαγιάννη.  Ο Λίνος Παπαγιάννης από το ΕΛΑΜ εκ Παραλιμνίου. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θεωρώ ότι ουδέποτε, κύριε Πρόεδρε, έχω καταχραστεί τον χρόνο αυτού του σώματος και θα είμαι 
σύντομος για ακόμα μία φορά.   

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι προφανώς αυτό που εννοούσε ο κ. Χρίστου ήταν ότι η ταύτιση στη 
σημερινή θέση του ΑΚΕΛ, είτε το θέλουμε είτε όχι, θα δώσει το δικαίωμα για ακόμη μία φορά λόγω της πολιτικής 
θέσης του ΑΚΕΛ, κάποια κόμματα να τους δικαιώσουν.  Καμία αμφισβήτηση για αυτό που έχει αναφέρει ο κ. 
Παπαδόπουλος.  Θεωρώ ότι δεν υπάρχει από κανέναν.   

 Το δεύτερο.  Θυμάστε, κύριε Πρόεδρε, εφόσον σήμερα εσείς θα κληθείτε να πάρετε την απόφαση, τι είχε 
συμβεί στον προηγούμενο προϋπολογισμό του κράτους;  Όχι τον φετινό, τον περσινό.  Θέλετε να σας θυμίσω 
με παραστατικότητα τι είχε συμβεί;  Ο τότε Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Αδάμου, είχε πάρει μία απόφαση μετά απ’ 
αυτό που είχε προηγηθεί με το φιάσκο.  Ο κ. Λουκαΐδης έδωσε γυρό σε όλα τα κόμματα, πλην του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του ΕΛΑΜ, για να τους ζητήσει τη στήριξή τους, για να αποδεχθούν τη σημερινή προφορική 
τροπολογία.  Είχε πράξει το ίδιο τότε, πριν από δύο προϋπολογισμούς, όταν πήγε και ζήτησε από τον κ. Αδάμου 
να μη δεχτεί τη διαδικασία που το ΕΛΑΜ είχε εισηγηθεί, εφόσον θα ψήφιζε θετικά στον κρατικό προϋπολογισμό, 
να αποκόψουμε κάποια σημεία.   

 Όταν είχε τελειώσει η διαδικασία, υπάρχει υπόμνημα -ευτυχώς το έχουμε στην κατοχή μας- που 
επιβεβαίωσε ότι αυτό που ζητούσε το ΕΛΑΜ ήταν η διαδικασία που μπορούσε να γίνει.  Τότε, επειδή αυτό το 
είχε εισηγηθεί το ΕΛΑΜ, φυσικά άλλαξαν όλες οι διαδικασίες.  Σήμερα, εφόσον έχει τελειώσει η διαδικασία της 
κατάθεσης των τροπολογιών και εφόσον έχουν αντιληφθεί μετά από την έναρξη της συζήτησης ότι δεν ήταν ένα 
κονδύλι, έχουν αποφασίσει να προβούν σ’ αυτή τη διαδικασία. 

 Και σας ρωτώ:  Δε μιλώ για ένα νομοθετικό έργο, για μια νομοθεσία σήμερα.  Μιλούμε για 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Θα δημιουργήσετε ένα προηγούμενο που όποιος θέλει την επόμενη φορά 
θα κάνει αυτό το παζάρι που είδαμε πριν από λίγο και θα μπορεί να κόψει ό,τι θέλει; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Παζάρι ήταν, παζάρι ήταν κανονικό!  Και επειδή το ΑΚΕΛ... 

 Εδώ μέσα πολλοί το φοβάστε, δεν ξέρω τον λόγο που, όταν το ΑΚΕΛ γυρίσει τα κόμματα να ζητήσει κάτι, 
το αποδέχεστε.  Κάποτε αυτό το πράγμα πρέπει να αντιληφθούν όλοι οι συνάδελφοι ότι δεν μπορεί να συνεχιστεί.  
Όποτε επιθυμεί το ΑΚΕΛ με το ζόρι να εφαρμόσει κάτι, καταφέρνει να βρει πλειοψηφία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η συνάδελφος η Ατταλίδου ζήτησε τον λόγο και είναι πρωτομιλήτρια, αλλά να ξέρεις, κύριε Λίνο 
Παπαγιάννη, ότι δε φοβούμαστε κανέναν.  Είμαστε συσταρισμένοι κύριοι και να μην ανησυχείς!   

 Το λοιπόν, κυρία Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Ένας Αμερικάνος γερουσιαστής είπε ότι ο καθένας μπορεί να έχει την άποψή του, αλλά κανένας δεν 
μπορεί να έχει τα δικά του γεγονότα· τα γεγονότα είναι για όλους τα ίδια.  Ο δε στρατηγός Μακρυγιάννης -ο 
οποίος ελπίζω να γνωρίζετε ποιος είναι, είναι ήρωας της Ελληνικής Επανάστασης- είπε ότι τα ύστερα τιμούν τα 
πρώτα και όχι τα πρώτα τα ύστερα.  Τα ύστερα δυστυχώς είναι μια διχοτομημένη χώρα, το μισοφέγγαρο πάνω 
στον Πενταδάκτυλο.  Εχάσαμεν το Βαρώσι.  Ένα τρίτο του πληθυσμού είναι πρόσφυγες.  Γι’ αυτό κάποιοι, πριν 
να λαλούν ποιοι τιμούν και ποιοι δεν τιμούν κάτι, να σκέφτονται τις γυναίκες που έχουν ακόμα αγνοούμενους, 
αγνοούμενα παιδιά και αγνοούμενους συζύγους, και όλους αυτούς που εχαθήκαν, γιατί κάποιοι είχαν πάρα 
πολλά μεγάλες ιδέες για τη δική τους την εθνικοφροσύνη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ατταλίδου. 

 Έχουμε τρεις που θα δευτερολογήσουν.  Είναι οι συνάδελφοι Χάρης Γεωργιάδης, Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
και Γιώργος Λουκαΐδης. 

 Και, επειδή πολλές φορές βιάζεστε, συνάδελφοι, τον χρόνο μπορείτε να τον χρησιμοποιήσετε έτσι όπως 
κρίνετε εσείς.   

 Α, λείπει ο κ. Γεωργιάδης; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Όι, έν’ δαμαί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγγνώμη, εν σας επρόσεξα.  Κύριε Γεωργιάδη, είσαστε ο πρώτος γραμμένος πάνω.  

 Έχετε τον λόγο.   

 Συγγνώμη, ο κ. Δίπλαρος είναι πολύ εύσωμος, φαίνεται, τζιαι… 

(Γέλια) 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έβαλεν τα κιλούθκια του τελευταία! 

(Γέλια) 

 Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Η κ. Χαραλαμπίδου μάς τόνισε ότι διδάχθηκε από τον Δημοκρατικό Συναγερμό, από τη δική μας στάση 
επί αυτού του ζητήματος εις το παρελθόν.  Έχω την εντύπωση ότι κατ’ ακρίβειαν είναι ανεπίδεκτη μαθήσεως, 
επειδή η επιχειρηματολογία της θα είχε βάση, εάν ο χειρισμός από μέρους μας και από μέρους μου, ως 
Υπουργού Οικονομικών εκείνη την περίοδο, ήταν ακριβώς ο αντίθετος!  Επειδή, παρά την άποψη που μπορεί 
να είχα ως υπουργός της κυβέρνησης επί του περιεχομένου εκείνης της γνωμάτευσης, αμέσως -υποχρεωτικά, 
όπως είπε ο κ. Ευσταθίου- την υιοθέτησα και την εφάρμοσα, τροποποιώντας, όπως γίνεται και τώρα, τον κρατικό 
προϋπολογισμό, στέλνοντας στη Βουλή έναν προϋπολογισμό που επέφερε τη διόρθωση, όπως ακριβώς είχε 
γνωματεύσει ο Γενικός Εισαγγελέας, ασχέτως άποψής μου επί της ουσίας εκείνης της γνωμάτευσης.  Αυτό 
σημαίνει να σέβεσαι θεσμούς. 

 Έχω επίσης ακούσει με έκπληξη τον έναν εισηγητή της τροπολογίας, τον αγαπητό μου κ. Χρύση 
Παντελίδη, να παραθέτει ένα σκεπτικό πολύ διαφορετικό από το σκεπτικό της έτερης εισηγήτριας αυτής της 
τροπολογίας.  Η κ. Ερωτοκρίτου μάς είπε ότι πρέπει να ψηφίσουμε την τροπολογία, που αφήνει τα πράγματα 
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ως είχαν μετά τη γνωμάτευση του προηγούμενου Γενικού Εισαγγελέα, επειδή «ποιοι είμαστε εμείς να κρίνουμε 
επί συνταγματικού ζητήματος, ας αφήσουμε το δικαστήριο να κρίνει», ενώ ο άλλος εισηγητής, ο κ. Παντελίδης, 
μας είπε ότι πρέπει να υιοθετήσουμε την τροπολογία, για να μην υπάρξει συνταγματική εκτροπή!  Δηλαδή 
υιοθετούμε εκ προοιμίου με αυτή τη συλλογιστική μία προσέγγιση, μία ερμηνεία που είναι κατ’ ακρίβειαν σε 
διάσταση με την ερμηνεία του Γενικού Εισαγγελέα, την οποία και σήμερα ορθώς πράττοντας, υποχρεωτικά 
δηλαδή, κύριε Ευσταθίου, η εκτελεστική εξουσία και πάλι υιοθετεί και στέλνει ενώπιον της Βουλής με τη 
διόρθωση, ακριβώς, για να υπάρχει συμμόρφωση και για να δείχνουμε ότι σεβόμαστε τους θεσμούς ασχέτως 
των προσωπικών μας απόψεων. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ζητάτε τον λόγο.  Έτσι, αυτοπεριοριστικά, επειδή είσαι συνεργάσιμος κύριος, να τελειώσομεν έτσι 
σύντομα, σε παρακαλώ, αν έν’ εύκολο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σύντομα θα τελειώσουμε.  Καλά, αν θα τελειώσουμεν έν’ άλλο θέμα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχω σου εμπιστοσύνη ότι εννά πάει καλά η δουλειά! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Η στάση του ΑΚΕΛ απέναντι στον αγώνα της ΕΟΚΑ και στους αρχηγούς του δεν ήταν διαφορετική 
προπολεμικά με τη στάση του που τήρησε πολύ μετά.  Με το ίδιο μένος με το οποίο σήμερα πολεμά το όνομα 
του Διγενή, ακριβώς με το ίδιο μένος τον πολέμησε από τα πρώτα βήματα του αγώνα της ΕΟΚΑ.  Το παράξενο 
είναι ότι, παρά το γεγονός ότι ο κομουνισμός δεν πιστεύει σε θαύματα, το ΑΚΕΛ πιστεύει ότι ο Διγενής επέθανε 
τον Γενάρη του ʼ74 και έξι μήνες μετά αναστήθηκε τζι έκαμε πραξικόπημα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ου, Παναγία μου! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Την Παναγία να μην την επικαλείσαι, κυρία Χαραλαμπίδου! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Παρακαλώ!  Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ειδικά την Παναγία! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Μα τούτη έν’ διαστρέβλωση της ιστορίας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ειδικά την Παναγία να μην την επικαλείστε, κυρία Χαραλαμπίδου! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Διαστρεβλώνεις την ιστορία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Σε έντονο ύφος) 

 Κυρία Χαραλαμπίδου…   

 Κυρία Χαραλαμπίδου, σε παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, δεν έχεις τον λόγο!  Πώς θα το κάμουμε; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εν αντέχω! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, εν αντέχετε, να περάσετε έξω! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, αφού δεν αντέχετε, μπορείτε να περάσετε έξω, να ηρεμήσετε και να επανέλθετε.  
Μιλά ο συνάδελφος και πρέπει να τον σεβαστούμε.  Λέει την άποψή του.  Τι να κάμουμε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, παρακαλώ! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα εισηγούμουν, κύριε Πρόεδρε, άλλη φορά να φέρνετε εδώ στην αίθουσα αναισθητικά και παυσίπονα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, εννά σας παρακαλέσω να ολοκληρώσετε, έτσι με… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προβαίνω στον εξής ισχυρισμό: ότι αιρόμενοι πάνω από μικρότητες, μίση, πάθη, αντιζηλίες και κακότητες 
θα πρέπει να αναγνωρίσουμε την τεράστια συμβολή των δύο ηγετών του αγώνα της ΕΟΚΑ στον αγώνα της 
ΕΟΚΑ, στα μετέπειτα χρόνια και στο γεγονός που μετά από επτακόσια εξήντα επτά χρόνια μαύρης δουλείας 
αυτός ο λαός απέκτησε την ελευθερία του.  Αυτό και μόνο το γεγονός θα έπρεπε να μας κάμνει όλους πιο 
συνετούς και, όταν μιλούμε για τους δύο αρχηγούς του αγώνα, να είμαστε λίγο ταπεινοί και σεμνοί.   

 Εδώ, αν δεν εδιέπραττεν το σφάλμα ο συνάδελφος κ. Ιωάννου να κάμει αναφορά στα επιμέρους κονδύλια 
των €43.628, ο κ. Λουκαΐδης δε θα εχαμπάριζεν και δε θα έπαιρνεν ιδέα ότι στον προϋπολογισμό…  Γιατί;  Διότι 
ο κ. Λουκαΐδης όφειλε να εδιάβαζε τον νόμο που είναι αναλυτικά μέσα τα κονδύλια.  Περιορίστηκε όμως 
επιφανειακά, επιδερμικά, στην έκθεση και του άνοιξε τα μάτια ο κ. Ιωάννου.  Δεν κρίνω σωστή τη στάση της 
κυβέρνησης, αλλά για την έκθεση, κύριε Πρόεδρε, που δεν αναφέρει τα επιμέρους ποσά, δεν ευθύνεται ούτε η 
κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη ούτε ο υπουργός, ευθύνεται η επιτροπή Οικονομικών.  Η επιτροπή 
Οικονομικών, αφού ήταν τόσο ευαίσθητη, θα έπρεπε να συμπεριλάβει στην έκθεση τα τρία μικρά κονδύλια.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Όχι, κύριε Παπαδόπουλε.   

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν!  Κύριοι συνάδελφοι! 

 Έχετε ολοκληρώσει, κύριε Θεμιστοκλέους; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα ολοκληρώσω με το εξής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Μπράβο! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτή η ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε, εάν αρνηθεί να εγκρίνει €43.000 για την ιστορική κατοικία στον 
Χλώρακα, στην οποία φιλοξενήθηκε ο Διγενής, θα είναι μια ντροπή για ολόκληρο το σώμα για όλα τα επόμενα 
χρόνια μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ ο Στέφανος ο Στεφάνου, που ζητά πρωτολογία. 

 Κύριε Στεφάνου μου, ο λόγος δικός σας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Νομίζω ότι όσοι μας παρακολουθούν κάθε βδομάδα, για τον τρόπο που κάμνουμε τις συζητήσεις εις την 
ολομέλεια…  Το είχα θίξει τζιαι την περασμένη εβδομάδα τζιαι την προπερασμένη, εν ηξέρω πόσες φορές εννά 
το πω!  Συζητούμε για ένα θέμα τζιαι ξεκινούμε τις προεκτάσεις τις ιστορικές, τις πολιτικές, τις εκλογικές, δεν 
ξέρω ʼγώ τι άλλο εννά κάμουμε.  Λοιπόν…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Δεν είναι έτσι, μη δείχνετε ποδά!  

 (Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εδώ είναι πολύ συγκεκριμένο το θέμα.  Ψηφίσαμε έναν προϋπολογισμό, αποκόπτοντας κονδύλι και η 
κυβέρνηση προσπάθησε να κάμει τρίπλα εις τη Βουλή!  Διαπιστώθηκε έστω και την υστάτη.  Και λέμε ότι θέλουμε 
να κάμουμε μία προφορική τροπολογία, που, ειρήσθω εν παρόδω, δεν είναι η πρώτη φορά που έγινε προφορική 
τροπολογία στην ολομέλεια.  Και, αν έχει κάποιον που μπορεί να με πείσει ή να μου τεκμηριώσει ότι δεν έγινε 
ποτέ, ακόμα και πρόσφατα, αυτό το πράγμα, τότε να δεχτώ να την αποσύρουμε.  Άλλο είναι αν θέλουμε να 
βάλουμεν κανονισμό, για να μεν δεχούμαστεν προφορικές τροπολογίες την τελευταία στιγμή.  Επομένως, αντί 
να ξανοιγόμαστεν τώρα τζιαι να ξεκινούμεν να κάμνουμεν τη συζήτηση, ξεκινώντας από το 1821 και ερχόμαστεν 
ως εδώ, ενώ το μισοφέγγαρο λόγω των έργων κάποιων έν’ πάνω στον Πενταδάκτυλο, ε, ας επικεντρωθούμεν 
στην ουσία.  Εκαταθέσαμεν μια προφορική τροπολογία, εννά ψηφίσουμεν η ολομέλεια εγκρίνεται ή όχι, έντζιε 
αφαιρέσαμεν ʼπού κανέναν το δικαίωμα.  Ο Πρόεδρος έχει τοποθετηθεί και έχει πει ότι αποδέχεται να κατατεθεί 
η προφορική τροπολογία.  Να ψηφίσουμε, να πάμε παρακάτω, να τελειώνουμε!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω έν’ καλή εισήγηση…   

 Κύριε Σωτήρη μου, ένα λεπτό.  Θα πάρεις τον λόγο.  Επί προσωπικού, μου είπε ο γραμματέας εδώ.  Θα 
τον πάρεις, μην ανησυχείς, άμα είναι επί προσωπικού. 

 Έχουμε ακόμα πέντε-έξι ομιλητές. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επί της διαδικασίας.  Φυσικά… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχω γραφτεί τζιαι εγώ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, ξανά, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχω σε μες στους γραμμένους, κύριε συνάδελφε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Έχω σε γραμμένο, κύριε…  Είδα σε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Το είδα…  Και εγώ γραμμένο σε έχω, αλλά άλλο λέω!  
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(Γέλια) 

 Θέλω να πω το εξής, να το κλείσουμε εδώ το θέμα, να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία, γιατί είναι η 
πραγματικότητα ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλά, κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …έχουμε όλοι ξεφύγει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν ήταν καλή η εισήγηση που έκαμνε ο Πρόεδρος, έπρεπε να με διακόψεις, για να το πεις εσύ; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απολογούμαι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, κύριε Τορναρίτη, είσαι έξυπνος κύριος! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ γι’ αυτό που είπα ότι σε έχω γραμμένο…   

 Συμφωνώ με τον Πρόεδρο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, τούτο, έν’…  Έντζιε είσαι…  Έν’ Νίκος που είσαι, έντζιε έσιεις άλλο όνομα! 

 Το λοιπόν, κύριε Σωτήρη, έτσι σύντομα. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε.   

 Επειδή έγινε αναφορά στο όνομά μου από τον κ. Θεμιστοκλέους και δεν ξέρω τι έχει μάθει μέχρι σήμερα, 
αλλά το ΕΛΑΜ δεν έχει μάθει ποτέ να κρύβεται πίσω από το δάκτυλό του.  Και είμαστε εξαιρετικά περήφανοι 
τόσο για τον αγώνα της ΕΟΚΑ όσο και για τον αρχηγό του Γεώργιο Γρίβα Διγενή.  Και αναγνωρίζουμε ότι, για να 
βρισκόμαστε σήμερα σ’ αυτή την αίθουσα και να νομοθετούμε, είναι τα δικά τους έργα, αυτών των ηρώων, που 
μας οδήγησαν εδώ. 

 Το σφάλμα δεν ανήκει σε μας.  Το σφάλμα ανήκει σε αυτούς που έχουν καταντήσει μέσα στο κοινοβούλιο 
να είναι η ουρά του ΑΚΕΛ.  Να γνωρίζουν πολύ καλά ότι αυτά που πράττουν σήμερα τους δεσμεύουν και για 
τους επόμενους μήνες και θα μιλήσουμε τους επόμενους μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ευχαριστώ πολύ. 

 Εδώ ολοκληρώνεται η συζήτηση έτσι, εκτεταμένα, όμορφα.  Είπετε όλοι τις απόψεις σας και αισίως θα 
πάμε στην ψηφοφορία τώρα. 

 Προχωρούμε με την τροπολογία που κατατέθηκε εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει την τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από το Παράρτημα 
Πρώτου Πίνακα-Μισθολογικές Θέσεις αυτού, των ακόλουθων: 

020100       ΝΟΜΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ    

  02100     Κρατικοί υπάλληλοι       
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Σημειώσεις: 

α. Διαγραφή των αναφορών σε  Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας,  Βοηθό Γενικό Ελεγκτή και  
Βοηθό Γενικό Λογιστή, δεδομένου ότι για το θέμα της μετονομασίας των πιο πάνω θέσεων αξιωματούχων 
εκκρεμεί σχετική απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου και επιπρόσθετα αποτελεί ζήτημα το οποίο δεν 
είναι ορθό να ρυθμιστεί μέσω συμπληρωματικού προϋπολογισμού.       

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ψηφίστε επί της τροπολογίας του Δημοκρατικού Κόμματος, παρακαλώ.   

 Μόλις έν’ έτοιμα τα αποτελέσματα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ είκοσι τρεις, εναντίον είκοσι τέσσερις και μία αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

        
Μισθοδοσία κρατικών 
υπαλλήλων 

      

  

(10) 1 1 Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας 
της Δημοκρατίας (€126.237 
π.μ.) 

157.130 157.130 10. Η θέση 
προηγουμένως 
καλουμένη Βοηθός 
Γενικού 
Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας 
(€126.237 π.μ.) 
μετονομάζεται  
σε Βοηθός Γενικός 
Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας  
(€126.237 π.μ.). 

020200       ΕΛΕΓΚΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ       

  02100     Κρατικοί υπάλληλοι       

        
Μισθοδοσία κρατικών 
υπαλλήλων 

      

  

(10) 1 1 Βοηθός Γενικός Ελεγκτής 
[Κλίμακα Α16(i)] 

96.413 96.413 10. Η θέση 
προηγουμένως 
καλουμένη  
Βοηθός Γενικού 
Ελεγκτή [Κλίμακα 
Α16(i)] 
μετονομάζεται σε 
Βοηθός Γενικός 
Ελεγκτής [Κλίμακα 
Α16(i)]. 

190200       ΓΕΝΙΚΟ ΛΟΓΙΣΤΗΡΙΟ       

  02100     Κρατικοί υπάλληλοι       

        
Μισθοδοσία κρατικών 
υπαλλήλων 

      

  

(5) 1 1 Βοηθός Γενικός Λογιστής 
[Κλίμακα Α16(i)] 

90.630 90.630 5. Η θέση 
προηγουμένως 
καλουμένη Βοηθός 
Γενικού Λογιστή 
[Κλίμακα Α16(i)]  
μετονομάζεται σε 
Βοηθός Γενικός 
Λογιστής [Κλίμακα 
Α16(i)]. 
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 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία του Δημοκρατικού 
Κόμματος απορρίπτεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

 (Αστειευόμενος) 

 Κύριε Δίπλαρε, τώρα που εννά πιάσεις την ηλικία μας, να έρτεις πάνω να κάμεις τζιείνον που θεωρείς 
σωστό! 

 Προχωρούμε τώρα με την πρώτη τροπολογία που κατέθεσε το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Υποομάδα/ 

Άρθρο 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 26 180100.3 

Υπουργείο Οικονομικών -
Κεντρικά Γραφεία -  
Αναπτυξιακές δαπάνες 

11201  

 

 

Αγορά μετοχών  €400.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το εν λόγω κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις: 

α. Δέσμευση του κονδυλίου που αφορά στην παραχώρηση πιστώσεων στην υπό ίδρυση κρατική επιχείρηση 
Partnership Cyprus (PCy) για την εξασφάλιση μετοχικού κεφαλαίου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη, να διεξάγεται ο απαραίτητος κοινοβουλευτικός έλεγχος για σκοπούς διαφάνειας και 
χρηστής διοίκησης. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για την τροπολογία, σας παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα εννέα.  Υπέρ είκοσι ένας.  Εναντίον είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι μία υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ 
απορρίπτεται. 

 Υπάρχει και η δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ.   

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να την αναγνώσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Υποομάδα/ 

Άρθρο 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 26-27 183000.2 

Μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και 
αποθεματικό - 
Κεντρικά γραφεία - 

03851  

 

 

Μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και 
αποθεματικό 

 

€71.074.465 
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Τακτικές δαπάνες 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την αποπληρωμή δανείου λιμενεργατών που συνήψε ο 
Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων έναντι των μειώσεων των τελών χρέωσης στο λιμάνι Λεμεσού ύψους 
€5.800.000, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  

α. Δέσμευση του κονδυλίου ύψους €5.800.000 που αφορά στην παραχώρηση πιστώσεων για σκοπούς 
αποπληρωμής του δανείου των λιμενεργατών έναντι των μειώσεων των τελών χρέωσης στο Λιμάνι 
Λεμεσού. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσετε για την τροπολογία, τη δεύτερη, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα εννέα.  Υπέρ τριάντα ένας.  Εναντίον δεκαοκτώ.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή η δεύτερη τροπολογία του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εγκρίνεται.  

 Λοιπόν, τώρα να προχωρήσουμε στην προφορική τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, τρίτη 
τροπολογία κατά βάση, που έκαμε αποδεκτή το προεδρείο.   

 Παρακαλώ, ψηφίστε επί της προφορικής τροπολογίας, όπως την έχει αναλύσει ο συνάδελφος, ο Γιώργος 
Λουκαΐδης. 

 Πόσοι είναι υπέρ, πόσοι είναι κατά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Πρέπει να αναγνωσθεί, πρέπει να... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, η προφορική τροπολογία... 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 ...όπως την εξήγησε, να τεθεί, να μας την πουν τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλά, θέλετε ξανά να την πει;   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Είναι την ανάλυση που θα ψηφίσουμε ή την τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Την τροπολογία, νομίζω ότι... 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Άρα, να μας την εξηγήσει ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Την είπε από την αρχή, αλλά να την επαναλάβει, κανένα πρόβλημα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Στο σχέδιο, κύριε Πρόεδρε, είναι δέσμευση... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σταύρωση κονδυλίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...το γνωστό σταύρωμα, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη να έρθει στη Βουλή η κυβέρνηση, για 
να δώσει εξηγήσεις, γιατί παραπλάνησε ουσιαστικά.  Τα ποσά, επαναλαμβάνω, είναι τα ίδια όπως ήταν την 
προηγούμενη φορά που τα είχαμε αποκόψει, αλλά με άλλο λεκτικό.  Με εντελώς διαφορετικό λεκτικό, χωρίς να 
γίνεται καμιά αναφορά στον Γεώργιο Γρίβα πλέον.  Θέλετε να πω το άρθρο ξανά;  Είναι το 200800.2 και αφορά 
κονδύλι €43.628, που χωρίζεται σε τρεις υποκατηγορίες, €28.500, €8.128 και €7.000.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και ζητείτε, κύριε Λουκαΐδη, αντιλαμβάνομαι... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Το σταύρωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...τη σταύρωση αυτού του κονδυλίου; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Προτού διενεργηθεί η δαπάνη, να δοθεί η άδεια από τη... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχει γίνει κατανοητή η προφορική τροπολογία των συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
τώρα τίθεται σε ψηφοφορία η προφορική τροπολογία. 

 Παρακαλώ, ψηφίστε. 

 Μάλιστα, να ανακοινωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ είκοσι εννέα.  Εναντίον δεκαοκτώ.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η προφορική τροπολογία 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, τώρα προχωρούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ύψους €171.852.323 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρο 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Ελέγχοντες Λειτουργοί.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ σαράντα τρεις.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου.   

 Για το σύνολο του νομοσχεδίου ψηφίζουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ σαράντα τρεις.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομοφώνως, με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα, προχωρούμε αισίως στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Δημοτικής και Μέσης 
Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

 Κύριε Τορναρίτη, ακούω σε!  Εννά λάβω και πολιτικά μέτρα! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σε παρακαλώ πολύ! 

 Και, κύριε Λουκαΐδη, έν’ εσύ που τον σεκοντάρεις από την άλλη πάντα;  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Καθόλου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, λίγη υπομονή! 

 Λοιπόν... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν 
Παιδείας) Νόμου, ώστε να διασαφηνιστεί ότι η εξουσία του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας για παροχή εξαίρεσης από την υποχρεωτική φοίτηση παιδιού για ειδικούς και σοβαρούς λόγους δεν 
αφορά τη μείωση της ηλικίας εισδοχής στην προδημοτική τάξη και στο δημοτικό σχολείο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας  

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου 

 Μάριος Μαυρίδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Ανδρέας Θεμιστοκλέους  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Μαΐου και στις 15 Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης του ίδιου υπουργείου, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Ελλήνων Δασκάλων (ΠΟΕΔ) και της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης.  Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Δημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε ενώπιον της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Αντρέας Καυκαλιάς.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική 
Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) Νόμου, ώστε να διασαφηνιστεί ότι η εξουσία του αρμόδιου υπουργού για 
παροχή εξαίρεσης από την υποχρεωτική φοίτηση ενός παιδιού για ειδικούς και σοβαρούς λόγους δεν αφορά τη 
μείωση της ηλικίας εισδοχής στην προδημοτική τάξη και στο δημοτικό σχολείο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η εξουσία του αρμόδιου υπουργού 
για εξαίρεση παιδιών από την υποχρεωτική φοίτηση δεν μπορεί να περιλαμβάνει τη δυνατότητα εισδοχής 
παιδιών με ηλικία μικρότερη από την κατώτατη ηλικία εισδοχής στην προδημοτική τάξη και στο δημοτικό σχολείο, 
όπως αυτή καθορίζεται εκάστοτε από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Σύμφωνα με τη δομή και φιλοσοφία του 
εκπαιδευτικού συστήματος της Δημοκρατίας, για την εισδοχή στην προδημοτική τάξη και στο δημοτικό σχολείο 
υιοθετείται το ηλικιακό κριτήριο και όχι η μαθησιακή επίδοση των παιδιών, κριτήριο το οποίο ενδεχομένως να 
δικαιολογούσε την παροχή τέτοιας εξαίρεσης.   

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας διευκρίνισε ότι οποιαδήποτε εξαίρεση παραχωρηθεί σχετικά με την υποχρεωτική 
φοίτηση δεν παραχωρείται αυθαίρετα από τον αρμόδιο υπουργό, αλλά πρέπει να αιτιολογείται εκ των προτέρων 
και να προσκομίζονται όλα τα αναγκαία στοιχεία προς τεκμηρίωσή της. 

 Η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης απέστειλε 
στην επιτροπή υπόμνημα στο οποίο μεταξύ άλλων εισηγείται τα ακόλουθα: 

1. Οι εξαιρέσεις των παιδιών από την υποχρεωτική εκπαίδευση οι οποίες επιτρέπονται από τον αρμόδιο 
υπουργό πρέπει να είναι χρονικά περιορισμένες και να επαναξιολογούνται εντός εύλογου χρονικού 
διαστήματος.  Επίσης, να μην είναι δυνατή η πλήρης εξαίρεση παιδιού από το σύνολο της υποχρεωτικής 
φοίτησης.  

2. Οι σοβαροί και ειδικοί λόγοι για τους οποίους δύναται να επιτραπεί εξαίρεση από την υποχρεωτική 
φοίτηση πρέπει να τεκμηριώνονται στη βάση της διασφάλισης του συμφέροντος του παιδιού. 

 Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει 
βελτιωθεί νομοτεχνικά, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Ο πρόεδρος της Παιδείας ο κ. Παύλος Μυλωνάς;  Όχι.  

 Λοιπόν, άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσετε για τη δεύτερη ανάγνωση, για τα άρθρα.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ σαράντα τρεις.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοίτηση και 
Παροχή Δωρεάν Παιδείας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να γίνει ψηφοφορία επί του συνόλου του νομοσχεδίου. 

 Να ανακοινωθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και «Οι περί του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8:  Τροποποίηση του περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση 
και Λειτουργία) Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο κατά τρόπον ώστε το Ίδρυμα 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου να επιτυγχάνει καλύτερα τους στόχους του. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9:  Τροποποίηση των περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 
(Γενικών) Κανονισμών και εκσυγχρονισμός των προνοιών τους, ώστε να συνάδουν με τα νέα δεδομένα όσον 
αφορά την παραχώρηση υποτροφιών 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

και τους κανονισμούς «Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» 

Παρόντες:  

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας  

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου  

 Μάριος Μαυρίδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Ανδρέας Θεμιστοκλέους  

 Χρίστος Χριστοφίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Απριλίου, στις 4 και 11 Μαΐου και στις 
8 Ιουνίου του 2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών κλήθηκαν και παρέστησαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου (ΙΚΥΚ), της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης, της ΠΟΦΕΝ και της ΠΣΕΜ.  Η ΦΕΠΑΝ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 
(Ίδρυση και Λειτουργία) Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο κατά τρόπον ώστε 
το ΙΚΥΚ να επιτυγχάνει καλύτερα τους στόχους του. 

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα του διοικητικού συμβουλίου να παρακάμπτει τη σύσταση της Επιτροπής Επιλογής, σε 
περίπτωση που οι υποψήφιοι για υποτροφία είναι ίσοι ή λιγότεροι από τον αριθμό των προσφερόμενων 
υποτροφιών. 

2. Ο καθορισμός των τίτλων που δύναται να αποκτώνται με την παραχώρηση υποτροφίας. 

3. Η διαγραφή της απαίτησης για επιστροφή των καταβληθέντων ποσών της υποτροφίας, σε περίπτωση 
που υπότροφος διακόψει τις σπουδές του κατά τη διάρκεια του πρώτου έτους.  Σημειώνεται ότι το θέμα 
αυτό έχει ρυθμιστεί εσωτερικά, ώστε η υποτροφία να παραχωρείται στο τέλος της ακαδημαϊκής χρονιάς, 
αφού διαπιστωθεί ότι πληρούνται όλα τα κριτήρια.  

4. Η διαγραφή της πρόνοιας που προβλέπει την αναδρομική ισχύ των κανονισμών σε σχέση με τις 
διαδικασίες αναστολής, ανανέωσης, διακοπής υποτροφιών, καθώς και μεταγραφής υποτρόφων από ένα 
εκπαιδευτικό ίδρυμα σε άλλο. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 28 του περί του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να εκσυγχρονιστούν οι πρόνοιές τους και να συνάδουν με τα 
νέα δεδομένα όσον αφορά την παραχώρηση υποτροφιών. 

 Ειδικότερα, στους κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα παραχώρησης υποτροφίας σε υποψηφίους που έχουν συμπληρώσει με ικανοποιητική 
πρόοδο οποιοδήποτε έτος προπτυχιακών σπουδών και έχουν εγγραφεί στο επόμενο έτος.  

2. Η διαγραφή των ηλικιακών κριτηρίων για τη διεκδίκηση υποτροφιών από υποψηφίους.  

3. Η άρση του περιορισμού για διεκδίκηση υποτροφίας σε περίπτωση μερικής φοίτησης υποψηφίου. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης όλων των πιο πάνω προτεινόμενων ρυθμίσεων η επιτροπή ζήτησε και έλαβε 
διευκρινίσεις επί συγκεκριμένων προνοιών τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρέστησαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Όχι, δεν έχουμε.  

 Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για τα άρθρα 1 έως 14 και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα τέσσερις.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 14 
εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και 
Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα δύο.  Υπέρ σαράντα δύο.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Και τώρα προχωρούμε στην ψηφοφορία επί των κανονισμών.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τους κανονισμούς. 

 Το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Υπέρ σαράντα ένας.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχές καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα, με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον 
και καμία αποχή. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, αφορά αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Προδιαγραφών, Κριτηρίων Αειφορίας και Μείωσης των Εκπομπών των Καυσίμων Νόμος 
του 2022».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Προδιαγραφών, Κριτηρίων Αειφορίας και Μείωσης των Εκπομπών των 

Καυσίμων Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά  Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Σύκας Μιχάλης Γιακουμή 
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 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού επανεξέτασε σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 2022, τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων 
ψήφισε στις 2 Ιουνίου 2022 και του οποίου τμήμα αναπέμφθηκε από την προεδρεύουσα της Δημοκρατίας κατ’ 
επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας.   

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται μεταξύ άλλων η μερική εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2018/2001 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 11ης Δεκεμβρίου 2018, για την προώθηση της χρήσης ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές». Παράλληλα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο καταργείται ο περί Προδιαγραφών 
Πετρελαιοειδών και Καυσίμων Νόμος και αντικαθίσταται από τον νέο αυτό νόμο. 

 Υπενθυμίζεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του σχετικού νομοσχεδίου η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επέφερε σημαντικές τροποποιήσεις, προκειμένου να επέλθουν σε αυτό οι δέουσες 
νομοτεχνικές και επί της ουσίας βελτιώσεις και να επιτευχθούν κατά το δυνατόν οι απαραίτητες συγκλίσεις επί 
των θεμάτων για τα οποία εκφράστηκαν διαφωνίες και επιφυλάξεις από μέρους των ενδιαφερόμενων πλευρών.  

 Οι κυριότεροι λόγοι της αναπομπής τμήματος του υπό αναφορά νόμου από την προεδρεύουσα της 
Δημοκρατίας, όπως αυτοί εξάγονται από την επιστολή της προς τον προεδρεύοντα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2022 παρατίθενται ακολούθως αυτούσιοι: 

«Εισαγωγή στο άρθρο 20(2)(α) της φράσης “νοουμένου ότι δεν δημιουργούνται συνθήκες αθέμιτου 
ανταγωνισμού”. 

 Η υπό αναφορά φράση δεν προβλέπεται στις διατάξεις του άρθρου 251 της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/2001 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 11ης Δεκεμβρίου 2018, για την προώθηση της χρήσης 
ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (στο εξής “η Οδηγία”) το οποίο μεταφέρθηκε στην κυπριακή έννομη τάξη με 
το άρθρο 20 του υπό αναπομπή Νόμου.  Συγκεκριμένα, το άρθρο 20 (1) (α) του υπό αναπομπή Νόμου, παρέχει 
εξουσία στον Υπουργό με Διάταγμά του “να καθορίζει υποχρέωση στους προμηθευτές καυσίμων για χρήση 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στις μεταφορές, ώστε να διασφαλίζεται ότι το μερίδιο ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές στην τελική κατανάλωση ενέργειας στον τομέα των μεταφορών είναι τουλάχιστον δεκατέσσερα τοις εκατό 
(14%) έως το 2030”.  Περαιτέρω, ο Υπουργός, κατά τον καθορισμό της υποχρέωσης των προμηθευτών 
καυσίμων δύναται “να παρέχει εξαίρεση ή να διακρίνει μεταξύ διαφορετικών προμηθευτών καυσίμων ή 
διαφορετικών φορέων ενέργειας, διασφαλίζοντας ότι λαμβάνονται υπόψη οι διαφορετικοί βαθμοί ωριμότητας και 
το κόστος των διαφορετικών τεχνολογιών”.  Η προσθήκη της φράσης “νοουμένου ότι δεν δημιουργούνται 
συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού” πέραν του ότι δεν προβλέπεται στην Οδηγία, περιορίζει τη διακριτική ευχέρεια 
του Υπουργού και είναι σε σύγκρουση με διατάξεις του ιδίου εδαφίου και συγκεκριμένα με τις διατάξεις της 
παραγράφου (δ) που του παρέχει δυνατότητα εξαίρεσης μεταξύ προμηθευτών καυσίμων “παρέχει εξαίρεση 
στους προμηθευτές καυσίμων οι οποίοι προμηθεύουν καύσιμα με τη μορφή ηλεκτρικής ενέργειας ή ανανεώσιμων 
υγρών και αερίων καυσίμων μεταφορών μη βιολογικής προέλευσης2, από την υποχρέωση να συμμορφώνονται 
με το ελάχιστο μερίδιο προηγμένων βιοκαυσίμων και βιοαερίου που παράγονται από τις πρώτες ύλες που 
απαριθμούνται στο Μέρος Α του Παραρτήματος IX της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/2001, το οποίο περιλαμβάνεται στο 
Παράρτημα I, και αναφέρεται στην παράγραφο (γ)” και της παραγράφου (ζ) που του παρέχει δυνατότητα 
διάκρισης για τα διαφορετικά είδη για την ίδια τεχνολογία (“να καθορίσει χαμηλότερο όριο και να προβεί σε 
διάκριση μεταξύ διαφορετικών ειδών βιοκαυσίμων, βιορευστών και καυσίμων βιομάζας που παράγονται από 
καλλιέργειες τροφίμων και ζωοτροφών, λαμβανομένων υπόψη των βέλτιστων διαθέσιμων αποδεικτικών στοιχείων 
για τις επιπτώσεις από την έμμεση αλλαγή στη χρήση γης, συμπεριλαμβανομένου του καθορισμού χαμηλότερου 
ορίου για το μερίδιο των βιοκαυσίμων, βιορευστών και καυσίμων βιομάζας που παράγονται από ελαιούχα φυτά”).  
Επίσης η διατήρηση της υπό αναφορά φράσης ενδέχεται να περιορίζει τη δυνατότητα του κράτους να στηρίζει 
μια τεχνολογία σε σχέση με άλλες όπως η στήριξη της ηλεκτρικής ενέργειας για φόρτιση ηλεκτρικών οχημάτων 
ή των ανανεώσιμων υγρών και αερίων καυσίμων μεταφορών μη βιολογικής προέλευσης σε σχέση με τα 
βιοκαύσιμα.  Η αναγκαιότητα διατήρησης αυτής της διακριτικής ευχέρειας όπως έχει διατυπωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία στο άρθρο 20 εδράζεται και στην σκέψη (83) του προοιμίου της Οδηγίας, η οποία αναφέρει 
μεταξύ άλλων:  «...Η επιβολή υποχρέωσης στα κράτη μέλη να ζητούν από τους προμηθευτές καυσίμων να 
παρέχουν ένα συνολικό μερίδιο καυσίμων από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας μπορεί να προσφέρει ασφάλεια 
στους επενδυτές και να ενθαρρύνει τη συνεχή ανάπτυξη εναλλακτικών καυσίμων κίνησης από ανανεώσιμες 

 
1  Άρθρο 25, παρ. (1), 2η υποπαράγραφος:  «τα κράτη μέλη μπορούν να απαλλάσσουν ή να διακρίνουν μεταξύ των 

διαφορετικών προμηθευτών καυσίμων και φορέων ενέργειας κατά τον καθορισμό της υποχρέωσης των 
προμηθευτών καυσίμων, διασφαλίζοντας ότι λαμβάνονται υπόψη οι διαφορετικοί βαθμοί ωριμότητας και το κόστος 
των διαφορετικών τεχνολογιών». 

2 Το Υδρογόνο που παράγεται από ανανεώσιμες πηγές εμπίπτει στην κατηγορία των ανανεώσιμων υγρών και αερίων 
καυσίμων μεταφορών μη βιολογικής προέλευσης. 
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πηγές, συμπεριλαμβανομένων των προηγμένων βιοκαυσίμων, των ανανεώσιμων υγρών και αέριων καυσίμων 
κίνησης μη βιολογικής προέλευσης και της ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές στον τομέα των 
μεταφορών.  Εφόσον οι ανανεώσιμες εναλλακτικές επιλογές ενδέχεται να μην είναι διαθέσιμες ή οικονομικά 
αποδοτικές για όλους τους προμηθευτές καυσίμων, είναι σκόπιμο τα κράτη μέλη να έχουν τη δυνατότητα να 
προβαίνουν σε διάκριση μεταξύ προμηθευτών καυσίμων και να απαλλάσσουν, εφόσον απαιτείται, συγκεκριμένες 
κατηγορίες προμηθευτών καυσίμων από την εν λόγω υποχρέωση.  Καθώς η εμπορία καυσίμων κίνησης είναι 
εύκολη, οι προμηθευτές καυσίμων στα κράτη μέλη με χαμηλή προσφορά σχετικών πόρων είναι πιθανόν να 
μπορούν εύκολα να προμηθευτούν ανανεώσιμα καύσιμα από άλλες πηγές”. 

 Περαιτέρω, δεν καθορίζονται ποιες είναι οι συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού με αποτέλεσμα να μην είναι 
κατανοητή η ερμηνεία της φράσης αυτής.». 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας κατά την εξέταση του αναπεμφθέντος νόμου από την επιτροπή αναφέρθηκαν αναλυτικά στους 
λόγους για τους οποίους κρίθηκε σκόπιμη η αναπομπή τμήματος του νόμου, στη βάση της πιο πάνω επιστολής. 
Ειδικότερα, επισήμαναν μεταξύ άλλων ότι ο αναπεμφθείς νόμος όσον αφορά το τμήμα του που αναπέμφθηκε, 
πέραν του ότι δεν προβλέπεται στη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία, περιορίζει τη διακριτική ευχέρεια του Υπουργού 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και συγκρούεται με τις διατάξεις οι οποίες παρέχουν τη δυνατότητα 
εξαίρεσης μεταξύ προμηθευτών καυσίμων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης, τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν ερωτήσεις σε σχέση με τους λόγους της 
αναπομπής. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την αποδοχή της αναπομπής, 
τροποποιώντας κατάλληλα το κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Άρα, ψηφίστε αν αποδεχόμαστε την αναπομπή.   

 Ψηφίστε κατά πόσο αποδεχόμαστε την αναπομπή. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Υπέρ τριάντα τέσσερις.  Εναντίον έξι.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, έξι ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η αναπομπή του Προέδρου 

της Δημοκρατίας γίνεται αποδεκτή.  

 Και τώρα προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που αφορά επίσης αναπομπή του Προέδρου της 
Δημοκρατίας και τιτλοφορείται «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2022». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 

Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2022»  

Παρόντες: 

 
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ, Μυριάνθους Ηλίας (ΚΣ ΕΔΕΚ), ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Εναντίον:  Νίκος Σύκας (ΔΗΣΥ), ΔΗΚΟ, Ευσταθίου Κωστής (ΚΣ ΕΔΕΚ). 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά  Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Σύκας Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού επανεξέτασε σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 2022, τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων 
ψήφισε στις 2 Ιουνίου 2022 και του οποίου τμήμα αναπέμφθηκε από την Προεδρεύουσα της Δημοκρατίας κατ’ 
επίκληση του Άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας και της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η θέσπιση νέας νομοθεσίας για τη βελτίωση 
της λειτουργίας του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας και την ενίσχυση της 
αποτελεσματικότητάς του για την προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και την εξοικονόμηση 
ενέργειας, καθώς και για την επίτευξη των αντίστοιχων εθνικών δεσμευτικών στόχων. 

 Υπενθυμίζεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του σχετικού νομοσχεδίου η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επέφερε σημαντικές τροποποιήσεις, προκειμένου να επέλθουν σε αυτό οι δέουσες 
νομοτεχνικές και επί της ουσίας βελτιώσεις και να επιτευχθούν κατά το δυνατόν οι απαραίτητες συγκλίσεις επί 
των θεμάτων για τα οποία εκφράστηκαν διαφωνίες και επιφυλάξεις από μέρους των ενδιαφερόμενων πλευρών.  

 Οι κυριότεροι λόγοι της αναπομπής τμήματος του υπό αναφορά νόμου από την Προεδρεύουσα της 
Δημοκρατίας, όπως αυτοί εξάγονται από την επιστολή της προς τον Προεδρεύοντα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2022, παρατίθενται ακολούθως αυτούσιοι: 

 «Η Βουλή των Αντιπροσώπων, εισήγαγε, στον υπό αναπομπή Νόμο, το άρθρο 7(1)(ζ), σύμφωνα με το 
οποίο, ως μέλος της Επιτροπής Διαχείρισης του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης 
Ενέργειας (στο εξής «η Επιτροπή»), έχει συμπεριληφθεί “εκπρόσωπος των καταναλωτών, κατόπιν εισήγησης 
των νόμιμα συσταθέντων οργανισμών ή συνδέσμων που εκπροσωπούν τους καταναλωτές”. 

 Η νέα αυτή διάταξη, αφορά στη νόμιμη συγκρότηση, του διοικητικού οργάνου. Η νόμιμη συγκρότηση του 
οργάνου, θεμελιώνεται σε έγκυρο κανόνα δικαίου, καθώς και στο νόμιμο διορισμό ή εκλογή, των υπό του Νόμου, 
προβλεπομένων μελών και του προεδρείου αυτού, ενώ η νόμιμη σύνθεση, σε αντίθεση προς τη νόμιμη 
συγκρότηση, αναφέρεται στη συγκεκριμένη περίπτωση λειτουργίας του συλλογικού οργάνου (Πειθαρχικό 
Συμβούλιο Ιατρών ν. Παυλίδη κ.ά. (2010) 3 Α.Α.Δ. 251 και Π.Δ. Δαγτόγλου: «Γενικό Διοικητικό Δίκαιο» 5η 
Έκδ. σελ. 552-553, παρ. 955 και 957). 

 Η νέα αυτή διάταξη η οποία εισάγεται με τον υπό αναπομπή Νόμο, ενδεχομένως να επηρεάσει δυσμενώς 
τη νόμιμη συγκρότηση και σύνθεση της Επιτροπής, εφόσον η διάταξη αυτή, είναι γενική και αόριστη. Ειδικότερα, 
οι σύνδεσμοι ή οργανώσεις, που εκπροσωπούν καταναλωτές, δεν ορίζονται από την κείμενη νομοθεσία και ούτε 
ο υπό αναπομπή Νόμος, ορίζει ποιοι είναι οι σύνδεσμοι αυτοί ή οι οργανώσεις καταναλωτών. Ως εκ τούτου, η 
εκτελεστική εξουσία, δεν γνωρίζει, σε ποιους συνδέσμους ή οργανισμούς, θα πρέπει να αποταθεί, ώστε αυτοί να 
προτείνουν εκπροσώπους τους ως μέλη της Επιτροπής. Περαιτέρω, αναφέρεται ότι, σε περίπτωση, κατά την 
οποία, οι σύνδεσμοι ή οργανώσεις καταναλωτών, δεν καταλήξουν σε συμφωνία, ως προς τον εκπρόσωπό τους, 
αυτό θα επηρεάσει την νόμιμη συγκρότηση της Επιτροπής και εν γένει τη λειτουργία της, εφόσον λόγω αυτού, 
ενδεχομένως η Επιτροπή, να μην συγκροτηθεί σε σώμα, ως οφείλει να πράξει. 

 Επιπρόσθετα, ο υπό αναπομπή Νόμος, εισήγαγε διάταξη, σύμφωνα με την οποία, αυξήθηκαν τα μέλη της 
Επιτροπής, από πέντε, σε επτά, εντούτοις, για σκοπούς απαρτίας, παρέμεινε η αναφορά στον Νόμο, σε 
παρουσία του Προέδρου και δύο μελών (άρθρο 9(3) του υπό αναπομπή Νόμου). 

 Η απαρτία αποτελεί μέρος της ad hoc λειτουργίας του διοικητικού οργάνου και αποτελεί έννοια 
συνδεδεμένη με τη νόμιμη σύνθεση, (Π.Δ. Δαγτόγλου: «Γενικό Διοικητικό Δίκαιο» (1977), σελ. 216-217). Η 
απαρτία παραπέμπει, στην κατά περίπτωση σύνθεση, του συλλογικού οργάνου, προς εξέταση ορισμένου 
θέματος. Η απαρτία, καθορίζεται από τον κανόνα λειτουργίας του συλλογικού οργάνου, (άρθρο 23 του περί 
Γενικών Αρχών του Διοικητικού Δικαίου Νόμου Ν. 158(Ι)/1999). 

 Σύμφωνα με νομολογία του Δικαστηρίου, είναι δυνατό τα νομοθετήματα, να καθορίζουν απαρτία, λιγότερη 
από το σύνολο των μελών που συγκροτούν το συλλογικό όργανο για σκοπούς ευελιξίας, τηρούμενης όμως της 
ελάχιστης απαρτίας. Η δε τήρηση της απαρτίας όπως αυτή προδιαγράφεται στα νομοθετήματα, είναι αναγκαία 
για λήψη νόμιμης απόφασης από το διοικητικό όργανο. Έστω και εάν ο υπό αναπομπή Νόμος, καθορίζει το τι 
αποτελεί απαρτία, ως μικρότερο αριθμό, από το ήμισυ των μελών της Επιτροπής, εντούτοις, απαρτία συνήθως, 
συνιστά, το ήμισυ πλέον ενός, των μελών που συγκροτούν το διοικητικό όργανο. Ως εκ τούτου, η αναφορά στο 
άρθρο 9(3) του υπό αναπομπή Νόμου θα πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να αυξηθεί ο αριθμός των προσώπων, 
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που προβλέπει ο Νόμος ότι πρέπει να παρίστανται στις συνεδρίες της Επιτροπής, για σκοπούς απαρτίας αυτής, 
με στόχο τη διασφάλιση της νομιμότητας των συνεδριών της Επιτροπής.». 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας κατά την εξέταση του αναπεμφθέντος νόμου από την επιτροπή αναφέρθηκαν αναλυτικά στους 
λόγους για τους οποίους κρίθηκε σκόπιμη η αναπομπή τμημάτων του νόμου, στη βάση της πιο πάνω επιστολής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης, τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν ερωτήσεις σε σχέση με τους λόγους της 
αναπομπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να αποδεχθεί την αναπομπή και ως εκ τούτου τροποποίησε το 
κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου ως ακολούθως: 

1. Αύξηση του αριθμού των μελών της Επιτροπής Διαχείρισης του ταμείου που απαιτείται για σκοπούς 
απαρτίας, ώστε η παρουσία του προέδρου και τριών (3) μελών, αντί δύο (2), να αποτελεί απαρτία. 

2. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που δεν υποβληθεί εισήγηση εκ μέρους των 
νόμιμα συσταθέντων οργανισμών ή συνδέσμων που εκπροσωπούν τους καταναλωτές όσον αφορά τον 
εκπρόσωπό τους που θα συμμετέχει ως μέλος στην Επιτροπή Διαχείρισης του ταμείου εντός τριάντα (30) 
ημερών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του αναπεμφθέντος νόμου, ο Υπουργός Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας θα προβεί στον καθορισμό του εν λόγω εκπροσώπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης, ναι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Απλώς για διευκόλυνση της διαδικασίας… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θεωρώ ότι και εκ μέρους των συναδέλφων μπορώ να μιλήσω, θα κάνουμε αποδεκτή την αναπομπή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας, αλλάζοντας ουσιαστικά δύο σημεία. 

 Είχαμε στον νόμο δύο μέλη και γίνονται τρία και γίνεται επίσης και μια διόρθωση ως προς την ευχέρεια 
που δίνεται στον υπουργό να διορίζει, αν και εφόσον οι εκπρόσωποι των καταναλωτών δεν αποφασίσουν. 

 Άρα, λοιπόν, κάνουμε ομόφωνα αποδεκτή την αναπομπή, με τις αλλαγές που έχω διαβάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, λοιπόν, εννά γίνει ψηφοφορία. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ψηφίστε για την αναπομπή.   

 Είναι όντως ομόφωνη; 

 Παρακαλώ, ψηφίστε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ένα, δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με όσα διάβασε ο συνάδελφος ο Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πάμε αντίστροφα, όμως, α! 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Υπέρ τριάντα πέντε.  Εναντίον κανείς, καμία.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η αναπομπή του Προέδρου 
της Δημοκρατίας γίνεται ομόφωνα αποδεκτή. 

 Και μετά πάμε στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα, αφορά αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Νόμος 
του 2022».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 

Ενέργειας Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά  Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Σύκας Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού επανεξέτασε σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 2022, τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων 
ψήφισε στις 2 Ιουνίου 2022 και του οποίου τμήμα αναπέμφθηκε από την Προεδρεύουσα της Δημοκρατίας κατ’ 
επίκληση του Άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας και της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2018/2001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για την προώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές». 
Παράλληλα, με τον εν λόγω νόμο καταργείται και αντικαθίσταται ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Νόμος [Ν. 112(Ι)/2013]. 

 Υπενθυμίζεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του σχετικού νομοσχεδίου η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επέφερε σημαντικές τροποποιήσεις, προκειμένου να επέλθουν σε αυτό οι δέουσες 
νομοτεχνικές και επί της ουσίας βελτιώσεις και να επιτευχθούν κατά το δυνατόν οι απαραίτητες συγκλίσεις επί 
των θεμάτων για τα οποία εκφράστηκαν διαφωνίες και επιφυλάξεις από μέρους των ενδιαφερόμενων πλευρών.  

 Οι κυριότεροι λόγοι της αναπομπής τμήματος του υπό αναφορά νόμου από την Προεδρεύουσα της 
Δημοκρατίας, όπως αυτοί εξάγονται από την επιστολή της προς τον Προεδρεύοντα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2022, παρατίθενται ακολούθως αυτούσιοι: 

«Μείωση του μέγιστου χρόνου ολοκλήρωσης της διαδικασίας αδειοδότησης σταθμών παραγωγής 
ενέργειας από ΑΠΕ. 

 Στα εδάφια (6) και (7) του άρθρου 18 του υπό αναπομπή Νόμου προβλέπονται μικρότερα μέγιστα 
αποδεκτά χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσης της διαδικασίας αδειοδότησης έργων ΑΠΕ σε σχέση με αυτά που 
παρέχονται ως δυνατότητα στο άρθρο 16 της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/2001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου, της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για την προώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (στο 
εξής “η Οδηγία”).  Συγκεκριμένα, το άρθρο 16(4) της Οδηγίας προβλέπει ότι η διαδικασία αδειοδότησης δεν 
υπερβαίνει τα δύο έτη. 

 Επίσης στα εδάφια (6) και (7) του άρθρου 18 του υπό αναπομπή Νόμου έχει προστεθεί διάταξη σύμφωνα 
με την οποία η εξέταση της πληρότητας της αίτησης για αδειοδότηση σταθμών ΑΠΕ ηλεκτροπαραγωγής, 
ολοκληρώνεται κατά την ημέρα κατάθεσης της αίτησης. 

 Τα εν λόγω χρονοδιαγράμματα κρίνονται ιδιαίτερα περιοριστικά και αναμένεται ότι θα επιφέρουν αύξηση 
του διοικητικού κόστους στις εμπλεκόμενες αρχές αδειοδότησης σταθμών ΑΠΕ και ενδεχομένως μείωση της 
ποιότητας των προσφερόμενων υπηρεσιών ή/και σε ορισμένες περιπτώσεις, λόγω πρακτικών δυσκολιών να μην 
είναι εφικτό να εφαρμοστούν. 
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Παροχή αρμοδιότητας στη ΡΑΕΚ αναφορικά με τη διαδικασία αδειοδότησης της εγκατάστασης 
φωτοβολταϊκών συστημάτων σε υφιστάμενες οικοδομές. 

 Οι διατάξεις της παραγράφου (α) του εδαφίου (9) του άρθρου 18 του υπό αναπομπή Νόμου παραβιάζουν 
και συγκρούονται με πρόνοιες άλλων νομοθεσιών.  Συγκεκριμένα η εν λόγω παράγραφος αναφέρει ότι “η ΡΑΕΚ 
διασφαλίζει ότι η διαδικασία αδειοδότησης για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων επί του κελύφους 
υφιστάμενης οικοδομής είναι απλουστευμένη, διεκπεραιώνεται μεταξύ ΡΑΕΚ και Διαχειριστή Συστήματος 
Διανομής και η ολοκλήρωσή της δεν υπερβαίνει τον ένα (1) μήνα”.  Κατ’ αυτό τον τρόπο περιορίζονται οι εξουσίες 
αρμόδιων αρχών που εμπλέκονται στη διαδικασία αδειοδότησης έργων ΑΠΕ (Πολεοδομία, Δήμοι/Έπαρχοι, 
Τμήμα Περιβάλλοντος) καθώς και οι πρόνοιες των αντίστοιχων νόμων (περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος, 
περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών Νόμος, περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα Νόμος). 

 Επιπρόσθετα, υπάρχει ασάφεια ως προς την εφαρμογή της διάταξης στην παράγραφο (β) καθώς και ως 
προς τη διαδικασία ελέγχου και επιβολής κυρώσεων σε περίπτωση παράβασης. 

 Σημειώνεται ότι, ο καθορισμός απλουστευμένης διαδικασίας αδειοδότησης για τη μικρή αποκεντρωμένη 
ή/και την κατανεμημένη παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, είναι αρμοδιότητα του Υπουργικού Συμβουλίου 
σύμφωνα με το άρθρο 25(3) του περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου του 2021, Ν. 130(Ι)/2021. 

Πρόνοιες στον υπό Αναφορά Νόμο που δεν αποτελούν ορθή εναρμόνιση με τις αντίστοιχες διατάξεις 
της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/2001. 

 Στο άρθρο 37(2)(i) του υπό αναπομπή Νόμου αναφέρει ότι η ΡΑΕΚ για την παροχή ευνοϊκού πλαισίου για 
την προώθηση και διευκόλυνση της ανάπτυξης κοινοτήτων ανανεώσιμης ενέργειας, εκδίδει ρυθμιστική απόφαση 
και διασφαλίζει, μεταξύ άλλων ότι: “(i) υπάρχει ισότιμη και χωρίς διακρίσεις μεταχείριση των καταναλωτών που 
συμμετέχουν στην κοινότητα ανανεώσιμης ενέργειας.” ενώ το άρθρο 22(4)(θ) της Οδηγίας αναφέρει: “υπάρχουν 
κανόνες που διασφαλίζουν την ισότιμη και χωρίς διακρίσεις μεταχείριση των καταναλωτών που συμμετέχουν 
στην κοινότητα ανανεώσιμης ενέργειας.”. 

 Στο άρθρο 38(2)(β) του υπό αναπομπή Νόμου χρησιμοποιήθηκε η λέξη “δύναται” αντί η λέξη “δικαιούνται” 
που αναφέρεται στο άρθρο 21(4) της Οδηγίας.  Η χρήση της λέξης “δύναται” δεν αποδίδει την έννοια του 
δικαιώματος το οποίο μπορούν να ασκήσουν οι αυτοκαταναλωτές ενέργειας με αποτέλεσμα να μην αποδίδεται 
ορθά η πρόνοια του άρθρου 21(4) της Οδηγίας.». 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας κατά την εξέταση του αναπεμφθέντος νόμου από την επιτροπή αναφέρθηκαν αναλυτικά στους 
λόγους για τους οποίους κρίθηκε σκόπιμη η αναπομπή τμημάτων του νόμου, στη βάση της πιο πάνω επιστολής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης, τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν ερωτήσεις σε σχέση με τους λόγους της 
αναπομπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε όπως αποδεχθεί εν μέρει τους λόγους της αναπομπής και 
τροποποιήσει κατάλληλα το κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου, ώστε να επιτευχθούν τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση των άρθρων 37 και 38 του αναπεμφθέντος νόμου, ώστε η διατύπωσή τους να συνάδει με 
τις αντίστοιχες διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/2001. 

2. Αύξηση του μέγιστου χρονικού διαστήματος της παράτασης της διάρκειας της περιόδου αδειοδότησης 
των σταθμών ηλεκτροπαραγωγής και των εγκαταστάσεων ανανεώσιμων πηγών με δυναμικότητα 
ηλεκτρικής ενέργειας μικρότερη από 150 kW από τρεις (3) σε τέσσερις (4) μήνες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν… ναι! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Για διευκόλυνση και πάλι της διαδικασίας, υπήρχαν τέσσερα σημεία στην αναπομπή, δύο εκ των οποίων 
κάναμε αποδεκτά και είναι επουσιώδη και δύο εκ των οποίων δεν έχουν γίνει αποδεκτά και είναι ουσιώδη.   

 Άρα, λοιπόν, μερικώς αποδεχόμαστε την αναπομπή και μερικώς την απορρίπτομε.  Και επειδή ακριβώς 
τα ουσιώδη υπερτερούν σε σημασία των επουσιωδών, θα απορρίψομε την τροπολογία... Όπως ακριβώς την 
αναπομπή…  Με τις τροπολογίες που υιοθετούμε και είναι δίπλα γραμμένες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, γίνεται εν μέρει αποδεκτή η… 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Γίνεται εν μέρει αποδεκτή ακριβώς, αλλά ως ψηφοφορία εδώ πέρα εισηγούμαι να γίνει… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εν γίνεται, Κυριάκο, τούτο! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Γίνεται, βεβαίως γίνεται! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ωραία, θα απορρίψουμε τότε και δε θα περάσουν οι τροπολογίες. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Η αντίληψη που εμείς είχαμε ήταν ότι αποδεχόμαστε μερικώς την αναπομπή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι με το σκεπτικό αυτό, αλλά γίνεται μερικώς αποδεκτή και γίνεται αποδεκτή, αυτό θα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, λοιπόν, όπως το εισηγήθη ο Κυριάκος Χατζηγιάννης… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά το αντίστροφο ως προς τη ψηφοφορία.  Θα αποδεχτούμε την αναπομπή μερικώς τροποποιηθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο Κυριάκος Χατζηγιάννης, γίνεται μερικώς αποδεκτή η αναπομπή. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ωραία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν μέρει, δηλαδή. 

 Άρα, συμφωνούμε συνάδελφοι; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ωραία! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πρόεδρε, είτε το ένα είτε το άλλο στο τέλος της ημέρας οδηγούν και τα δύο στο ίδιο σημείο.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Θέλετε να απορρίψουμε; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ωστόσο, απλώς για χάρη των πρακτικών, δεν κάνουμε αποδεκτά δύο πράγματα:  Το πρώτο, είναι τα 
φωτοβολταϊκά στις οροφές, που παραμένει όπως η επιτροπή το έχει αποφασίσει.  Δεν αποδεχόμαστε τα 
επιχειρήματα της εκτελεστικής εξουσίας.  Και το δεύτερο αφορά τη διαδικασία έκδοσης άδειας, το «one stop 
shop» το λεγόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Ευχαριστούμε! 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Και εδώ πάλι δεν κάνουμε αποδεκτές τις αλλαγές της εκτελεστική εξουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, μπαίνει σε ψηφοφορία, όπως έχει εξηγήσει την αναπομπή ο κ. Χατζηγιάννης. 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι συνάδελφοι, είμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θέλεις να τον πάρεις μετά; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, προτιμώ τώρα, πριν να ψηφίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις τον λόγο, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Αλλά με παραξενεύουν οι διαδικασίες, κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά με παραξενεύουν οι διαδικασίες... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Με παραξενεύουν οι διαδικασίες.  Σε ένα κοινοβούλιο με κανονισμούς εντόπισα έξι ψήφους οι οποίες ήταν 
αρνητικές στην πρώτη αναπομπή, που είμαι σίγουρος ότι θα ήθελαν να είναι θετικές, για κάτι που συμφωνήσαμε 
όλοι.  Δεν καταλαβαίνω προς τι η σύγχυση και, αν κάτι δεν καταλαβαίνεται από κάποιους, καλό είναι να το 
ρωτούμε, για να ξέρουμε τι ψηφίζουμε στο τέλος της ημέρας.  Ακόμα και τώρα το θέμα τούτο της τρίτης 
αναπομπής είμαι σίγουρος ότι έχει κόσμο που δεν κατάλαβε τι θα γίνει.  Δεν το δέχεται ο οργανισμός μου να 
ψηφίζουμε κάτι και να μην καταλαβαίνουμε τι ψηφίζουμε!   

 Στο τέλος της ημέρας εισηγήθηκε κάτι ο κ. Χατζηγιάννης -γιατί, επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, είναι 
συμφωνημένο από όλους το θέμα της αναπομπής, όσον αφορά την τρίτη αναπομπή- και, επειδή είναι σημαντικά 
θέματα -είναι τα θέματα των ΑΠΕ, των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας- που καθυστερήσαμε εδώ και πάρα πολλά 
χρόνια, το οποιοδήποτε λάθος που μπορεί να οδηγήσει σε Αναφορά στο Ανώτατο να ξέρουμε ότι θα μας αφήσει 
ακόμα έξι με οκτώ μήνες πίσω.   

 Γι’ αυτό να υπάρχουν, να εφαρμόζονται, για να ξέρει ο καθένας τι ψηφίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Μα, τους εφαρμόσαμε.  Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης εξήγησε πολύ εύγλωττα τι πρέπει να κάμουμε 
αποδεκτό και τι μη στην αναπομπή.  

 Άρα, μπαίνει σε ψηφοφορία, όπως τα έχει εξηγήσει ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης, πρόεδρος της επιτροπής 
Εμπορίου.   

 Υπάρχει ένσταση στη μερική αποδοχή της αναπομπής και στην ψήφιση του αναδιαμορφωμένου κειμένου 
νόμου; 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Παρακαλώ να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η αναπομπή γίνεται μερικώς αποδεκτή, 
όπως την έχει εξηγήσει ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, και ψηφίζεται αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου. 

 Και τώρα αισίως προχωρούμε στα θέματα υπ’ αριθμούς 13 και 14, που είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» και «Οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 θέματος είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου και ο εκσυγχρονισμός των διατάξεών του για τη 
δημιουργία και λειτουργία των τουριστικών κατασκηνώσεων, ώστε να κατατάσσονται σε τάξεις, ήτοι πολυτελείας, 
Α΄ τάξης, Β΄ τάξης και άνευ τάξης, και η ρύθμιση της δημιουργίας και λειτουργίας των κατασκηνώσεων 
πολυτελείας τύπου «glamping». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος είναι η τροποποίηση των περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί η δημιουργία 
και λειτουργία των κατασκηνώσεων πολυτελείας τύπου «glamping». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» και για τους κανονισμούς «Οι περί της 
Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Χρύσης Παντελίδης Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 
Μαρτίου, στις 24 Μαΐου και στις 7 και την 21η Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υφυπουργός Τουρισμού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Περιβάλλοντος και του Τμήματος 
Δασών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Υγείας, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γραφείου Επιτρόπου Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων, της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων και του Κυπριακού Συνδέσμου Αειφόρου Τουρισμού.  O Παγκύπριος 
Σύνδεσμος Διευθυντών Ξενοδοχείων, ο Σύνδεσμος Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου και ο Σύνδεσμος 
Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Ονούφριος Κουλλά, 
Νίκος Σύκας, Ανδρέας Πασιουρτίδης και Γιαννάκης Γαβριήλ. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά 
κανονισμούς κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α (3) του Κανονισμού της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, λόγω της φύσης και της σημασίας των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, για να εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις του οι οποίες ρυθμίζουν 
τη δημιουργία και τη λειτουργία των τουριστικών κατασκηνώσεων, ώστε να κατατάσσονται σε τάξεις, ήτοι 
πολυτελείας, Α΄ τάξης, Β΄ τάξης και άνευ τάξης, κατά τον ίδιο τρόπο όπως και άλλες κατηγορίες τουριστικών 
καταλυμάτων.  Παράλληλα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις σκοπείται η ρύθμιση της δημιουργίας και λειτουργίας 
των κατασκηνώσεων πολυτελείας τύπου «glamping». 

 
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή:  Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ). 
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 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικών) Κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 19 
του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε 
να ρυθμιστεί η δημιουργία και η λειτουργία των κατασκηνώσεων πολυτελείας τύπου «glamping». 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες για τον εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας όσον αφορά 
τις κατασκηνώσεις πολυτελείας, οι οποίες αποτελούν μία νέα διεθνή τάση στον τουρισμό, η οποία αναπτύσσεται 
ραγδαία σε παγκόσμια κλίμακα και συνδέεται με την εμπειρία πολυτελούς διαμονής στην ύπαιθρο. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, οι εν λόγω αναπτύξεις αναμένεται να συμβάλουν στον εμπλουτισμό του 
τουριστικού προϊόντος, στην περαιτέρω ανάπτυξη των ορεινών περιοχών και των περιοχών της υπαίθρου και 
παράλληλα να προσελκύσουν νέες τουριστικές αγορές.  Επιπροσθέτως, αναμένεται να εξυπηρετήσει τον 
οικογενειακό τουρισμό, αφού η εν λόγω μορφή τουρισμού είναι πολύ δημοφιλής ανάμεσα σε οικογένειες με μικρά 
παιδιά. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη διενέργειας αποτελεσματικών 
ελέγχων για τη συμμόρφωση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και των προτεινόμενων κανονισμών με γνώμονα 
την προστασία του περιβάλλοντος.  Περαιτέρω, την επιτροπή απασχόλησαν οι προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο 
προδιαγραφές για τις κατασκηνώσεις πολυτελείας τύπου «glamping», καθώς και τις τουριστικές κατασκηνώσεις 
πολυτελείας, Α΄ και Β΄ τάξης. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη τις θέσεις και τις εισηγήσεις των κυβερνητικών αρμοδίων και των 
ενδιαφερόμενων μερών, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι κατασκηνώσεις πολυτελείας τύπου «glamping» θα 
λειτουργούν με γνώμονα την προστασία του περιβάλλοντος, της χλωρίδας και της πανίδας της περιοχής 
όπου θα λειτουργούν και την πιστή τήρηση των διαχειριστικών σχεδίων των περιοχών του δικτύου «Φύση 
2000» και άλλων προστατευόμενων περιοχών, τα οποία εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του περί 
Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου και του περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου. 

2. Προσθήκη πρόνοιας για την εγκατάσταση υδραυλικού/αποχετευτικού συστήματος στους εξωτερικούς, 
κοινόχρηστους και βοηθητικούς χώρους, καθώς και στους κατασκηνωτικούς χώρους (θέσεις), στη βάση 
της άδειας οικοδομής της ανάπτυξης ή/και των διατάξεων του περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμου. 

3. Προσθήκη πρόνοιας για την υποχρέωση εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστημάτων στους 
κοινόχρηστους και βοηθητικούς χώρους σε όλες τις κατηγορίες τουριστικών κατασκηνώσεων και στις 
κατασκηνώσεις πολυτελείας glamping. 

4. Απάλειψη της πρόνοιας που προβλέπει την περίφραξη χώρου με μεταλλικό πλέγμα και προσθήκη 
πρόνοιας για παροχή δυνατότητας φυσικής περίφραξης του χώρου. 

5. Μείωση του ελάχιστου ύψους της περίφραξης του χώρου από 1,8 μ. σε 1,2 μ. 

6. Προσθήκη πρόνοιας που να προβλέπει την υποχρεωτική τήρηση απόστασης 3 μ. μεταξύ της περίφραξης 
και των συνόρων του τεμαχίου, σε περίπτωση που το ύψος της εν λόγω περίφραξης υπερβαίνει τα 1,2 μ. 

7. Απάλειψη της πρόνοιας που προβλέπει τον διαχωρισμό των κατασκηνωτικών χώρων (θέσεων) με φυσικά 
ή τεχνητά εμπόδια καθορισμένου ύψους, τουλάχιστον 2 μ. 

8. Μείωση της ελάχιστης απόστασης μεταξύ των θέσεων στις τουριστικές κατασκηνώσεις πολυτελείας, Α΄ 
και Β΄ τάξης από 10 μ., 8 μ. και 5 μ. σε 8 μ., 6 μ. και 4 μ., αντίστοιχα. 

9. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει ως υποχρεωτική τη διατήρηση εγκαταστάσεων υπαίθριου 
γυμναστήριου αναφορικά με τις κατασκηνώσεις πολυτελείας glamping και τις τουριστικές κατασκηνώσεις 
πολυτελείας, ώστε η λειτουργία εγκαταστάσεων υπαίθριου γυμναστήριου να είναι προαιρετική. 

10. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει ως υποχρεωτική τη λειτουργία καταστήματος διάθεσης 
τροφίμων στις τουριστικές κατασκηνώσεις πολυτελείας, καθώς και στις κατασκηνώσεις Α΄ τάξης, ώστε η 
λειτουργία του εν λόγω καταστήματος να είναι προαιρετική. 

11. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει ως υποχρεωτική την παροχή υπηρεσιών jacuzzi στις 
τουριστικές κατασκηνώσεις πολυτελείας, ώστε η παροχή των εν λόγω υπηρεσιών να είναι προαιρετική. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί με 
βάση τα πιο πάνω, και επί των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μια προφορική τροπολογία, κύριε Λουκαΐδη -η δική σας εδώ- την οποία θα εξηγήσετε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την εσυζητήσαμεν στη Σύσκεψη Αρχηγών, όπως γνωρίζετε, την έχουν ενώπιόν τους όλοι 
οι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι.  Ενισχύει τις πρόνοιες που παραπέμπουν στους αναγκαίους ελέγχους πάντα με 
βάση τις σχετικές νομοθεσίες, ώστε να ενισχύσουμε την αυστηρότητα της νομοθεσίας, σε ό,τι αφορά την 
περιβαλλοντική προστασία, όταν θα πρόκειται, εάν θα υπάρξει τέτοια περίπτωση, να υπάρξει ανάλογη ανάπτυξη 
σε προστατευόμενες περιοχές «Natura» και άλλες προστατευόμενες περιοχές.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης.   

 Και αν θέλει οποιοσδήποτε να αγορεύσει επί του θέματος, να μας το πει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δε θα αγορεύσω καθόλου, κύριε Πρόεδρε, απλώς επί της τροπολογίας να τονίσουμε ότι η παράγραφος 
(5) έχει προστεθεί με ομοφωνία από όλα τα μέλη ως συμπλήρωση στο αρχικό κείμενο.  Ουσιαστικά, κάνουμε 
σύνδεση με υφιστάμενες άλλες νομοθεσίες, είτε είναι για τα περιβαλλοντικά είτε είναι για τη νομοθεσία άγριων 
πτηνών και θηραμάτων, προστασίας διαχείρισης άγριων πτηνών και θηραμάτων, εκτίμηση επιπτώσεων στο 
περιβάλλον από ορισμένα έργα νόμου.   

 Άρα λοιπόν, από τη στιγμή που κάμνουμε αναφορά στις υπέρτατες νομοθεσίες, δεν μπορούμε να 
πηγαίνουμε αναλυτικά να λέμε ότι θα πρέπει και, στην περίπτωση που εκδοθούν οποιαδήποτε διατάγματα με 
βάση αυτές τις νομοθεσίες, να ερχόμαστε, να καλύπτεται και πάλι με ειδικές αναφορές.  Καλά, αυτά που δε θα 
πούμε;  Πες ότι δεν είπαμε για οποιεσδήποτε άλλες σχετικές διοικητικές αποφάσεις.  Αυτές θα τυγχάνουν, επειδή 
δε θα αναφέρονται, εξαίρεσης; 

 Γι’ αυτό εγώ λέω ότι θα πρέπει να το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ο πρόεδρος των Οικολόγων, ο συνάδελφος ο Χαράλαμπος ο Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρώτα να εξηγήσω, γιατί άκουσα τις αναφορές ότι, άμα κοιτάξετε τον νόμο για τις μελέτες εκτίμησης 
επιπτώσεων στο περιβάλλον, στο πίσω μέρος του νόμου τούτου υπάρχει ένας κατάλογος των έργων για τα 
οποία πρέπει να γίνει μελέτη.  Επομένως, πρέπει κάποιος να ελέγξει αν πράγματι υπάρχει το glamping μέσα 
στον κατάλογο τούτο, που εγώ αμφιβάλλω αν υπάρχει.  Επομένως, μπορεί να κάμνουμε μια αναφορά δαμαί, 
αλλά δε νομίζω ότι εννά εφαρμοστεί ο νόμος.   

 Αλλά εγώ ήθελα να αναφέρω τζιαι άλλα πράματα σχετικά με το glamping.  Θέλετε να μιλήσω μετά ή να 
συνεχίσω μετά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα, έχετε τον λόγο, πέστε τα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εντάξει.  

 Εννά υποστηρίξουμε την τροπολογία, γιατί οπωσδήποτε ενισχύει το θέμα του περιβάλλοντος, αλλά 
καταλαβαίνετε πάρα πολλά καλά ότι δαμαί έχουμε έναν θέμα το οποίο λαλεί να πηαίννει να κάμνει glamorous 
camping.  Είναι κατασκηνώσεις πολυτελείας.  Και επειδή ειπώθηκε πριν ότι «έντζιεν τίποτε, έν’ κατασκηνώσεις, 
που κάμνουμεν κατασκηνώσεις ήδη», ε, αν εκάμναμεν κατασκηνώσεις ήδη, γιατί χρειάζεται να το κάμουμε τούτο;   

 Διότι το glamping εννά πάει, υποψιαζούμαστε -όι υποψιαζούμαστε, είμαι σχεδόν σίουρος εγώ- σε περιοχές 
που τωρά δεν αφήννουμεν να πάει να κτίσει κάποιος.  Εννά εμφανιστούν μες στα δάση, εννά εμφανιστούν σε 
προστατευμένες περιοχές, ύστερα ’πού λλίον εννά κλείσουμεν τζιαι παραλίες…  Μπορώ να φανταστώ με τούντην 
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κυβέρνηση ειδικά, απίστευτα πράματα που μπορούν να κάμουν, γιατί είναι έτοιμοι να τα πουλήσουν ούλλα!  Τζιαι 
έχω πάρα πολλή έγνοια για τούτο το σκεπτικό το οποίο ξεκίνησαν να εφαρμόζουν.   

 Τζιαι επαναλαμβάνω, οι αναφορές έν’ καλές που μπαίνουν μέσα, θα τες υποστηρίξουμε, αλλά μιλούμε για 
μόνιμες κατασκευές glamping.  Θα έσιει μουσική, θα έσιει χορό, εννά ’σιει εστιατόρια τη νύκτα, εννά ’σιει φώτα, 
εννά μπαίνει τούτος ούλλος ο κόσμος πού;  Σε ποιες περιοχές;  Με ποιες διαδικασίες;  Εκτός οικιστικών 
περιοχών, λαλεί.  Τζιαι περιμένετε να το υποστηρίξουμε;  Δε θα το υποστηρίξουμε τούντο νομοσχέδιο!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεοπέμπτου. 

 Τον λόγο ζητά ο συνάδελφος ο Κώστας Κώστα και μετά ο Μιχάλης Γιακουμή. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν να ψηφίσουμε, πρέπει να καταλάβουμε είντα μ’ που πάμεν να κάμουμεν.  Σίουρα έν’ σημαντικό το 
γεγονός ότι ήρτεν έναν νομοσχέδιο το οποίο προσθέτει ακόμα ένα τουριστικό προϊόν, κάτι καινούριο, το οποίο 
υπάρχει σε άλλες χώρες τζιαι το Υφυπουργείο Τουρισμού θέλει να φέρει τζιαι στη χώρα μας.   

 Πρέπει να σας πω ότι το νομοσχέδιο, όταν εκατατέθηκεν, ήταν κάτι το οποίο πραγματικά δεν εμπορούσεν 
με τίποτε να περάσει, τουλάχιστον ’πού μας.  Τζιαι η πραγματικότητα είναι ότι όλες σχεδόν οι εισηγήσεις που 
εφέραμεν, αφού ερωτήσαμεν κόσμο ο οποίος ασχολείται με κατασκηνωτικούς χώρους, έχουν υιοθετηθεί τζιαι 
έχουν μπει στο κείμενο.  Βελτιώσαμε το νομοθετικό πλαίσιο.  Η πραγματικότητα είναι ότι εβάλαμεν αρκετές 
ασφαλιστικές δικλίδες μέσα.  

 Όταν εφτάσαμεν στο ζήτημα της «Natura 2000», τζιειαμαί μας είπαν τα αρμόδια κρατικά τμήματα «ξέρετε, 
έντζιε μπορεί να γίνει οτιδήποτε, γιατί οι άλλες οι νομοθεσίες παρέχουν το δικαίωμα, κατ’ εξαίρεση, στον υπουργό 
να βκάλλει άδειες τζιαι ιδίως σε “Natura”».  Τζιαι να σας υπενθυμίσω ότι η περιβόητη έπαυλη του Jho Low που 
κτίστηκε στον Πρωταρά κτίστηκε μέσα σε «Natura» με κατ’ εξαίρεση άδεια που δόθηκε από την κυβέρνηση τότε.  
Άρα, εν μπορείτε να βάλετε τίποτε μες στη νομοθεσία που να απαγορεύει τούτες τις αναπτύξεις μέσα σε τέθκοιες 
περιοχές.   

 Θέλω να σας πω ότι τις τελευταίες εβδομάδες δυστυχώς -τζιαι το είπα στην επιτροπή δύο φορές- έχουμε 
συνεχείς αναρτήσεις στο διαδίκτυο από ανθρώπους που βάλλουν φωτογραφίες του Ακάμα -τεμάχια ιδιωτικά μες 
στη φύση, μες στη «Natura 2000»- τζιαι γράφουν ’πού κάτω «glamping έρχεται, glamping is coming».  Ξέρετε 
είντα μ’ που εννά γίνει!   

 Μπορεί πραγματικά να βελτιώσαμε αισθητά τη νομοθεσία τζιαι όντως ήταν με εισήγηση τζιαι απαίτηση 
δική μας που μπήκε τούτο το οποίο θα σας δκιαβάσω τωρά:  «Τα glamping», λέει, «λειτουργούν με γνώμονα την 
προστασία του περιβάλλοντος, της χλωρίδας και της πανίδας και την πιστή τήρηση των διαχειριστικών σχεδίων 
των περιοχών του δικτύου “Φύση 2000”», προσθέτουμε τωρά την τροπολογία που φέραμε, «καθώς και των 
αναγκαίων διαταγμάτων», επιπρόσθετα δηλαδή, «και νενομισμένων διαδικασιών εκτίμησης περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων, τα οποία εκδίδονται, αλλά και προνοούνται», προσθέτουμε, «δυνάμει των διατάξεων του περί 
Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου και του περί Προστασίας και Διαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου».   

 Πολύ σημαντικό όντως τούτο που βάλαμε μέσα τζιαι τούτο που φέρνουμε σήμερα, για να αλλάξει, όμως 
η αλήθκεια είναι ότι, επαναλαμβάνω, οι πληροφορίες που έχουμε είναι για επώνυμους οι οποίοι ήδη έχουν 
τροχοδρομήσει τούντην κατάσταση και ξέρετε είντα μ’ που εννά γίνει.  Εννά πηαίννουν αύριο να αδειοδοτούνται 
τζιαι εννά τους λαλούν ’πού τα υπουργεία «μα, ξέρεις, έντζιεν να κτίσει τίποτε τούτος δαμαί, μέ σπίδκια εννά 
κτίσει, μέ πολυκατοικίες εννά κτίσει, μέ ξενοδοχείο εννά κτίσει, μέ διαμερίσματα εννά κτίσει, έν’ ξύλινα 
σπιτούδκια».  Αλλά θα μπαίνει ένας εκσκαφέας μέσα, θα τα ξύζει ούλλα τζιαι μέ χλωρίδα εννά μεινίσκει, μέ πανίδα 
εννά μεινίσκει τζιαι αυτό τελικά θα γίνει!  Τζιαι ίσως ναν’ τζιαι τούτος ο λόγος της βιασύνης ’πού πλευράς του 
υφυπουργείου, άρον-άρον να το φέρει τζιαι άρον-άρον να ’ρτει στην ολομέλεια, τούτη η πίεση η τεράστια να γίνει 
τούντο πράμα, όταν μάλιστα συζητούμε στην επιτροπή Εσωτερικών το τεράστιο θέμα που ονομάζεται 
«διαχειριστικό σχέδιο», «τοπικό σχέδιο» -πώς το λένε- της περιοχής του Ακάμα.   

 Τα ίδια πρέπει να σας πω δυστυχώς ακούονται τζιαι για το Τρόοδος.  Φωτογραφίες στο διαδίκτυο με 
περιοχές που, μόλις περάσει το νομοσχέδιο, εννά ξεκινήσουν να δημιουργούνται τέδκοιοι κατασκηνωτικοί χώροι.  
Παρ’ όλο που είναι σημαντικό το νομοσχέδιο τούτο, γιατί, πέραν του glamping, δημιουργείται νομοθετικό πλαίσιο 
πλέον για τη λειτουργία όλων των κατασκηνωτικών χώρων, που σήμερα λειτουργούν ανεξέλεγκτα τζιαι υπάρχουν 
σοβαρά ζητήματα, παρ’ όλο που έχουμε προσπαθήσει τζιαι έχουμε καταφέρει με μεγάλη προσπάθεια, μελέτη 
τζιαι επιμονή -τζιαι θέλω να ευχαριστήσω τον πρόεδρο τζιαι τα μέλη της επιτροπής για την αποδοχή όλων των 
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σημείων που εφέραμεν και των εισηγήσεων, τα οποία εμπήκαν μες στο κείμενο, για να υιοθετηθεί η τροπολογία 
που σας φέρνουμε σήμερα- εμείς το νομοσχέδιο τούτο θα το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κώστα. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Γιακουμής ο Μιχάλης, μετά ο κ. Μυριάνθους και μετά ο Κυριάκος ο 
Χατζηγιάννης. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Συμπληρωματικά σ’ αυτό που είπαν οι συνάδελφοι.  Ως Κύπρος, οφείλουμε να παρακολουθούμε και να 
ερευνούμε όλες τις διεθνείς τάσεις στον τουρισμό, γιατί ο τουρισμός αποτελεί διαχρονικά τη ραχοκοκαλιά της 
οικονομίας μας.  Αξιολογώντας την καινούρια διεθνή τάση, η οποία αναπτύσσεται ραγδαία σε παγκόσμια 
κλίμακα, θεωρούμε ότι οι κατασκηνώσεις πολυτελείας, το glamping δηλαδή, θα είναι μία εναλλακτική μορφή 
τουρισμού για το νησί, η οποία θα συμβάλει στην περαιτέρω ανάπτυξη των ορεινών περιοχών μας και των 
περιοχών της υπαίθρου και παράλληλα μπορεί να προσελκύσει νέες τουριστικές αγορές.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θεωρούμε καθήκον μας να διασφαλίσουμε και να ενισχύσουμε τον βασικό άξονα της οικονομίας μας, που 
είναι ο τουρισμός, και πιστεύουμε ότι με εναλλακτικές μορφές τουρισμού, όπως είναι το glamping, αυτό θα 
επιτευχθεί. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε και θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, αγαπητέ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γιακουμή. 

 Ο συνάδελφος ο Ηλίας ο Μυριάνθους της ΕΔΕΚ, από την Πάφο. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλουμε να χαιρετίσουμε την κατάθεση -και σήμερα ψήφιση- αυτού του νομοσχεδίου από πλευράς της 
κυβέρνησης, το οποίο πραγματικά έρχεται να εμπλουτίσει το τουριστικό μας προϊόν, κύριε Πρόεδρε, ιδίως σε 
περιοχές οι οποίες είναι θα έλεγα περιβαλλοντικά ευαίσθητες, αλλά και τουριστικά υποβαθμισμένες. 

 Να πω ότι οι οποιεσδήποτε ανησυχίες περί περιβαλλοντικής επιβάρυνσης μέσα από…  Αυτό το νέο 
τουριστικό προϊόν, το οποίο ουσιαστικά, βάσει του περί Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, έρχεται να 
προσθέσει, πέραν των οποιωνδήποτε άλλων μορφών τουρισμού, και το κομμάτι που αφορά τις τουριστικές 
κατασκηνώσεις.  Τα ζητήματα της ευαισθησίας για το περιβάλλον έχουν συζητηθεί διεξοδικά κατά τη συζήτηση 
στην επιτροπή. 

 Για το ζήτημα της τροπολογίας θα πω ότι πολύ εύστοχα το έχει αναλύσει ο πρόεδρος της επιτροπής, γιατί 
για όλες αυτές οι ανησυχίες οι οποίες υπήρχαν, ήρθαμε στην επιτροπή ξανά και προσθέσαμε αυτή την 
παράγραφο, την 4, στο συγκεκριμένο άρθρο.  Ως εκ τούτου, για ζητήματα για τα οποία υπάρχουν αμφιβολίες ή 
ανησυχίες περί επιβάρυνσης του περιβάλλοντος, να πω ότι και την καλύτερη νομοθεσία να βάλουμε, με 
ασφαλιστικές δικλίδες απ’ όλες τις πλευρές, αν οι λειτουργοί οι οποίοι θα αξιολογήσουν την οποιαδήποτε 
αίτηση…  Γιατί είδαμε πολύ χειρότερες καταστάσεις να γίνονται σε άλλες περιοχές, είδαμε αναπτύξεις τουριστικές 
και μη να παρεκκλίνουν εντελώς από τοπικά σχέδια, εντελώς από πρόνοιες νομοθεσιών κτλ.  Λοιπόν, η 
καταστροφή του περιβάλλοντος δε θα έρθει μέσα από την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας, αλλά από τις 
αυθαιρεσίες που πιθανότατα κάποιοι να έρθουν να κάνουν εν κρυπτώ και πίσω από πόρτες κλειστές, γιατί 
ακριβώς θέλουν να εξυπηρετήσουν τα οποιαδήποτε συμφέροντα.  Εμείς θεωρούμε, ναι, όπως έχει σήμερα 
διαμορφωθεί το νομοσχέδιο αυτό, το οποίο καθορίζει και τον τρόπο με τον οποίο θα αναπτύσσονται αυτές οι 
κατασκηνώσεις και αναφέρεται και στο ότι δεν είναι μόνιμες, αλλά πρόχειρες οι κατασκευές που θα είναι 
τοποθετημένες σε αυτούς τους χώρους, ως εκ τούτου, θεωρούμε εμείς ότι κινούμαστε προς την ορθή 
κατεύθυνση. 

 Και θα κάνω και μια τελευταία αναφορά, κύριε Πρόεδρε.  Πριν από μερικά χρόνια, ένα παιδί στην περιοχή 
της Πόλης της Χρυσοχούς ξεκίνησε να κάμει κάτι παρόμοιο, συγκεκριμένα στην περιοχή κοντά στα Λουτρά της 
Αφροδίτης.  Η πολεμική που δέχθηκε απ’ όλες τις πλευρές ήταν τρομακτική.  Σ’ έναν χώρο στον οποίο, δυστυχώς, 
κάθε χρόνο βλέπαμε να υπάρχουν ευτελείς κατασκευές -στην πύλη του Ακάμα- με ευτελή υλικά, τρώγλες…  
Λοιπόν, στην προσπάθεια ακριβώς να μπορέσει αυτός ο χώρος να εξωραϊστεί από τον συγκεκριμένο νεαρό, 
έτυχε μιας φοβερής πολεμικής.  Σήμερα, αν πάει κάποιος να δει τη συγκεκριμένη περιοχή, να δει τον 
συγκεκριμένο χώρο, να διανυκτερεύσει στο συγκεκριμένο χώρο...  Έχουν επισκεφθεί τη συγκεκριμένη 
κατασκήνωση και πρέσβεις μας με τις οικογένειές τους, οι οποίοι έρχονται από το εξωτερικό λοιπόν και δίνουν 
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τα εύσημα, αλλά όχι μόνο αυτοί, έρχονται αποστολές με φοιτητές που θέλουν να κάνουν περιβαλλοντικό 
τουρισμό και τα πανεπιστήμια δίνουν τα εύσημά τους στον άνθρωπο αυτόν που επιχείρησε να κάνει αυτή την 
επένδυση.  Θεωρούμε ακριβώς ότι μέσα από αυτό το πνεύμα, μέσα από αυτή την προσπάθεια, ναι, θα δώσουμε 
μία ώθηση στο τουριστικό μας προϊόν και θα έλεγα ότι θα ενισχύσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ Ηλία, καταλάβαμε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 ...το εισόδημα σε υποβαθμισμένες περιοχές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Νίκο Σύκα.  Έχετε τον λόγο.  Ο συνάδελφος του Δημοκρατικού Συναγερμού από τη Λεμεσό και μετά 
είναι ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τα τελευταία δύο χρόνια εκλαίαμε επί ερειπίων επικαλούμενοι τον τουρισμό ως μία σημαντική πηγή 
εισοδημάτων και προσθήκη στο εθνικό εισόδημά μας και είναι με ιδιαίτερη χαρά που το Υφυπουργείο Τουρισμού, 
σε έξι συνεδρίες της επιτροπής Εμπορίου, με πάσα συναίνεση, αντίληψη και προσπάθεια…  Να υπενθυμίσω 
στους αγαπητούς μου συναδέλφους που επικαλούνται τα οποιαδήποτε ακούσματα είτε λέγεται Ακάμας είτε 
λέγεται Τρόοδος…  Όπως και θα παρέπεμπα τον αγαπητό πρόεδρο των Οικολόγων να ενημερωθεί από τον 
εκπρόσωπο των Οικολόγων στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τα 
διαμειφθέντα, απλώς για να καθησυχαστεί απ’ όλα αυτά που έχει αναφέρει.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι δε 
συζητήσαμε στην επιτροπή για το glamping, συζητήσαμε γενικότερα για τις κατασκηνώσεις και διαχωρίσαμε 
κατηγορίες, glamping, πολυτέλεια A, πολυτέλεια Β και camping, άρα είναι ένα ολοκληρωμένο σχέδιο που άπτεται 
και περιβαλλοντικών, αλλά και πολεοδομικών όρων και κανονισμών.  Όπως επίσης να θυμίσω ότι με την 
εισήγηση του φίλου μας του Χρύση του Παντελίδη το υφυπουργείο έφερε στη Βουλή το θέμα των hostels, ένα 
άλλο προϊόν, όπως και το ότι τώρα συζητούμε επίσης το θέμα των αγροκτημάτων φιλοξενίας, ακόμα ένα προϊόν.  
Άρα, στη μεγάλη εικόνα θα πρέπει να δούμε ότι μέσα από μία σοβαρή, σοβαρή πραγματικά, μελέτη και 
παίρνοντας τα ερεθίσματα από το εξωτερικό συζητήσαμε και συμφωνήσαμε την προσθήκη και περαιτέρω 
ενίσχυση των τουριστικών προϊόντων.  Απ’ εκεί και πέρα, εγώ έτσι και ως νέος βουλευτής διερωτώμαι:  Εάν θα 
πάμε με το σκεπτικό ότι, αν πάρουμε μια απόφαση, θα έχουμε ίσως να έπονται μύρια κακά, ε, τότε τι θα 
ψηφίζουμε σε αυτό το σώμα, πραγματικά; 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σύκα. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα έχει δύο πτυχές, η πρώτη πτυχή αφορά καθαρά την υπηρεσία του τουριστικού μας προϊόντος και 
η δεύτερη, που δεν είναι τόσο επικίνδυνη όσο την αναφέρουμε, γιατί έχουν ληφθεί υπόψη πρόνοιες που κάνουν 
ακατόρθωτη ή εν πάση περιπτώσει…  Όπως πολύ σωστά έχει πει και ο κ. Μυριάνθους, αν και εφόσον συμβεί 
οποιαδήποτε παρανομία, αυτό μπορεί να συμβεί και στο σπίτι και σε όλες τις υπόλοιπες άλλες αναπτύξεις.  Και, 
πραγματικά, εάν υπάρχουν οι οποιεσδήποτε καταγγελίες θα πρέπει να ερευνώνται.  Δεν είναι θέμα ότι, επειδή ο 
οποιοσδήποτε μπορεί να παρανομεί, να λέμε ότι γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή υπάρχει ένα ενδεχόμενο, δε θα 
αναπτυχθούμε καθόλου στο μέλλον.  Μα, αν είναι δυνατόν!  Η ανταγωνιστικότητα του τουριστικού προϊόντος 
διασφαλίζεται ή θα πρέπει να διασφαλιστεί μέσα από τη διαφοροποίηση των υπηρεσιών μας είτε αυτό ονομάζεται 
κατασκηνώσεις είτε ξενώνες είτε επισκέψιμα αγροκτήματα είτε οικοτεχνίες είτε ποιοτικώς είτε άλλως πως.  Αν 
είναι δυνατόν!  Αυτού του είδους τις επιφυλάξεις τις είχαμε τα τελευταία τριάντα χρόνια με ποιον τρόπο;  Κάποια 
στατικά συμφέροντα σ’ αυτόν τον τόπο δεν άφηναν να αναπτυχθούν οτιδήποτε άλλες αναπτύξεις ή να γίνουν 
εξειδικευμένα marketing tools για συγκεκριμένα τεμάχια αγοράς ή κομμάτια αγοράς, γιατί απλούστατα θα 
επηρέαζαν την κλίνη την ξενοδοχειακή.   

 Τώρα, προς τιμήν...  Τώρα έχουμε ένα θεματικό υπουργείο, το Υφυπουργείο Τουρισμού, και για πρώτη 
φορά σ’ αυτό τον τόπο συζητούμε και προβληματιζόμαστε στη βάση ολοκληρωμένης πολιτικής.  Σε αντίθεση με 
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το τι συνέβαινε, αγαπητέ Πρόεδρε, μέχρι σήμερα, μέχρι πρότινος, όπου οι αποφάσεις στον τουριστικό τομέα 
έπρεπε να περάσουν από κάποιες καγκελόπορτες συμφερόντων και, αν αυτούς δε βολεύαμε, τότε δεν 
μπορούσαμε να αναπτύξουμε και να διαφοροποιήσουμε το τουριστικό μας προϊόν.  Αυτό ήταν το μέγα λάθος 
στην τουριστική μας πολιτική.  Σήμερα, προς τιμήν -θα το επαναλάβω- και του ίδιου του υφυπουργού, έχουμε 
αυτή τη διαφοροποίηση και την εξειδίκευση με τους τομείς που έχω αναφέρει και αυτά θα αναβαθμίσουν το 
προϊόν.  Και δεν είμαστε μόνοι μας στον τουριστικό χάρτη, δεν προσφέρουμε μόνο εμείς τουριστική υπηρεσία.  
Όταν πηγαίνουμε στο εξωτερικό, η ανταγωνιστικότητα με τις πολλές τις παραμέτρους σίγουρα κρίνεται και 
αξιολογείται, αν και εφόσον δεν είμαστε στατικοί.  Εάν υιοθετήσουμε τη λογική τη στατική τη δική σας, που με 
βάση ένα πιθανό κίνδυνο πρέπει να καθηλωθούμε, τότε δε θα γίνεται τίποτε σε αυτόν τον τόπο, γράψτε κλειστό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, Κυριάκο μου.  Ήταν πολύ ωραία αυτά που είπες, πολύ επεξηγηματικά. 

 Έχουμε τον Άριστο, τον συνάδελφο; 

 Σύντομα, συνάδελφοι, και μετά να πάμε στον κ. Θεοπέμπτου και θα κλείσουμε, αντιλαμβανόμαστε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ακούω υπομονετικά διάφορα ευφυολογήματα, μια προσπάθεια εξωραϊσμού κάποιων αποφάσεων 
πολιτικών, αλλά λυπούμαι να παρατηρήσω ότι η καταστροφή του περιβάλλοντος δεν είναι μια άλλη άποψη για 
τη βιώσιμη ανάπτυξη, είναι καταστροφή του περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Άριστε. 

 Κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Απολογούμαι που μιλώ ξανά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, εν υπάρχει πρόβλημα! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 ...αλλά έσιει ορισμένα πράγματα τα οποία πρέπει να τα καταλάβουμε. 

 Πρώτον, όταν πηαίννεις εις τη φύση τζιαι κάμνεις κατασκευήν, δε μ’ ενδιαφέρει, αν η κατασκευή σου είναι 
με ξύλο, είναι οικολογική, έσιει ενεργειακή απόδοση.  Δε μ’ ενδιαφέρει!  Το τι μ’ ενδιαφέρει είναι το εξής: Επήες 
τζι έκαμες κατασκευή, ναι ή όι;  Εδώ είναι το ερώτημα!  Έκαμες εισβολή εις τη φύση! Δε με κόφτει αν η εισβολή 
πόκαμες έν’ με καλά ξύλα!  Εδώ είναι το ερώτημα!  Και δε με κόφτει αν την έκαμες τζιαι όμορφη τζιαι έν’ 
πολυτελείας ο κόσμος ποννά ’ρκεται!  Δε μ’ ενδιαφέρει!  Έκαμες εισβολή εις τη φύση!  Τελεία!  Και με αυτό το 
νομοσχέδιο αυτό προσπαθούν να κάμουν.  Να πηαίννουν τζιειαμαί που δεν τους αφήνναμεν ως τωρά.  Ένα. 

 Δεύτερο θέμα.  Εθέλαμεν να βοηθήσουμε τον κόσμο;  Γιατί τότε επήετε τζι εψηφίσετε τζι εκάμετε το τόσο 
δύσκολο να κάμνουν bed and breakfast στα σπίθκια οι κοινότητες του Ακάμα τζιαι οι κοινότητες πάνω στο 
Τρόοδος;  Γιατί εδυσκολέψαμε τον καημένο τον κόσμο τζιαι δεν τον εβοηθήσαμεν να βάλλει το σπίτι του bed and 
breakfast, να πηαίννω στον Ακάμα τζιαι να μεινίσκω στο σπίτι του Ινειάτη τζιαι στο Νιο Χωρκό τζιαι στη Δρούσεια;  
Γιατί;  Γιατί εθέλαν να εξυπηρετήσουν άλλα συμφέροντα, Πρόεδρε!  Εδώ είναι ο τρόπος με τον οποίο θα 
βοηθήσεις το τουριστικό προϊόν και να βοηθήσεις τον κόσμο.  Αυτό κάμνουν οι κοινωνίες που θέλουν να βλέπουν 
όλους να προοδεύουν.  Να κερδίζουν οι πολλοί, όι να κερδίζουν οι λίγοι!  Εδώ σας θέλω!  Να αλλάξετε τον νόμο 
να μπόρει ο κόσμος να βάλει το σπίτι του σε bed and breakfast, όπως υποσχεθήκετε ότι ήταν να κάμετε.  Εκάμετε 
το τόσο δύσκολο που δεν ημπόρει κανένας να τα κάμει τζιαι κάθε λλίον έρκεται τζιαι κάμνουμε παράταση-
παράταση τζιαι κανένας δεν μπορεί να βοηθήσει τον κόσμο!  Θυμίζω σας, δεν παίζει ρόλο η ποιότητα της 
κατασκευής.  Εκάμετε κατασκευή;  Επήετε τζι έσιει μουσική;  Εβάλετε φώτα;  Εκάμετε δρόμους;  Τέλος! 

 Να σας πω ότι στις κατασκηνώσεις στην Ευρώπη τον σιειμώνα φεύκουν τα ούλλα τζιαι ξανάρκεσαι την 
άνοιξη να τα κτίσεις.  Έννεν σαν εμάς που έν’ μόνιμα!  Τόσα χρόνια ο ΚΟΤ δεν έκαμνε νόμους για τις 
κατασκηνώσεις. Έν’ κατασκήνωση πόσιει στο Governors, ξέρετε το;  Έν’ κατασκήνωση τζιείνη!  Έσιει κόσμο που 
μεινίσκει τζιειαμαί τζιαι νοικιάζει τα σπίθκια του στη Λευκωσία.  Επήετε καμιά φορά να δείτε τα χάλια στο Τρόοδος 
τζιαι τα χάλια που έσιει στο camping της πόλης;  Τραγωδίες οι καταστάσεις, γιατί κανένας εν ενδιαφέρτηκε!  Ούτε 
τα απλά τα πράματα εν τα σάζουμε!  Σάστε τα τζιείνα, δώστε bed and breakfast τζιαι να ξαναμιλήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεοπέμπτου. 
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 Εζήτησεν τον λόγο ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

 Κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους.  Σε είδα, κύριε Θεμιστοκλέους.  Αν θέλεις να μιλήσεις, δεν υπάρχει πρόβλημα. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα κάμω δύο σχόλια, κύριε Πρόεδρε, και να αντιληφθεί ο καθένας τι θέλω να πω.  Σε αυτό τον τόπο 
ολόκληρες εκτάσεις γης, που αυτές οι εκτάσεις γης έχουν και κατοίκους στον περίγυρο…   Τους είχαμε υποσχεθεί 
ως κράτος -τον πληθυντικό τον χρησιμοποιώ καθαρά τυπικά- ότι με τις δημιουργίες συγκεκριμένων αναπτύξεων 
θα είχαν δει την εντυπωσιακή ανάπτυξη, την έκρηξη ανάπτυξης και όλα τα υπόλοιπα. 

 Αυτό το έχω πει και σε μία επιτροπή της Βουλής, θα το πω και δημόσια.  Πόσα από τα γκολφ που είχαμε 
τάξει του κόσμου ότι θα δημιουργούσαμε θα επέφεραν κέρδος;  Πόσα από αυτά τα γκολφ σήμερα είναι ανοικτά 
και πόσα έχουν καταστρέψει εκτάσεις γης; 

 Η απάντηση είναι εντυπωσιακή.  Σχεδόν μέχρι και το τελευταίο.  Επίσης, είχαν γίνει και άλλες παρόμοιες 
διαπιστώσεις για το ποια θα ήταν η έκρηξη ανάπτυξης που θα είχαμε δει σε διάφορες ακριτικές περιοχές.  Σήμερα 
είναι στην κατοχή των τραπεζών περισσότερα από εβδομήντα τοις εκατό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο συνάδελφος ο Ονούφριος ο Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αν πήρα τον λόγο, είναι για να πω, με όλο τον σεβασμό, ότι δε δεχόμαστε σε καμία περίπτωση ότι 
υπάρχουν μικρά ή περιορισμένα ή λιγοστών συμφέροντα τα οποία με κάποιο τρόπο θέλουμε να 
εξυπηρετήσουμε. 

 Καταρχάς, να πω ότι ακριβώς αυτό το πράμα διευρύνει τες επιλογές.  Να μπορούν κάποιοι να κάμουν 
κάποια δική τους επιχείρηση.  Το ίδιο κάναμε δίνοντας την επιλογή στον κόσμο να ενοικιάσει τα σπίτια του μέσα 
από ηλεκτρονικές πλατφόρμες, όμως σωστά οργανωμένα, δηλωμένα, για να έχει επιπρόσθετο εισόδημα.  Λέμε 
να κάμουμε τα τουριστικά αγροκτήματα τα επισκέψιμα, για να ’χει ο γεωργός και ο κτηνοτρόφος επιπρόσθετο 
εισόδημα.  Υπάρχει το νομοσχέδιο, θέλουμε να έρθει για την οικοτεχνία, ούτως ώστε νόμιμα ο κόσμος, οι 
οικοκυρές, τα σπίτια τους να φτιάχνουν παραδοσιακά προϊόντα και να μπορούν να τα εμπορεύονται.  Όλα αυτά 
είναι για να βοηθήσουμε τους πολλούς. 

 Τελειώνω λέγοντας ότι πολλές ’πού τες ανησυχίες του κ. Θεοπέμπτου έν’ σωστές και όντως εις το 
παρελθόν υπήρχαν όλα αυτά.  Αν κάτι υπάρχει τα τελευταία χρόνια που είμαστε εμείς κυβέρνηση, αυτό είναι ένα 
αυστηρό Τμήμα Περιβάλλοντος που επεμβαίνει, που δε δίνει άδειες, που ελέγχει, που ζητούνται περιβαλλοντικές 
μελέτες και ούτω καθεξής.  Και η πολεοδομική αναρχία που υπήρχε για δεκαετίες θεωρώ ότι σε μεγάλο βαθμό 
περιορίστηκε τα τελευταία χρόνια. 

 Όμως τελειώνω με το εξής επιχείρημα, ότι κάθε νομοθεσία που ψηφίζουμε υπάρχει πάντοτε η πιθανότης 
από κάποιους να παραβιαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Έντζιε υπάρχει αμφιβολία, αλλά θέλουμε…  Εμείς ζητούμε αυστηρή επέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αυστηρή επέμβαση, για να κατεδαφιστούν παρανομίες, εκεί που θα μπουν κάποιοι να κάμουν 
παρανομίες, ιδίως αν είναι εισβολή στη φύση. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ονούφριε. 

 Τώρα πάμε στην προφορική τροπολογία των συνάδελφων του ΑΚΕΛ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρίστο Ορφανίδη) 

 Συγγνώμη; 

 Κύριε Ορφανίδη μου, πότε…  Είναι πολύ όψιμη… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Ακολουθώ την τακτική του κ. Κουλία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, η τακτική του Κουλία είναι εκ της αρχής, πρώτος και καλύτερος!  Όι στο τέλος. 

 Το λοιπόν, σύντομα, κύριε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Το λοιπόν, θα είμαι πολύ σύντομος, Πρόεδρε, διότι θέλουμε να βοηθήσουμε αλλά… 

 Αγροτουρισμός.  Τον στηρίξαμε, γιατί είναι κάτι καλό και βοηθείται με αυτό τον τρόπο αρκετός κόσμος.  
Ειδικά σε μικρές κοινότητες βοηθούνται στο να στηριχθούν τουριστικά και να υπάρξουν και εισοδήματα.   

 Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο δίδει τη δυνατότητα για την καταστροφή της φύσης.  Δεν υπάρχει μικρό και 
μεγάλο κακό.  Το κακό είναι κακό.  Είτε είναι με παράγκα είτε είναι με καλαμιώνα είτε είναι να το κτίσεις όμορφα, 
ωραία.  Το όμορφα και ωραία είναι ακόμα χειρότερο, γιατί θα γίνει αυτό το οποίο ανέφερε ο κ. Κώστας στην αρχή.  
Θα μπούνε μπουλντόζες, θα ξεριζώσουν τα πάντα, θα γίνεται χαμός με όλα εκείνα τα αυτοκίνητα τα οποία θα 
συρρεύσουν στην περιοχή.  Εάν δεν αντιλαμβανόμαστε ότι η φύση θέλει προστασία…  Ό,τι μας έχει εναπομείνει 
τζιαι είναι κάτι το καλό…  Διότι αυτούς τους χώρους θα επιλέξουν, εκείνους τους οποίους θα προσφέρονται, για 
να έχουν τη δυνατότητα να πηγαίνουν αυτοί που θα πηγαίνουν, με αποτέλεσμα να καταστραφεί η φύση. 

 Είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ορφανίδη. 

 Ο συνάδελφος ο Άριστος ο Δαμιανού είναι ο τελευταίος ομιλητής, αντιλαμβάνομαι. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζούμε στην Κύπρο τζιαι, όταν λέγονται στο κοινοβούλιο κάποια πράματα, δεν μπορούν 
να μένουν αναπάντητα. 

 Έχει ταρακουνηθεί η κοινωνία εδώ και αρκετές βδομάδες, διότι υπάρχει μια κυβέρνηση ή ένας υπουργός 
που εν κρυπτώ και παραβύστω θέλουν ντε τζιαι καλά να επιβάλουν ένα τοπικό σχέδιο για τον Ακάμα, για να 
τσιμεντώσουν τον Ακάμα. 

 Έρχονται σήμερα και εκ παραδρομής εν τη ρύμη του λόγου αναφέρουν και τα επισκέψιμα αγροκτήματα, 
που είναι κομμάτι του σχεδιασμού για τον Ακάμα, ότι εννά τα φέρουν. 

 Και τοποθετείται ο συνάδελφος, για να πει ότι επί των ημερών τους θρίαμβος η προστασία του 
περιβάλλοντος!  Είναι αυτήν την υπηρεσία που ετσαλαπατήσαν, για να αλλάξει άποψη ως προς την αρχική της 
ένσταση για το τοπικό σχέδιο του Ακάμα.  Είναι αυτή η κυβέρνηση που ετσιμέντωσεν την παραλία, για να δώκει 
διαβατήριο και να κάμει συμπατριώτη μας έναν εγκληματία από τη Μαλαισία.  Είναι αυτοί που έκτισαν ολόκληρα 
σενάρια για το Πέρα Πεδί.  Είναι αυτοί που εκαταστρέψαν τις θαλασσινές σπηλιές.  Επομένως, να λένε σήμερα 
με άνεση ότι είναι εδώ περίπου ως προστάτες και προασπιστές του περιβάλλοντος, αν μη τι άλλο, είναι 
βλασφημία προς το περιβάλλον! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Ευχαριστώ πολύ.  Προχωρούμε τώρα στην προφορική τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί η τροπολογία, να τη θυμηθούν όλοι. 

 Βάλε το μεγάφωνό σου, κύριε συνάδελφε. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του άρθρου 2 του νομοσχέδιου με την 
αντικατάσταση της υποπαραγράφου (ν) της παραγράφου (στ), η οποία προστίθεται στο άρθρο 12 του βασικού 
νόμου με την ακόλουθη υποπαράγραφο: 

 Λειτουργούν με γνώμονα την προστασία του περιβάλλοντος, της χλωρίδας και της πανίδας και την πιστή 
τήρηση των διαχειριστικών σχεδίων των περιοχών του δικτύου ΦΥΣΗ 2000, καθώς και των αναγκαίων 
διαταγμάτων και νενομισμένων διαδικασιών εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων τα οποία εκδίδονται και 
προβλέπονται με βάση τις διατάξεις του περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου, 
του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου και του περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Υπέρ δεκαοκτώ.  Εναντίον είκοσι δύο.  Αποχή καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με είκοσι δύο ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η προφορική τροπολογία 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις απορρίπτεται. 

 Και τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Πρώτου Παραρτήματος.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για τα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Υπέρ δεκαεννέα.  Εναντίον δεκαεννέα.  Αποχή δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα ψήφους εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 5 

απορρίπτονται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού το ΔΗΚΟ έσιει μιαν αρνητική… 

 
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, Πανίκος Λεωνίδου και Χρίστος Σενέκης (ΔΗΚΟ), ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία.  
 Εναντίον:  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, προεδρεύων και Χρίστος Ορφανίδης (ΔΗΚΟ), ΕΛΑΜ, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή:  Χριστιάνα Ερωτοκρίτου (ΔΗΚΟ), Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών).  
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, τα αποτελέσματα ανακοινωθήκαν, ο κύβος ερρίφθη, έληξε το θέμα! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Το λοιπόν, τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

 Κύριοι συνάδελφοι, έληξε το θέμα. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση.  Κάμε την τρίτη ανάγνωση, κύριε... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, επειδή έχουν απορριφθεί τα άρθρα, η παράκλησή μου είναι να 
συμβουλευτείτε και την υπηρεσία, για να μη δημιουργηθεί ζήτημα, η οποία γνωρίζει και το σύνταγμα και τους 
κανονισμούς τζιαι μπορεί να σας δώσει άποψη και να μη γίνει λάθος.  Είναι θερμή παράκληση, προτού 
προχωρήσουμε σε οτιδήποτε άλλο.  Έχουμε απορρίψει τα άρθρα, δεν υπάρχει νόμος… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εξάλλου άλλαξε και η σύνθεση της ολομέλειας από την ψηφοφορία, κύριε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κυρία Τασούλα, έρχεστε ένα λεπτό πάνω;   

 Ένα λεπτό, για να διευκρινίσουμε με τη διεύθυνση της Βουλής. 

 Άρα, κύριοι συνάδελφοι, σύμφωνα με τη γενική διευθύντρια της Βουλής, έν’ σωστή η τοποθέτηση του κ. 
Λουκαΐδη.  Άπαξ και απερρίφθησαν τα άρθρα, έμεινέν μας το κέλυφος.  Άρα, δεν προχωρούμε στην τρίτη 
ανάγνωση. 

 Το λοιπόν, τούτου λεχθέντος, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 15 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Σπόρων 
(Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/1927 της Επιτροπής της 5ης Νοεμβρίου 
2021 για την τροποποίηση των παραρτημάτων Ι και ΙΙ της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου όσον αφορά τις 
απαιτήσεις για σπόρους προς σπορά υβριδίων σίτου που παράγονται με κυτταροπλασματική 
αρρενοστειρότητα». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Χρίστος Ορφανίδης 

 Βαλεντίνος Φακοντής  Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τρεις συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η Μαΐου, καθώς και στις 14 Ιουνίου 2022.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Τμήματος Γεωργίας και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος, καθώς και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Ο Kυπριακός Σύνδεσμος 
Φυτοπροστασίας (ΚΥΣΥΦ), η Παγκύπρια Οργάνωση Σιτηροπαραγωγών ΠΟΣ (Δημόσια) Λτδ και οι αγροτικές 
οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

  Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη 
της επιτροπής κ. Χαράλαμπος Πάζαρος, Νίκος Σύκας και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 7 και 14 του περί 
Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική 
νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/1927 της Επιτροπής 
της 5ης Νοεμβρίου 2021 για την τροποποίηση των παραρτημάτων Ι και ΙΙ της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου όσον αφορά τις απαιτήσεις για σπόρους προς σπορά υβριδίων σίτου που παράγονται με 
κυτταροπλασματική αρρενοστειρότητα». 

 Σημειώνεται ότι ως προθεσμία μεταφοράς των διατάξεων της Εκτελεστικής Οδηγίας (ΕΕ) 2021/1927 στο 
εθνικό δίκαιο καθορίζεται η 31η Αυγούστου 2022. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο στον τομέα των σπόρων προς σπορά αναφορικά με τις απαιτήσεις για την παραγωγή 
σπόρων υβριδικών ποικιλιών των ειδών «σκληρό σιτάρι», «μαλακό σιτάρι» και «όλυρα», που παράγονται με την 
τεχνική της κυτταροπλαστικής στειρότητας του άρρενος (CMS), η οποία έχει γίνει παγκοσμίως αποδεκτή ως μία 
αναπαραγωγική τεχνική για την παραγωγή υβριδικών ποικιλιών σιτηρών.  Περαιτέρω, με βάση τα πιο πάνω 
στοιχεία οι απαιτήσεις που καθορίζονται στους υπό συζήτηση κανονισμούς για τα εν λόγω είδη σιταριού είναι 
παρόμοιες με τις απαιτήσεις που ήδη εφαρμόζονται για την παραγωγή σπόρων υβριδικών ποικιλιών κριθαριού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

 Κύριε Ορφανίδη, σας παρακαλώ πολύ! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, δηλαδή. 

 Το λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 15 κανονισμών; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

 Το λοιπόν, τα αποτελέσματα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα επτά.  Εναντίον δύο.  Αποχές καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 15 κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία 

αποχή.  

 Μιλούμε για το υπ’ αριθμόν 15 θέμα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, για τους σπόρους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …για τους σπόρους, το οποίο εγκρίθηκε. 

 
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ.  
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 Ωραία, έχουμε ακόμα ένα θέμα, το οποίο υπερπηδήσαμε, κύριοι.  Εντάξει, έν’ πολλά εύκολο, μεν 
ανησυχείτε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι οι κανονισμοί σε σχέση με το προηγούμενο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το οποίο απορρίφθηκε όμως, άρα δε θα τους βάλουμε σε ψηφοφορία. 

 Ναι, ναι, σωστό.  Άρα, σωστά υπερπηδήθηκε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, κύριε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πρόεδρε, έν’ καλά που προχωρήσαμε στο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, μπράβο, η γραμματεία συμφωνεί τωρά. 

 Το λοιπόν, προχωρούμε τώρα αισίως στα θέματα με τους αριθμούς 16 και 17, που είναι εξ αναβολής και 
έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022» και «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών 
Ορισμένων Ρύπων στην Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους Εγκαταστάσεις Καύσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16:  Τροποποίηση του περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, 
ώστε να επιτευχθεί αφενός ορθότερη εναρμόνιση με το άρθρο 16 της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία (ΕΕ) 2015/2193 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2015 για τον 
περιορισμό των εκπομπών ορισμένων ρύπων στην ατμόσφαιρα από μεσαίου μεγέθους μονάδες καύσης» και 
αφετέρου βελτίωση του υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 17:  Τροποποίηση των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Περιορισμός των Εκπομπών Ορισμένων Ρύπων στην Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους Εγκαταστάσεις 
Καύσης) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με το άρθρο 16 της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2193. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών Ορισμένων Ρύπων στην 
Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους Εγκαταστάσεις Καύσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος  Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Κέττηρος  Χρίστος Ορφανίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης  Χρύσανθος Σαββίδης 

 Σάβια Ορφανίδου   Λίνος Παπαγιάννης 

 Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν   Μιχάλης Γιακουμή 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4, 11 και 25 Μαΐου και την 1η Ιουνίου 
2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου και του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου.  Η Επίτροπος Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, η Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών 
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Οργανώσεων Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και οι Φίλοι της Γης 
Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί αφενός ορθότερη εναρμόνιση με το άρθρο 16 της πράξης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2015/2193 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
25ης Νοεμβρίου 2015 για τον περιορισμό των εκπομπών ορισμένων ρύπων στην ατμόσφαιρα από μεσαίου 
μεγέθους μονάδες καύσης» (που στο εξής θα αναφέρεται ως «η Οδηγία») και αφετέρου βελτίωση του 
υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας.  

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η επέκταση της χρονικής διάρκειας ισχύος της άδειας εκπομπής αερίων αποβλήτων από πέντε (5) σε 
δέκα (10) χρόνια. 

2. Η αύξηση της προβλεπόμενης ποινής σε περίπτωση παράβασης ή παράλειψης συμμόρφωσης με 
διατάξεις της βασικής νομοθεσίας και/ή των προνοιών των εκδιδόμενων δυνάμει αυτής κανονισμών από 
ένα (1) χρόνο φυλάκισης σε τρία (3) χρόνια φυλάκισης και από είκοσι χιλιάδες λίρες (£20.000) χρηματική 
ποινή σε πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ (€500.000). 

3. Η θέσπιση εξώδικης ρύθμισης των προβλεπόμενων στη βασική νομοθεσία αδικημάτων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 9 του περί Ελέγχου 
της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Περιορισμός των Εκπομπών Ορισμένων Ρύπων στην Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους Εγκαταστάσεις 
Καύσης) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με το άρθρο 16 της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2193.  

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς, ως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή, 
προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η θέσπιση υποχρέωσης στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να κινεί τη 
διαδικασία χορήγησης άδειας εκπομπής αερίων εντός ενός μηνός από την υποβολή της αίτησης από τον 
φορέα εκμετάλλευσης και να ενημερώνει σχετικά τον φορέα εκμετάλλευσης. 

2. Η αντικατάσταση της φράσης «εντός εύλογου χρονικού διαστήματος» με τη φράση «χωρίς αδικαιολόγητη 
καθυστέρηση», σε σχέση με την υποχρέωση του φορέα εκμετάλλευσης να προβαίνει σε ορισμένες 
ενέργειες, ως αυτές προβλέπονται στις σχετικές πρόνοιες των κανονισμών.  

3. Καθορισμός των κανόνων για το είδος, τη συχνότητα και τον μορφότυπο της ενημέρωσης που οφείλει να 
παρέχει στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ο φορέας εκμετάλλευσης, σε 
περίπτωση μη συμμόρφωσής του με τις οριακές τιμές εκπομπής που ορίζονται στο Παράρτημα ΙΙ των 
κανονισμών, οι οποίοι προτείνονται να καθορίζονται με σχετικό διάταγμα που εκδίδει ο Υπουργός 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος σχετικά με το υπό εξέταση νομοσχέδιο και τους υπό εξέταση κανονισμούς, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή απέστειλε στην Κυπριακή Δημοκρατία προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2021, 
λόγω πλημμελούς μεταφοράς στην εθνική έννομη τάξη ορισμένων προνοιών της Οδηγίας η οποία επιτεύχθηκε 
με τον περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμο και τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών Ορισμένων Ρύπων στην Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους 
Εγκαταστάσεις Καύσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμούς του 2022.  Ειδικότερα, βάσει της εν λόγω 
προειδοποιητικής επιστολής υποδεικνύονται στη Δημοκρατία τα ακόλουθα: 

1. Μη μεταφορά στην εθνική νομοθεσία του άρθρου 5, παράγραφος 4, και του άρθρου 7, παράγραφος 7, 
της Οδηγίας, με τις οποίες πρόνοιες θεσπίζεται αφενός η υποχρέωση της αρμόδιας αρχής να εγγράφει σε 
μητρώο ή να κινεί τη διαδικασία αδειοδότησης για τη μεσαίου μεγέθους μονάδα καύσης εντός ενός μηνός 
από την παροχή ενημέρωσης από τον φορέα εκμετάλλευσης και ακολούθως να τον ενημερώνει σχετικά 
και αφετέρου η υποχρέωση των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε περιπτώσεις μη 
συμμόρφωσης της υπό αναφορά μονάδας να θεσπίσουν κανόνες για το είδος, τη συχνότητα και τον 
μορφότυπο της ενημέρωσης που πρέπει να παρέχουν οι φορείς εκμετάλλευσης στην αρμόδια αρχή. 

2. Μη ορθή εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πρόνοιες του άρθρου 7, παράγραφος 6, του άρθρου 
8, παράγραφος 3, και του άρθρου 9 της Οδηγίας, καθότι, ενώ στις σχετικές πρόνοιες της Οδηγίας γίνεται 
χρήση της φράσης «χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση», σε σχέση με την υποχρέωση του φορέα 
εκμετάλλευσης να προβεί στις προβλεπόμενες στις εν λόγω πρόνοιες ενέργειες, στην εθνική νομοθεσία 
γίνεται χρήση της φράσης «εντός εύλογου χρονικού διαστήματος», ορολογία που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
κρίνει ως λιγότερο απαιτητική, εν συγκρίσει με την ορολογία που χρησιμοποιείται στην Οδηγία, διότι 
εναπόκειται στον φορέα εκμετάλλευσης να καθορίσει ποιο χρονικό διάστημα θα μπορούσε να θεωρηθεί 
ως εύλογο, αντί να αιτιολογήσει πιθανή καθυστέρηση διάθεσης των εν λόγω δεδομένων και πληροφοριών. 
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3. Μη ορθή εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πρόνοιες του άρθρου 16 της Οδηγίας, καθότι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή επισημαίνει ότι το προβλεπόμενο ύψος των ποινών στην υφιστάμενη νομοθεσία 
δεν είναι αποτελεσματικό, αναλογικό και αποτρεπτικό. 

 Σημειώνεται ότι η ορθή μεταφορά της Οδηγίας στην εθνική έννομη τάξη κρίνεται επείγουσα, καθότι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή με επιστολή της, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2022,  διατύπωσε αιτιολογημένη γνώμη κατά της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, λόγω πλημμελούς μεταφοράς στην εθνική νομοθεσία των προνοιών της Οδηγίας που 
αναλύονται ανωτέρω. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος με επιστολή του, ημερομηνίας 2 Μαΐου 
2022, ενημέρωσε την επιτροπή ότι σύμφωνα με τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Περιορισμός των Εκπομπών Ορισμένων Ρύπων στην Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους Εγκαταστάσεις 
Καύσης) Κανονισμούς του 2018 για τις μεσαίου μεγέθους εγκαταστάσεις καύσης με ρυθμό θερμικής ενέργειας 
εισόδου μεγαλύτερο των 5MV και τις μεσαίου μεγέθους εγκαταστάσεις με ρυθμό θερμικής ενέργειας εισόδου 
μικρότερο από ή ίσο με 5MV η υποχρέωση εξασφάλισης άδειας εκπομπής αερίων αποβλήτων ισχύει από την 1η 
Ιανουαρίου 2024 και την 1η Ιανουαρίου 2029, αντίστοιχα.  Συναφώς, βάσει του υφιστάμενου νομικού πλαισίου, 
οι εν λόγω εγκαταστάσεις μέχρι τις πιο πάνω χρονικές προθεσμίες δεν ενέχουν οποιαδήποτε υποχρέωση για 
τήρηση των οριακών τιμών εκπομπής ορισμένων ρύπων στην ατμόσφαιρα και συνακόλουθα δεν τυγχάνουν 
ελέγχου και παρακολούθησης. 

 Με τα δεδομένα αυτά, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος υπέβαλε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, ώστε να προστεθεί στους υπό εξέταση κανονισμούς μεταβατική διάταξη που 
προβλέπει ότι οι μεσαίου μεγέθους εγκαταστάσεις καύσης με ρυθμό θερμικής ενέργειας εισόδου μεγαλύτερο των 
5MV και οι μεσαίου μεγέθους εγκαταστάσεις με ρυθμό θερμικής ενέργειας εισόδου μικρότερο από ή ίσο με 5MV 
οφείλουν να εφαρμόζουν τις ελάχιστες απαιτήσεις και τις οριακές τιμές εκπομπής όπως αυτές καθορίζονται στις 
πρόνοιες των υπό εξέταση κανονισμών. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε σχετική πρόνοια που προβλέπει 
ότι το ποσό που καταβάλλεται στο πλαίσιο της εξώδικης ρύθμισης αδικήματος που προβλέπεται στη βασική 
νομοθεσία θεωρείται χρηματική ποινή που επιβλήθηκε στο εν λόγω πρόσωπο λόγω καταδίκης του για το σχετικό 
αδίκημα.  Ειδικότερα, η επιτροπή εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με τη συνταγματικότητα της εν λόγω 
πρόνοιας, καθότι η εξουσία για εκδίκαση, καταδίκη και επιβολή ποινής για τέλεση ενός αδικήματος συνιστά 
αποκλειστική αρμοδιότητα της δικαστικής εξουσίας, και υπογράμμισε παράλληλα την αντίφαση της εν λόγω 
πρόνοιας με άλλη πρόνοια του υπό εξέταση νομοσχεδίου, που προβλέπει ότι η εξώδικη ρύθμιση αδικήματος και 
η καταβολή του σχετικού ποσού δε συνιστά καταδίκη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του Τμήματος 
Περιβάλλοντος, αποφάσισε ομόφωνα να διαγράψει τη σχετική πρόνοια του υπό εξέταση νομοσχεδίου που 
προβλέπει ότι το ποσό που καταβάλλεται στο πλαίσιο της εξώδικης ρύθμισης αδικήματος που προβλέπεται στη 
βασική νομοθεσία θεωρείται χρηματική ποινή που επιβλήθηκε λόγω καταδίκης του επηρεαζόμενου προσώπου 
για το σχετικό αδίκημα. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης ο πρόεδρος της επιτροπής, βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις εξέφρασαν ανησυχίες σχετικά με την πρόνοια του υπό εξέταση νομοσχέδιου που προβλέπει αύξηση 
της χρονικής ισχύος της άδειας εκπομπής αερίων αποβλήτων από πέντε (5) σε δέκα (10) χρόνια και 
επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν σχετική τροπολογία για διαγραφή της εν λόγω πρόνοιας κατά το στάδιο της 
διαβούλευσης επί τροπολογιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
τροποποίησε το κείμενο του νομοσχεδίου με τη διαγραφή της πρόνοιας που προβλέπει ότι το ποσό που 
καταβάλλεται στο πλαίσιο της εξώδικης ρύθμισης αδικήματος θεωρείται χρηματική ποινή που επιβλήθηκε λόγω 
καταδίκης για το σχετικό αδίκημα και, αφού προέβη στις απαραίτητες νομοτεχνικές βελτιώσεις του νομοσχεδίου 
και των κανονισμών, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου και των Κανονισμών 
κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, εδώ έχουμε και μία τροπολογία από τον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, έχετε τροπολογία εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, του κ. 
Κέττηρου, του κ. Ανδρέα Καυκαλιά, της κ. Μαρίνας Νικολάου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ. 

 Το λοιπόν, έχουμε ομιλητές και να αναπτύξετε και τις τροπολογίες σας. 

 Παρακαλώ, κύριε Κέττηρε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 To περιβάλλον είναι πολύ σημαντικό, συνάδελφε.  Για τα συγκεκριμένα νομοσχέδια έχει έρθει 
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αιτιολογημένη γνώμη. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Κύριε Κέττηρε, έχεις τον λόγο. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Νόμιζα ότι κάποιος ήθελε κάτι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι, χαμηλώστε τους τόνους, για να μπορεί… 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Για τα συγκεκριμένα νομοσχέδια υπάρχει αιτιολογημένη γνώμη.  Αφορά τις μονάδες μεσαίου μεγέθους 
καύσης, και η αιτιολογημένη γνώμη αφορούσε τα πρόστιμα τα οποία επιβάλλονται με βάση την προηγούμενη 
νομοθεσία.  Έχουν γίνει οι απαραίτητες αλλαγές, για να αυξηθούν τα πρόστιμα και να συμβαδίζουν με τις 
ευρωπαϊκές Οδηγίες.  Πρέπει όμως να αναφέρουμε ότι στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο έχει κατατεθεί 
προβλέπεται και κάτι άλλο, κάτι με το οποίο είμαστε αντίθετοι, και γι’ αυτό τον λόγο είναι που καταθέτουμε τη 
συγκεκριμένη τροπολογία, η οποία είναι ενώπιόν μας.   

 Με βάση το νομοσχέδιο της κυβέρνησης, η ανανέωση της έκδοσης άδειας για αυτές τις μεσαίου μεγέθους 
μονάδες καύσης αντί κάθε πέντε χρόνια θα γίνεται κάθε δέκα χρόνια.  Εμείς διαφωνούμε με αυτό και θεωρούμε 
ότι οι έλεγχοι σ’ αυτές τις μονάδες θα πρέπει να γίνονται κάθε πέντε χρόνια.  Και θα πρέπει να σας αναφέρω ότι, 
με βάση την ανάλυση αντικτύπου η οποία βρίσκεται στο νομοσχέδιο της κυβέρνησης, αυτές οι εγκαταστάσεις 
μεσαίου μεγέθους αφορούν, χρησιμοποιούνται «για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, για θέρμανση -ψύξη και 
βιομηχανική χρήση, καθώς και για άλλες εφαρμογές», γράφει στην ανάλυση αντικτύπου.  «Οι πιο πάνω 
εγκαταστάσεις καύσης,» γράφει, «αποτελούν σημαντικές πηγές εκπομπών αερίων ρύπων, όπως διοξιδίου του 
θείου, οξιδίων του αζώτου και αιωρούμενων σωματιδίων».  Σ’ αυτές τις μονάδες εμείς θεωρούμε ότι θα πρέπει 
να γίνεται έλεγχος για την ανανέωση της άδειάς τους.  Θα είμαι άδικος, κύριε Πρόεδρε, αν διερωτηθώ ποιοι θα 
εξυπηρετηθούν από τον ελλιπή έλεγχο ή την απουσία ελέγχου;   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Θεμιστοκλέους, ο Ανδρέας.   

 Κύριε Θεμιστοκλέους, ζητήσατε τον λόγο;  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ήθελα να ρωτήσω το σώμα, κύριε Πρόεδρε, για το προηγούμενο θέμα κατά πόσο η απόρριψη ενός 
νομοσχεδίου ισχύει καθ’ όλο το μήκος της υπόλοιπης θητείας ή της υπόλοιπης συνόδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έληξε εκείνο.  Προχωρούμε στη διαδικασία και τούτα θα τα λύσουμε μετά.   

 Το λοιπόν, ο κ. Πρόδρομος Αλαμπρίτης και μετά ο κ. Θεοπέμπτου. 

 Κύριε Αλαμπρίτη. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εννά τοποθετηθώ μόνο για την τροπολογία.  Το νομοσχέδιο έν’ εναρμονιστικό, κάποιες διατάξεις, για να 
συμβάλουν στην προστασία του περιβάλλοντος, όπως αναφέρθηκε.  Εμείς δε διαφωνούμε με τους ελέγχους.  
Μάλιστα, θέλουμε να γίνονται πιο εντατικοί ελέγχοι σε διάφορες επιχειρήσεις, τζιαι όσον αφορά το περιβάλλον, 
για να διασφαλίσουμε τζιαι την ποιότητα του αέρα, αλλά τζιαι την ποιότητα του φυσικού μας περιβάλλοντος, αλλά 
στο συγκεκριμένο μιλούμε για την αδειοδότηση των συγκεκριμένων μονάδων τζιαι όχι για τον έλεγχο!  Αν ήταν 
για τον έλεγχο, να γίνονται εντατικότεροι έλεγχοι.  Απλώς, μιλούμε για την αδειοδότηση, τζιαι, ’πού τη στιγμή που 
δεν αλλάζει το συγκεκριμένο, δεν αλλάζουν πράγματα σε θέματα αδειοδότησης, θεωρούμε ότι μπορούμε να 
υποστηρίξουμε τα δέκα χρόνια.  Επαναλαμβάνω, μιλά για αδειοδότηση και όχι για έλεγχο το συγκεκριμένο 
χρονικό διάστημα. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Πρόδρομε. 

 Ο συνάδελφος ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Εξήγησέν τα πάρα πολλά καλά ο κ. Κέττηρος, δε θα προσθέσω οτιδήποτε άλλο.  Απλώς να εξηγήσω ένα 
θέμα σοβαρό που έχουμε δαμαί, ένα πολλά μεγάλο πρόβλημα.  Είχαμε διαδήλωση του Τμήματος Περιβάλλοντος 
έξω, γιατί χρειάζουνται κατ’ ακρίβεια εκατόν ογδόντα άτομα, για να κάμουν τη δουλειά του Τμήματος 
Περιβάλλοντος.  Οι θέσεις εις το σύνολο έν’ ογδόντα και υπηρετούν σαράντα.  Και, όταν ρωτήσετε «γιατί θέλετε 
κάθε δέκα χρόνια να βκάλλουν ξανά την άδεια τζιαι όι κάθε πέντε», έρκουνται τζιαι λαλούν σου «μα, ξέρεις έντζ’ 
έσιει κόσμο».  Το ίδιο πρόβλημα ακριβώς έχουμέν το και με άλλο θέμα, που έν’ τούτου του νόμου.  Δεν μπορούν 
να πάν’ να βκάλλουν πολεοδομική άδεια τζιαι μετά ’πού την πολεοδομική άδεια να του βκάλουν άδεια εκπομπής 
ρύπων.  Βκάλλουμεν την άδεια πριν, γιατί δεν προλαβαίνει η κυβέρνηση, δεν έσιει προσωπικό! Τζιαι διούμεν 
άδειες σε παράνομες κατασκευές, ίσως!  Ή, να το πω διαφορετικά και πιο σωστά, σε κατασκευές που δεν 
εξασφάλισαν ακόμα τες άδειές τους για τα κτίσματα, γιατί δεν έσιει κόσμο.  Τζιαι δε γίνεται τούτο το πράμα σε 
τόσο σοβαρά θέματα. 

 Να θυμίσω κλείνοντας ότι ο υπ’ αριθμόν 1 κίνδυνος για τη δημόσια υγεία εις την Ευρώπη είναι η ποιότητα 
του αέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν.  Άρα, έχουμε φτάσει αισίως στο τέλος των ομιλιών.  Να διαβαστεί η τροπολογία των 
συναδέλφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών και Νίκου Κέττηρου, Αντρέα Καυκαλιά και Μαρίνας Νικολάου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το 
άρθρο 8 του βασικού νόμου.  

Σημειώσεις:  

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της επέκτασης της ανώτατης χρονικής διάρκειας 
ισχύος της άδειας εκπομπής αερίων αποβλήτων η οποία χορηγείται από τον Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ώστε αυτή να παραμείνει στα πέντε (5) έτη. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για την τροπολογία των Οικολόγων που ανεγνώσθη μόλις τώρα και να ανακοινωθούν 
τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ δεκαοκτώ.  Εναντίον δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έν’ τζιαι του ΑΚΕΛ η τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, η τροπολογία, ναι, με συγχωρείτε.  Είναι και του ΑΚΕΛ.  Έχρισαν τον κ. Θεοπέμπτου, επειδή 
είναι ο πατέρας των Οικολόγων, αλλά σ’ αυτήν είναι και οι συνάδελφοι ο Νίκος Κέττηρος, ο Αντρέας Καυκαλιάς, 
η κ. Μαρίνα Νικολάου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Απολογούμαι, 
συνάδελφοι, που σας άφηκα πίσω.   
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 Το λοιπόν.  Άρα, η τροπολογία έχει εγκριθεί και προχωρούμε.  

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 26Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα, κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι, ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

 Λοιπόν, προχωρούμε με την έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τους κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ τριάντα δύο.  Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, οι υπ’ αριθμόν 17 κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα και καθίστανται ως 
κανονισμοί της Κυπριακής Δημοκρατίας επί του θέματος.  

 Και προχωρούμε. 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τούτο το υπ’ αριθμόν 18, που αναβάλλεται... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Εικοστής Δεύτερης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2019», ένας ταλαιπωρημένος νόμος.  Αυτή είναι η τελευταία αναβολή και στην επόμενη συνεδρία 
αυτό θα προχωρήσει, για τη δημιουργία των δύο δικαστηρίων.  Έχουμε καθυστερήσει υπερβολικά και αυτή 
ευελπιστώ ότι ήταν η τελευταία αναβολή. 
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 Κύριε πρόεδρε της επιτροπής Νομικών, έχεις τον λόγο. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος.  Απλώς, θα ήθελα να σας πω, όπως πολύ καλά γνωρίζετε και εσείς, αλλά 
κυρίως οι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, που εδώ και χρόνια ακούουν για μια επιδιωκόμενη μεταρρύθμιση 
που εμείς εδώ θα θεσπίζαμε, θα ψηφίζαμε, αυτή ακριβώς ήταν η ώρα της μεταρρύθμισης.  Δυστυχώς, ζητήθηκε 
αναβολή από το Δημοκρατικό Κόμμα, την οποία αποδέχθηκε το ΑΚΕΛ.  Λέμε σήμερα ότι ελπίζουμε ότι είναι η 
τελευταία φορά.  Την επόμενη εβδομάδα ακριβώς την ίδια ώρα είμαι σίγουρος ότι οι κόποι, που όλοι ανεξάρτητα 
οι βουλευτές έχουν καταβάλει, της επιτροπής Νομικών της Βουλής, από όλα ανεξαρτήτως τα κόμματα, θα φέρουν 
καρπούς.  Θα λειτουργήσουμε υπέρ του δημοσίου συμφέροντος, υπέρ του κράτους δικαίου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 19 θέμα... 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Οφείλουμε να δώσουμε εμείς εξήγηση γιατί ζητήσαμε αναβολή αυτού του θέματος.  Αυτό το θέμα, κύριε 
Πρόεδρε, είναι πάρα, πάρα πολύ σοβαρό.  Δε μιλάμε για οποιαδήποτε τροποποίηση.  Μιλάμε καταρχάς για 
τροποποίηση του Συντάγματος.  Μιλάμε για μια βαθιά τομή που προτείνεται μέσα από αυτή τη συνταγματική 
τροποποίηση, στην οποία τροποποίηση έχουμε υποβάλει σήμερα τροπολογία, γιατί επιθυμούμε και επιδιώκουμε 
να ψηφιστούν κι άλλα ζητήματα που έχουν άμεση σχέση με την ευρύτερη δικαστική μεταρρύθμιση.  

 Και συγκεκριμένα, μια από τις προτάσεις μας, που έχουμε ήδη καταθέσει...  Έχουμε επιδώσει στην 
επιτροπή Νομικών έγγραφο με προτάσεις συγκεκριμένες, για να υπάρξει μια ολοκληρωμένη μεταρρύθμιση, 
αλλά, επειδή δεν είναι εφικτό σε αυτό το στάδιο και επειδή υποστηρίζουμε άμεσα να γίνει η μεταρρύθμιση, 
τουλάχιστον προτείνουμε κάποια ζητήματα τα οποία μπορούν σε αυτό το στάδιο να εισαχθούν στα νομοσχέδια 
και στην πρόταση για τροποποίηση του Συντάγματος. 

 Και αυτό το συγκεκριμένο, κύριε Πρόεδρε, αφορά τη διεύρυνση των αρμοδιοτήτων των διοικητικών 
δικαστηρίων, ούτως ώστε, εκτός από τον έλεγχο νομιμότητας που ασκούν σήμερα σε αποφάσεις των διοικητικών 
δικαστηρίων, να ασκούν και έλεγχο επί της ουσίας, μία βαθιά τομή που χρειάζεται ασφαλώς λίγο χρόνο.  Γι’ αυτό 
ζητήσαμε, με όλο τον σεβασμό προς τους συναδέλφους, ιδιαίτερα της επιτροπής Νομικών, γιατί ξέρω ότι 
κουραστήκαμε πάρα πολύ, για να φτάσουμε μέχρι εδώ, όμως χωρίς να έχουμε οποιαδήποτε κακή πίστη.  
Αντίθετα, καλόπιστα και δικαιωματικά από τον ίδιο τον κανονισμό, ζητήσαμε αυτή την αναβολή.   

 Νομίζω μέχρι εδώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω να προσθέσω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εδώ έν’ το τέλος του δρόμου και την άλλη εβδομάδα τα δικαστήρια θα γίνουν δύο.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Από δικής μας πλευράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα επανέλθουμε εκεί που πρέπει να πάμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ’στε καλά. 

 Κύριε Λουκαΐδη μου, θέλετε να πείτε κάτι; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Αναφέρθηκε και το ΑΚΕΛ.  Να πω ότι ζητήθηκε από τους συναδέλφους, όντως του ΔΗΚΟ, αναβολή.  Είναι 
η πρώτη φορά που έχει ζητηθεί αναβολή.  Το ΑΚΕΛ έχει στηρίξει, αλλά -διορθώνω τον συνάδελφο τον κ. 
Τορναρίτη, εκ παραδρομής ενδεχομένως- και τα υπόλοιπα κόμματα που είχαν παραστεί στη Σύσκεψη Αρχηγών 
επίσης συμφώνησαν. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 O κ. Τορναρίτης διαφωνεί δηλαδή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όι, έντζιε κατάλαβα να διαφωνεί.  Απλώς, λέω ότι όλα τα υπόλοιπα κόμματα είχαν δεχτεί την αναβολή και, 
επειδή έχω το βήμα, για να μην ξαναζητήσω τον λόγο, Πρόεδρε, για να τελειώνομε, το επόμενο θέμα, το υπ’ 
αριθμόν 19, θεωρούμε, επειδή έχει εξαντληθεί η συζήτηση την προηγούμενη εβδομάδα, είναι το ίδιο θέμα.  
Έχουμε τους κανονισμούς τωρά και θερμή παράκληση είναι να μην ξαναξεκινήσουμε τη συζήτηση, εάν οι 
συνάδελφοι συμφωνούν βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 O πρόεδρος που… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εξαντλήθηκε την προηγούμενη εβδομάδα η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη μου, εκ καθήκοντος θα βάλω τη διαδικασία, όπως προνοείται εκ του Συντάγματος.   

 Κύριε Τορναρίτη, ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν πήρα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, ήταν γιατί ακριβώς όλα τα μέλη, όλα τα κόμματα στην επιτροπή, είχαμε 
δεσμευτεί ότι κανένας μας δε θα ζητήσει αναβολή για τη μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης, γι’ αυτό ένιωσα έντονα...  
Δεν εξέφρασα τα συναισθήματά μου δημόσια, απλώς την παράκληση να είναι η τελευταία πράξη τούτη και να 
οδηγήσουμε την Κύπρο, την κυπριακή δικαιοσύνη, μπροστά.  Αυτό και μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, διαβεβαιώνω από τη θέση του Προέδρου ότι είναι το τέλος του δρόμου.  Την άλλη 
βδομάδα η Κυπριακή Δημοκρατία θα αποκτήσει διπλά δικαστήρια, εκείνα που πρέπει να αποκτήσει.  Φαντάζομαι 
θα ’μαστε ομόθυμοι, να βάλομε μια ευταξία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το λοιπόν, τέρμα! 

 Προχωρούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, στο δέκατο ένατο θέμα.  Τιτλοφορείται «Οι περί Συμβασιούχων 
Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Πρόσληψης και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του 2022».   

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση κανονισμών για τη ρύθμιση της διαδικασίας πρόσληψης των συμβασιούχων ειδικών 
αστυνομικών, τον καθορισμό των απαιτούμενων προσόντων για πρόσληψή τους και των καθηκόντων που θα 
εκτελούν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Συμβασιούχων Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Πρόσληψης και Συναφή 

Θέματα) Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Κουκουμάς 

 Φωτεινή Τσιρίδου Xριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου   Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 20 Μαΐου και την 1η και στις 8 
Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
Υπουργός Εσωτερικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του 
Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου (ΣΑΚ), του Κλάδου Αστυνομικού Σώματος της Ανεξάρτητης Συντεχνίας 
Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου (ΚΑΣ-ΑΣΔΥΚ) και του Κλάδου Αστυνομικού Σώματος ΙΣΟΤΗΤΑ.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Σωτήρης Ιωάννου και Κωστής Ευσταθίου και τα μη μέλη της επιτροπής κ. Ζαχαρίας Κουλίας και Αλέκος 
Τρυφωνίδης. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 44Γ του 
περί Αστυνομίας Νόμου, είναι η ρύθμιση της διαδικασίας πρόσληψης των συμβασιούχων ειδικών αστυνομικών, 
ο καθορισμός των απαιτούμενων προσόντων για πρόσληψή τους, καθώς και των καθηκόντων που θα εκτελούν. 

 Σημειώνεται επίσης ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων και 
εξετάστηκαν από την επιτροπή μαζί με συναφές νομοσχέδιο, το οποίο μελετήθηκε από την επιτροπή στο πλαίσιο 
των ίδιων πραγματοποιθεισών συνεδριών και το οποίο ψηφίστηκε σε νόμο που τιτλοφορείται:  «Ο περί 
Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» από την ολομέλεια της Βουλής στις 23 Ιουνίου 2022.  Ωστόσο, 
για λόγους που άπτονται νομικών ζητημάτων και ειδικότερα για σκοπούς θέσπισης της σχετικής εξουσιοδότησης 
έκδοσης των υπό αναφορά κανονισμών με βάση τις πρόνοιες του ως άνω νόμου κρίθηκε σκόπιμο όπως οι 
κανονισμοί τεθούν ενώπιον της ολομέλειας προς έγκριση, αφού προηγηθεί η ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς, ο καθ’ ύλην αρμόδιος για θέματα μετανάστευσης Υπουργός Εσωτερικών, με σχετική επιστολή 
προς τη γενική διευθύντρια της Γενικής Διεύθυνσης Εσωτερικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αιτήθηκε χρηματοδότηση για την επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής, αίτημα το οποίο 
αντιμετωπίστηκε θετικά και η σχετική δαπάνη τροχοδρομείται να υποβληθεί στο πλαίσιο συγκεκριμένου 
χρηματοδοτικού προγράμματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων κανονισμών ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι απώτερος στόχος του νομοσχέδιου είναι η ενίσχυση της 
Αστυνομίας Κύπρου με ανθρώπινο δυναμικό, ώστε να επιτευχθεί η αποτελεσματική διαχείριση των αυξημένων 
μεταναστευτικών ροών.  

 Ειδικότερα, ο ίδιος εκπρόσωπος διευκρίνισε τα ακόλουθα: 

1. Οι συμβασιούχοι ειδικοί αστυνομικοί θα τοποθετηθούν στην Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης 
της Αστυνομίας Κύπρου.  

2. Ο αριθμός συμβασιούχων ειδικών αστυνομικών των οποίων σκοπείται η πρόσληψη ανέρχεται στους 
τριακόσιους (300) και η εποπτεία αυτών θα ανατεθεί σε αστυνομικούς που κατέχουν τον βαθμό του λοχία. 

3. Οι συμβασιούχοι ειδικοί αστυνομικοί θα προσλαμβάνονται για αρχική περίοδο υπηρεσίας διάρκειας 
δεκαοκτώ (18) μηνών η οποία θα δύναται να ανανεωθεί άπαξ για περαιτέρω χρονική περίοδο δέκα (10) 
μηνών. 

4. Τα καθήκοντά τους θα περιορίζονται σε θέματα μετανάστευσης, ήτοι στην επιτήρηση σημείων διέλευσης 
παράτυπων μεταναστών κατά μήκος της Πράσινης Γραμμής, στον έλεγχο παράτυπων μεταναστών και 
παράνομης εργοδότησης αυτών, στη μεταφορά και συνοδεία παράτυπων μεταναστών, στην 
περιφρούρηση και φύλαξη κέντρων υποδοχής ή φιλοξενίας αιτητών ασύλου ή χώρων κράτησης 
παράτυπων μεταναστών και στις διαδικασίες απέλασης παράτυπων μεταναστών. 

5. Υφίσταται υποχρέωση της Κυπριακής Δημοκρατίας η οποία απορρέει από τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
866/2004 του Συμβουλίου (στο εξής «Κανονισμός για την Πράσινη Γραμμή») να επιτηρεί την Πράσινη 
Γραμμή. 

6. Τα προσόντα πρόσληψης καθορίστηκαν στους πιο πάνω αναφερόμενους κανονισμούς κατ’ αναλογία των 
όσων ισχύουν και εφαρμόζονται στην Εθνική Φρουρά για την πρόσληψη των Συμβασιούχων Οπλιτών 
(ΣΥΟΠ). 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω που εκφράστηκαν προφορικά ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως με επιστολή του  ημερομηνίας 17 Μαΐου 2022 προς την επιτροπή υπέβαλε 
εισήγηση για διαγραφή της πρόνοιας των κανονισμών με την οποία θεσπίζεται υποχρέωση στις γυναίκες 
υποψήφιες  προσκόμισης ιατρικής γνωμάτευσης από γυναικολόγο ότι δεν παρουσιάζουν οποιοδήποτε 
πρόβλημα γυναικολογικής φύσεως.  

 Ο Υπουργός Εσωτερικών επισήμανε στην επιτροπή ότι επιβάλλεται η επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής 
στη βάση σχετικού σχεδιασμού κατά το πρότυπο των μέτρων που υιοθετήθηκαν από άλλες ευρωπαϊκές χώρες 
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οι οποίες αντιμετωπίζουν ανάλογα προβλήματα με την αύξηση των μεταναστευτικών ροών, παρ’ όλο ότι αυτή δε 
συνιστά εξωτερικό σύνορο της Δημοκρατίας.  Επιπρόσθετα, αναφέρθηκε στις υποχρεώσεις της Δημοκρατίας για 
επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής, οι οποίες απορρέουν από τον Κανονισμό για την Πράσινη Γραμμή.  Ο ίδιος 
σημείωσε ότι το φαινόμενο μαζικής μετανάστευσης, ιδίως διαμέσου της Πράσινης Γραμμής, αποτελεί θέμα 
εθνικής ασφάλειας και λαμβάνει διαστάσεις εκτάκτου ανάγκης.  Παράλληλα, αναφέρθηκε στον ρόλο της Τουρκίας 
στην επιδείνωση του μεταναστευτικού προβλήματος στη Δημοκρατία και επιπρόσθετα παρουσίασε στατιστικά 
στοιχεία για τις ροές αιτητών ασύλου, την αυξητική τάση, το δημογραφικό τους προφίλ, καθώς και για τις 
διενεργηθείσες απελάσεις.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, επαναλαμβάνοντας την ανάγκη για άμεση λήψη μέτρων 
περιορισμού των μεταναστευτικών ροών στη Δημοκρατία, δήλωσε ότι προς επίτευξη του στόχου αυτού είναι 
επιβεβλημένη η ενίσχυση της Αστυνομίας με επιπλέον προσωπικό επιφορτισμένο με καθήκοντα επί θεμάτων 
μετανάστευσης.  Επίσης, πληροφόρησε την επιτροπή ότι για τον σκοπό αυτό, παράλληλα με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς και με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε σε νόμο, προωθούνται 
επιπρόσθετα μέτρα, περιλαμβανομένης της εγκατάστασης φυσικών εμποδίων και ηλεκτρονικού συστήματος 
επιτήρησης υπό την ευθύνη του Υπουργείου Άμυνας κατά μήκος της Πράσινης Γραμμής.  

 Ο Αρχηγός της Αστυνομίας αναφέρθηκε στην αναγκαιότητα επιτήρησης της Πράσινης Γραμμής 
επισημαίνοντας τις υποχρεώσεις που επιβάλλονται στις Αρχές της Δημοκρατίας για επιτήρηση αυτής από τον 
Κανονισμό για την Πράσινη Γραμμή, παρ’ όλο που αυτή δε συνιστά σύνορο της Δημοκρατίας.  Ο ίδιος ενημέρωσε 
την επιτροπή ότι έχει γίνει προκαταρκτικός σχεδιασμός ως προς την αξιοποίηση των προσώπων που θα 
προσληφθούν αναφορικά με την επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής, ενώ σε σχέση με την εκπαίδευσή τους 
δήλωσε ότι θα υποβάλλονται σε εκπαίδευση διάρκειας έξι (6) εβδομάδων.  Περαιτέρω, σημείωσε ότι κρίθηκε 
προτιμότερη η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης, αντί να ακολουθηθεί η υφιστάμενη διαδικασία 
πρόσληψης μελών της Αστυνομίας, διότι η τελευταία είναι χρονοβόρα και ως εκ τούτου δε θα επιτυγχάνετο άμεσα 
ο επιδιωκόμενος σκοπός.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας αναφέρθηκε στις υποχρεώσεις επιτήρησης της 
Πράσινης Γραμμής, οι οποίες προκύπτουν από τον Κανονισμό για την Πράσινη Γραμμή.  Ειδικότερα, αναφέρθηκε 
στους ελέγχους τους οποίους η Δημοκρατία υποχρεούται να διενεργεί στα πρόσωπα που διέρχονται από την 
Πράσινη Γραμμή και στην υποχρέωση διασφάλισης ότι πρόσωπα θα διέρχονται μόνο από τα καθορισμένα από 
τη Δημοκρατία σημεία διέλευσης. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΚ αναφέρθηκε στην αυξανόμενη ροή μεταναστών και στα προβλήματα που αυτή 
συνεπάγεται.  Ωστόσο, εξέφρασε την αντίθεση του συνδέσμου στις προτεινόμενες ρυθμίσεις, προκρίνοντας ότι 
το πρόβλημα χρήζει ολιστικής διαχείρισης και αντιμετώπισης, σημειώνοντας ότι προτεραιότητα των Αρχών 
πρέπει να αποτελέσει η στελέχωση της Αστυνομίας με μόνιμα μέλη, τα οποία θα υποβάλλονται στην απαραίτητη 
εκπαίδευση.  Τέλος, όπως επισήμανε, επί του παρόντος εκκρεμεί η πλήρωση εξακοσίων (600) μόνιμων θέσεων 
στην Αστυνομία. 

 O εκπρόσωπος του ΚΑΣ-ΑΣΔΥΚ, τόσο ενώπιον της επιτροπής όσο και με σχετικό σημείωμα ημερομηνίας 
11 Μαΐου 2022, αναγνώρισε την ανάγκη αναχαίτισης των μεταναστευτικών ροών διά της ενίσχυσης των ελέγχων 
στα σημεία διέλευσης, ωστόσο εξέφρασε τη διαφωνία του κλάδου με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Ειδικότερα, 
επισήμανε τον κίνδυνο της δημιουργίας μίας νέας τάξης μελών της Αστυνομίας, με ενδεχόμενο να προκληθούν 
προβλήματα στην εύρυθμη λειτουργία του σώματος, και διακύβευσης εργασιακών δικαιωμάτων.  Περαιτέρω, 
έθεσε σειρά ερωτημάτων αναφορικά με τον τρόπο ενσωμάτωσης των ειδικών συμβασιούχων στην ιεραρχία της 
Αστυνομίας.  Τέλος, εισηγήθηκε την πρόσληψη μόνιμου προσωπικού στην αστυνομική δύναμη για επίλυση του 
προβλήματος. 

 Ο εκπρόσωπος του Κλάδου Αστυνομικού Σώματος ΙΣΟΤΗΤΑ με σχετικό υπόμνημα ημερομηνίας 11 
Μαΐου 2022, το οποίο κατέθεσε στην επιτροπή, εξέφρασε τη διαφωνία του κλάδου με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις, αναφέροντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Η πρόσληψη ειδικών συμβασιούχων αστυνομικών θα δημιουργήσει πρόβλημα στην ιεραρχική εποπτεία 
αυτών και εν γένει θα διακυβεύσει την εύρυθμη λειτουργία της Αστυνομίας. 

2. Οι επιχειρησιακές ανάγκες οι οποίες προέκυψαν εξαιτίας της αύξησης των μεταναστευτικών ροών 
δύνανται να αντιμετωπιστούν με την πρόσληψη μόνιμων ειδικών αστυφυλάκων, δεδομένης της 
μονιμότητας του μεταναστευτικού φαινομένου. 

3. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις χαρακτηρίζονται από ασάφειες και ανακρίβειες οι οποίες πλήττουν την 
ασφάλεια δικαίου. 

 Ακολούθως, ο ίδιος εκπρόσωπος, παρά τη γενική διαφωνία του με το νομοσχέδιο, με νέο υπόμνημά του, 
ημερομηνίας 20 Μαΐου 2022, το οποίο κατατέθηκε εκ μέρους του συνδέσμου, εισηγήθηκε τροποποιήσεις στις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, οι περισσότερες των οποίων αφορούν τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, 
ώστε μεταξύ άλλων να επενεχθούν τα ακόλουθα:  

1. Να εξασφαλιστεί η τοποθέτηση των ειδικών συμβασιούχων αστυνομικών σε συγκεκριμένο τμήμα της 



2349 

Αστυνομίας, του οποίου η καθ’ ύλην αρμοδιότητα θα εξαντλείται στη διαχείριση μεταναστευτικών θεμάτων. 

2. Να θεσπιστεί ως απαραίτητο προσόν πρόσληψης η επιτυχία σε ψυχομετρικές εξετάσεις και σε εξετάσεις 
της αγγλικής γλώσσας. 

3. Να απαλειφθεί η πρόνοια για κατοχή σχετικής βεβαίωσης από γυναικολόγο για τις γυναίκες υποψήφιες 
ως προϋπόθεση για πρόσληψη. 

4. Να μην παραχωρείται στους εν λόγω συμβασιούχους αστυνομική ταυτότητα, άδεια οπλοφορίας και 
αστυνομική στολή. 

5. Να υπάγονται στην αρμοδιότητα της Ανεξάρτητης Αρχής Διερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά 
της Αστυνομίας. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η απουσία ολιστικής μελέτης αναφορικά με τις ανάγκες της Αστυνομίας σε προσωπικό οι οποίες 
προκύπτουν από το αυξανόμενο φαινόμενο της μετανάστευσης και ο τρόπος ενσωμάτωσης των 
συμβασιούχων ειδικών αστυνομικών στην υφιστάμενη δομή του σώματος, ώστε να μη διασαλευτεί η 
εύρυθμη λειτουργία του. 

2. Η εξέταση της επιλογής η πρόσληψη ειδικών αστυνομικών να γίνει δυνάμει της υφιστάμενης νομοθεσίας 
της Αστυνομίας, ώστε να στελεχωθεί περαιτέρω το αστυνομικό σώμα, και η εξέταση της επιλογής για 
σύσταση σώματος κατά το πρότυπο του εφεδρικού σώματος της Αστυνομίας.  

3. Η ανάγκη υιοθέτησης αδιάβλητων και κατάλληλων διαδικασιών πρόσληψης.  

4. Τα ζητήματα διαχείρισης της Πράσινης Γραμμής και ειδικότερα ζητήματα αρμοδιότητας μεταξύ του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Άμυνας, της Εθνικής Φρουράς και της 
Ειρηνευτικής Δύναμης των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο (UNFICYP). 

5. Η φύση και το περιεχόμενο των χαρακτηριζόμενων ως «βοηθητικών και υποστηρικτικών καθηκόντων» με 
τα οποία θα επιφορτίζονται οι συμβασιούχοι ειδικοί αστυνομικοί. 

6. Ο χρόνος ολοκλήρωσης των διαδικασιών πρόσληψης και εκπαίδευσης των συμβασιούχων ειδικών 
αστυνομικών.  

7. Ο τρόπος διαχείρισης των μεταναστών, όταν διέρχονται από την Πράσινη Γραμμή.  

8. Ο ενδεχόμενος συσχετισμός των προτεινόμενων ρυθμίσεων με την υποβολή αιτήματος αξιολόγησης για 
λήψη απόφασης του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για πλήρη ένταξη της Κυπριακής Δημοκρατίας 
στη Ζώνη του Σένγκεν. 

9. Η ενδεχόμενη δέσμευση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για συγχρηματοδότηση του κονδυλίου για την 
πρόσληψη των ειδικών συμβασιούχων αστυνομικών. 

 Για τα πιο πάνω ζητήματα, καθώς και για άλλα θέματα που προέκυψαν στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
της επιτροπής οι κυβερνητικοί αρμόδιοι υπέβαλαν γραπτώς τις θέσεις τους στην επιτροπή.    

 Περαιτέρω, στην πορεία της συζήτησης το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως υπέβαλε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών.  

 Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε να επιφέρει στο κείμενο των κανονισμών επιμέρους 
τροποποιήσεις και βελτιωτικές αλλαγές, με τη σύμφωνη γνώμη της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, ώστε να διασφαλιστεί η αποτελεσματική εφαρμογή των προνοιών των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινομένων κανονισμών και εισηγούνται την έγκρισή 
τους. 

2. Τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!   

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Όχι. 

 Υπάρχει μια τροπολογία του συναδέλφου του Δαμιανού.  Παρακαλείται ο γραμματέας να την αναγνώσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Άριστου Δαμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβασιούχων Ειδικών Αστυνομικών 

(Διαδικασία Πρόσληψης και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 4 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να προστεθεί, 
αμέσως μετά την υποπαράγραφο (iv) της παραγράφου (ιβ), η ακόλουθη νέα παράγραφος και οι επιφυλάξεις 
αυτής: 

 «(ιγ)   να έχει επιτύχει σε ψυχομετρικές εξετάσεις που διεξάγονται από την Επιτροπή Αξιολόγησης: 

            Νοείται ότι η Επιτροπή Αξιολόγησης δύναται, τηρουμένων των διατάξεων 
της τρίτης επιφύλαξης της παρούσας παραγράφου, να αναθέτει την ετοιμασία 
και βαθμολόγηση των ψυχομετρικών εξετάσεων σε άλλο κατάλληλο προς τούτο 
πρόσωπο ιδιωτικού ή δημόσιου δικαίου και, στην περίπτωση αυτή, εποπτεύει 
τη διεξαγωγή της διαδικασίας που έχει ανατεθεί και καταρτίζει κατάλογο 
επιτυχόντων, ο οποίος αναρτάται δημόσια στην επίσημη ιστοσελίδα της 
Αστυνομίας στο διαδίκτυο: 

  
 

73(Ι) του 2016   
205(Ι) του 2020 
74(Ι) του 2022. 

          Νοείται περαιτέρω ότι για την ανάθεση από την Επιτροπή Αξιολόγησης 
της ετοιμασίας και βαθμολόγησης των ψυχομετρικών εξετάσεων σε πρόσωπο 
ιδιωτικού δικαίου ακολουθούνται οι προβλεπόμενες στον περί της Ρύθμισης 
των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα Νόμο 
διαδικασίες: 

            Νοείται έτι περαιτέρω ότι ο τύπος των ψυχομετρικών εργαλείων που 
χρησιμοποιείται για τη διενέργεια των ψυχομετρικών εξετάσεων, ο τρόπος 
διεξαγωγής τους, καθώς και τα αποδεκτά όρια βαθμολογίας τους καθορίζονται 
από την Επιτροπή Αξιολόγησης και γνωστοποιούνται κατά την προκήρυξη των 
θέσεων.». 

Σημειώσεις:  

α.  Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διεύρυνση των προσόντων που πρέπει να κατέχουν οι 
υποψήφιοι για πρόσληψη ως ειδικοί συμβασιούχοι αστυνομικοί με την προσθήκη της προϋπόθεσης 
προηγούμενης επιτυχίας σε ψυχομετρική εξέταση, η οποία θα διεξάγεται στα πρότυπα που διεξάγονται οι 
ψυχομετρικές εξετάσεις για την πρόσληψη αστυνομικών και ειδικών αστυνομικών. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ψηφίστε για την τροπολογία, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να ενημερώσω το σώμα και ως πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής που είδε το 
συγκεκριμένο νομοθέτημα ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται εναντίον για ουσιαστικότατους λόγους.  Γιατί 
είναι πολύ καλά γνωστό ότι η κυβέρνηση ζητεί επειγόντως να οριστούν οι τριακόσιοι συμβασιούχοι, γιατί είναι 
πραγματικότητα ότι υπάρχει σοβαρότατο πρόβλημα αυτή τη στιγμή στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Και θεωρούμε 
ότι γίνεται ένα πολύ σοβαρό πρώτο βήμα.  Δε λύεται το πρόβλημα -το τονίζουμε- με τους τριακόσιους, χρειάζονται 
πολλά να γίνουν, ειδικότερα από την Ευρώπη και το τονίζω.  Ζητούμε επιτακτικά την αλληλεγγύη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης σ’ αυτό το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η ημικατεχόμενη Κύπρος, πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, γειτνιάζουσα με τα προβλήματα της Μέσης Ανατολής και το πρώτο ευρωπαϊκό κράτος ουσιαστικά που 
δέχεται αυτούς τους ταλαίπωρους ανθρώπους.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, καλώ όλους τους συναδέλφους να απορρίψουν την τροπολογία του ΑΚΕΛ και να 
υπερψηφίσουν τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Λεωνίδου, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εζήτησα τον λόγο, γιατί πραγματικά νιώθω ότι διαδικαστικά δεν μπορεί να υπάρξει τροπολογία επί 
κανονισμού.  Θέτω άθελα, πιστεύω, μία εκτροπή από τη νόμιμη διαδικασία. 

 Το ένα έν’ το τυπικό, αλλά και επί της ουσίας μπορεί να είχε μια βάση η τροπολογία σας, αγαπητοί 
συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, αλλά στην παρούσα φάση, για τον σκοπό που ψηφίσαμε πριν μια βδομάδα τη σύσταση 
αυτού του σώματος, προέχει το τόσο επείγον εθνικό ζήτημα.  Οφείλουμε λοιπόν να παρθούν μέτρα τέτοια μέσα 
από τους κανονισμούς, οι οποίοι θα δημιουργήσουν τις προϋποθέσεις άμεσης υλοποίησης του στόχου για τον 
οποίο ψηφίσαμε τον νόμο προχθές.   

 Γι’ αυτό θέτω και το τυπικό συνταγματικό κώλυμα του να ψηφίσουμε τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, και 
παρακαλώ κάποιος να μας πει αν έχουμε το δικαίωμα να το πράξουμε ή αν ανοίγουμε τον ασκό του Αιόλου με 
αυτό το εγχείρημα και, αν είναι νόμιμο, να προχωρήσουμε στη διαδικασία παρακάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ο κ. Κωστής Ευσταθίου εζήτησεν τον λόγο…  Συγγνώμη, ο Δαμιανού ο Άριστος. 

 Κύριε Άριστε.   

 Και μετά ο συνάδελφος ο Κωστής. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μου αρέσει που κάμνουμεν συμφωνίες κυρίων και κυριών και πέντε λεπτά μετά τις ανατρέπουμε.  Είχαμε 
εισηγηθεί να μην υπάρξουν ομιλητές, γιατί δεν πρέπει να επαναλάβουμε την ίδια συζήτηση.  Δεν απέφυγε τον 
πειρασμό -ουδέποτε ονομάζω στην ολομέλεια- ο κ. Τορναρίτης, ακολούθησαν και άλλοι συνάδελφοι.  Εκ των 
πραγμάτων και καθηκόντως, θα τοποθετηθώ και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ασφαλώς, δεν αποτελεί μομφή κατά του προεδρείου, διότι καθηκόντως… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, κάθε άλλο, κάθε άλλο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά, όταν γίνονται συμφωνίες, άμα ένα λεπτό μετά ανατρέπονται… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, ρωτήστε τον κ. Γεωργιάδη.  Πριν ένα λεπτό εσυγκατανεύσατε στο να μην τοποθετηθούμε, γιατί 
εκάμαμεν αυτή τη συζήτηση την περασμένη εβδομάδα.  Είναι και αυτό ένα στοιχείο απαξίωσης των πολιτών 
προς εμάς, το να μην τηρούμε τα όσα συμφωνούμε. 

 Δε θα επαναλάβω τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, γιατί θέλω να παραμείνω δεσμευμένος και πιστός σε αυτά 
που προτείναμε ως κοινοβουλευτική ομάδα.  Αλλά οφείλω να σχολιάσω κάτι το οποίο κατ’ εμάς είναι 
συνταγματική εκτροπή.  Κανένας -μα κανένας- δε δύναται να απαγορεύσει σε βουλευτή να νομοθετήσει επί 
οιουδήποτε θέματος!  Και υπήρξε γνωμάτευση συγκεκριμένου Γενικού Εισαγγελέα και ερμηνεία από τη 
διεύθυνση της Βουλής ότι δε δύναται βουλευτής να νομοθετήσει για κανονισμούς· εμείς το απορρίπτουμε 
αναφανδόν.  Επί του άλλου ζητήματος και της ουσίας δε θα πω τίποτα, παρά μόνο το εξής:  Όλοι εκείνοι οι οποίοι 
θεωρούν ότι για λόγους ταχύτητας δεν ενδείκνυται να γίνονται ψυχομετρικά τεστ να παρακαλούν και να 
προσεύχονται -εάν θρησκεύουν- να μην έχουμε έστω και ένα κρούσμα, ένα συμβάν, γιατί κάποιοι, αν, ο μη 
γένοιτο, συμβεί, θα πρέπει να λογοδοτήσουν και μεταξύ αυτών θα είστε κι εσείς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ευσταθίου ο Κώστας. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα υιοθετήσω αναφανδόν τη θέση του αγαπητού μου συναδέλφου του κ. Λεωνίδου ότι δεν μπορεί η 
Βουλή να προχωρεί στην τροποποίηση κανονισμών.  Οι κανονισμοί δεν αποτελούν νομοθέτημα.  Υπάρχει η 
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νόρμα η οποία προέρχεται από τον κανονισμό, αλλά υπάρχει μια σαφής διαφορά νόμου και κανονισμών.  Ο 
κανονισμός πάντοτε έπεται του νόμου, ρυθμίζει τα του νόμου και είναι ζήτημα ξεκάθαρο της εκτελεστικής 
εξουσίας.  Το ότι οι κανονισμοί αυτοί είναι βιαστικοί, εκβιαστικά γραμμένοι, ασφαλώς είναι.  Μπορώ να σας πω…  
Αφήνουν κενά;  Αφήνουν πολλά κενά.  Μπορούσαν ναν’ καλύτεροι;  Ασφαλώς, μπορούσαν νάν’ καλύτεροι.  
Μπερδεύουν για παράδειγμα την κατοχή των απαιτούμενων προσόντων με τη μοριοδότηση, κάτι το οποίο είναι 
εκτός τόπου και χρόνου.  Όμως, όπως είπε και ο κ. Λεωνίδου, όπως ξέρουμε όλοι, δε μας παίρνει ο χρόνος, 
πρέπει αυτή η ιστορία να τελειώσει.  Επιτέλους, η Κύπρος να σταματήσει να είναι ξέφραγο αμπέλι!  Ό,τι χρειαστεί 
πάνω σ’ αυτή τη βάση, με βάση αυτό τον σκοπό, θα το έχετε.  Να ʼστε όμως λλίον πιο σοβαροί, πιο προσεκτικοί.  
Αλλά τέτοια ώρα, τέτοια λόγια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Αλέκος ο Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Το θέμα της αποτροπής των μεταναστευτικών ροών βεβαίως είναι εθνικό και βεβαίως πρέπει να το 
αντιμετωπίσουμε ποικιλοτρόπως.  Ένας από τους τρόπους είναι και οι τριακόσιοι οριοφύλακες με τα 
συγκεκριμένα καθήκοντα.  Η τροπολογία των συναδέλφων του ΑΚΕΛ…  Γιατί εγώ εδιάβασα, συνάδελφοι, ότι ο 
τρόπος που θα προσληφθούν και θα λειτουργούν θα είναι όπως οι ΣΥΟΠ, οι τρεις χιλιάδες ΣΥΟΠ.  Τους τρεις 
χιλιάδες ΣΥΟΠ εν τους εκάμαμεν ψυχομετρικά τεστ.  Εάν πρέπει να μπουν τώρα σε αυτούς που είναι δεκαοκτώ 
συν δέκα μήνες ψυχομετρικά, τότε πρέπει να πάμε πίσω και να κάμουμεν και σε όλους τους ΣΥΟΠ και στους 
αξιωματικούς και στους υπαξιωματικούς και στους κληρωτούς και στους πάντες.  Αυτά τα ψυχομετρικά τεστ, 
κύριε Πρόεδρε και συνάδελφοι, που εβάλαμεν και ο τρόπος που γίνονται είναι για τη δυσλειτουργία των σωμάτων 
ασφαλείας και εζητήσαμέν το και προχτές.  Και, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Νομικών, πρέπει να αφαιρεθούν 
αυτά τα τεστ, γιατί θα πηαίννουν και θα πηαίννουν και τα εργαλεία που δίνουμε στην Αστυνομία πκιάνουμέν της 
τα με τούντα τεστ, που δεν βκάλλεις άκρη.  Γι’ αυτό πρέπει να τα αφαιρέσουμε, για να προσληφθούν και οι 
σαράντα έξι και οι υπόλοιποι διακόσιοι είκοσι πέντε.  Όχι να βάλουμε κι άλλα.  Οι κίνδυνοι που λέει ο φίλος ο 
Άριστος Δαμιανού είναι με βάση το επιχειρησιακό σχέδιο που θα βγάλει η Αστυνομία και δεν μπορεί να μας το 
πει και δημοσίως.  Και τα καθήκοντα και οι όροι εντολής που θα έχουν θα πρέπει να είναι συγκεκριμένα και 
προσδιορισμένα αυστηρά.  Γιατί και ψες, που ήμαστε στο Ακάκι στη συγκέντρωση που έγινε, ελέχθησαν πολλά.  
Κι εγώ θα καλέσω δημοσίως την Υπουργό Δικαιοσύνης και τον Αρχηγό της Αστυνομίας να ακούσουν και εκεί 
τους κατοίκους, αλλά και αυτούς που δραστηριοποιούνται στην Πράσινη Γραμμή, στην ουδέτερη Νεκρή Ζώνη -
που έχει εκατοντάδες που δραστηριοποιούνται- για να γίνει πιο σωστή δουλειά, αλλά πρώτιστα είναι ο 
περιορισμός των μεταναστευτικών ροών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο συνάδελφος ο Νίκος ο Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είχα πρόθεση να μιλήσω, δε θα μιλήσω.  Παρ’ όλο που δεν αποδέχτηκα την πρόταση του κ. Λουκαΐδη, 
όμως, επειδή είπε ο κ. Δαμιανού ότι την αποδέχτηκαν άλλα μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας, την αποδέχομαι 
τώρα.  Ακούστηκαν όλα, νομίζω να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά έχει δυο-τρεις συνάδελφους που ζητούν τον λόγο.  Ο κ. Παπαδούρης και η κ. Ατταλίδου. 

 Κύριε Παπαδούρη.  Σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς, Πρόεδρε, εννά παραμείνω συνεπής στο τι εψήφισα την περασμένη φορά για το ίδιο θέμα.  Θα 
ταχθώ κατά της τροπολογίας του ΑΚΕΛ, γιατί πιστεύω ότι οτιδήποτε θα επιμηκύνει τη διαδικασία, μέχρι να 
εφαρμοστεί, απλώς θα διογκώσει το πρόβλημα.  Και επαναλαμβάνω ότι παραμένω στον ρεαλισμό και στα 
δεδομένα που έχουμε μπροστά μας.  Αν έχω επιφυλάξεις;  Φυσικά έχω επιφυλάξεις, όπως όλοι έχουμε 
επιφυλάξεις.  Θα συμφωνήσω απόλυτα με το τι έχει αναφέρει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ.  Τι είναι;   

 Ποιο είναι το πρόβλημα, κύριοι; 
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 Ολοκληρώσατε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Όι, προσπαθώ να ολοκληρώσω, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Άρα, θα παραμείνω στον ρεαλισμό τζιαι στα δεδομένα.  Όπως είχα πει πριν, οτιδήποτε διαιωνίζει τις 
διαδικασίες διογκώνει το πρόβλημα τζιαι θα συμφωνήσω απόλυτα με τον κ. Ευσταθίου ότι δυστυχώς σε τούντο 
θέμα πάμε με τη λογική του «έτσι ώρα, έτσι λόγια».  Δυστυχώς!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδούρη. 

 Έχουμε άλλο συνάδελφο;   

 Η συνάδελφος η Ατταλίδου.   

 Σύντομα, συνάδελφοι.   

 Και, κύριε Θεμιστοκλέους, σας είδα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Εγώ θα υπερψηφίσω την τροπολογία και θα καταψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο, γιατί θεωρώ ότι δε θα κάνει 
τίποτε -τίποτε- για να εμποδίσει την παράτυπη μετανάστευση, αφού θα είναι ήδη σε έδαφος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Τζιαι τούτο δείχνει ότι πάρα πολλοί δεν ξέρουν καν τες Οδηγίες τζιαι τους κανονισμούς της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για το τι κάμνεις, όταν κάποιος είναι ήδη στο έδαφός σου.  Εν πειράζει!  Αλλά θεωρώ ότι, 
για να σε προσλάβουν σήμερα σε οποιαδήποτε εταιρεία στο εξωτερικό, περνάς από ψυχομετρικό τεστ.  Αλλά 
εμείς, εν πειράζει, θα οπλίσουμε κάποιους, θα τους βάλουμε πάνω στη Γραμμή!  Ό,τι επεισόδιο γίνει, κύριοι, θα 
είστε υπεύθυνοι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έμεινα εμβρόντητος ειλικρινά με το που άκουσα ότι η Βουλή δε δικαιούται να τροποποιήσει κανονισμούς 
της εκτελεστικής εξουσίας!  Ουαί και αλίμονο!  Ουαί και αλίμονο, εάν οι νομοθέτες δεν μπορούν να νομοθετήσουν 
δευτερογενή νομοθεσία!  Αυτά συνέβαιναν στην Κούβα, στη χούντα, σε διάφορες άλλες χώρες!  Λέει:  «Εάν μέσα 
σε εξήντα μέρες από την ημερομηνία κατάθεσης των κανονισμών αυτών η Βουλή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 

 Κύριε Λεωνίδου! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Συγγνώμη, απολογούμαι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Συνεχίζω.  «Εάν εντός εξήντα ημερών η Βουλή των Αντιπροσώπων με απόφασή της δεν τροποποιήσει ή 
δεν ακυρώσει τους κανονισμούς αυτούς, στο σύνολό τους ή μερικώς, τότε αμέσως μετά την πάροδο της πιο 
πάνω προθεσμίας οι κανονισμοί αυτοί δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα του κράτους».  Προνοεί δε μόνο 
μία περίπτωση που δε χρειάζεται η Βουλή.  Ξέρετε πότε;  Όταν η Βουλή πάει από μόνη της στον νόμο και πει 
ότι δε χρειάζεται η έγκρισή της για τους κανονισμούς που προνοούνται από τον νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Έληξε. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Υπάρχει ένα θέμα για το οποίο πρέπει να έχουμε λλίην έννοια.  Σκεφτείτε την περίπτωση να περπατούν 
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οι τριακόσιοι που έχουμε τωρά, να έχουν το όπλο μαζί τους και να βρεθούν σε δύσκολη κατάσταση.  Είναι η 
στιγμή την οποία θέλω τον άνθρωπο στον οποίο εδώκαμεν όπλο να είναι εντάξει, να μεν έν’ κανένας νευρικός, 
να μεν έν’ κανένας που ξεκινά καυκάδες, να ξεκινήσει περίπτωση εις την οποία να έχουμε ύστερα να συζητούμε 
δαμαί είντα μ’ που επήαμεν τζι εκάμαμεν!  Πρέπει να ʼμαστε πάρα πολλά προσεκτικοί!  Διούμεν όπλα σε 
κάποιους, θα βκουν έξω και θα είναι μόνοι τους σε δύσκολες καταστάσεις έξω στη φύση! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Κύριε Τορναρίτη, νομίζω πρέπει να εμπιστευθούμε την Κυπριακή Δημοκρατία. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παραπλανούμε ίσως κόσμο.  Να πω το εξής, επαναλαμβάνω, το είπε και η κ. Τσιρίδου την περασμένη 
εβτομάδα, το είπαν και διάφοροι συνάδελφοι εδώ πέρα:  Δεκαοκτάχρονα παιδιά, τα παιδιά μας, τα στέλνουμε 
στρατό, οπλοφορούν και έρχονται αντιμέτωποι με πολλών ειδών κινδύνους… 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Στην Πράσινη Γραμμή δεν έχει σφαίρες! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συγγνώμη;  Στην Πράσινη Γραμμή δεν έχει σφαίρες;  Σοβαρομιλούμε τώρα;  Τζιαι λέμε τζιαι δημόσια;   

 Άρα, λέω…  Να πω το εξής:  Τα καθήκοντά τους είναι συγκεκριμένα.  Υπάρχει εκπαίδευση, ειδική 
εκπαίδευση πολλών εβδομάδων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα, έχετε δίκαιο, μπράβο!  Οπόταν, έξι εβδομάδες εκπαίδευση, ναι, έξι εβδομάδες εκπαίδευση…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, κύριε Τορναρίτη, ευχαριστώ πολύ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Άρα, λέω, θα παρακολουθούμε τα πάντα.  Όλοι έχουμε ευαισθησίες, όλοι έχουμε σκέψεις, όμως, 
επαναλαμβάνω, το πρόβλημα είναι πολύ μεγάλο, πάρα πολύ μεγάλο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ πολύ.  

 Θα κάνω μία διευκρίνηση για το επιχείρημα του συνάδελφου του Άριστου Δαμιανού.  Η γραμματεία 
εβοήθησέν με, έφερεν τον νόμο αρ. 99 του 1989, που επιτρέπει την τροπολογία στους κανονισμούς με σαφές 
άρθρο, αυτό που διάβασε ο κ. Θεμιστοκλέους.  Είναι ο νόμος αρ. 99 του 1989, άρθρο 3, εδάφιο (2), να μην το 
διαβάσω. 

 Και τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τροπολογία την έχουμε διαβάσει, άρα προχωρούμε στην 
ψήφιση για την τροπολογία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας όπως έχει αναγνωσθεί προηγουμένως; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις, υπέρ δώδεκα, εναντίον είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους εναντίον, δώδεκα υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Άρα προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την έγκριση των κανονισμών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις, υπέρ είκοσι δύο, εναντίον δώδεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι εξ αναβολής, αναβάλλεται και επίσης το υπ’ αριθμόν 21 αναβάλλεται. 

 Προχωρούμε με την πρόταση νόμου η οποία κατατέθηκε σήμερα από τους κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και 
Νίκο Σύκα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Κώστα Κώστα, Γιαννάκη 
Γαβριήλ και Ανδρέα Πασιουρτίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
Πανίκο Λεωνίδου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Μιχάλη Γιακουμή εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων, Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Σωτήρη Ιωάννου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και από τον 
ανεξάρτητο βουλευτή κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους και έχει κηρυχθεί ως επείγουσα.  

 Αν έχετε όλοι ενώπιόν σας τη σχετική έκθεση που ετοιμάστηκε αυθημερόν από την αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή, να προχωρήσουμε. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε η προθεσμία 
καταβολής από τις εγγεγραμμένες εταιρείες του ετήσιου τέλους για το έτος 2022 στον Έφορο Εταιρειών να 
παραταθεί από την 30ή Ιουνίου 2022 στην 31η Δεκεμβρίου 2022 και να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Υπουργό 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να παρατείνει περαιτέρω την εν λόγω περίοδο με έκδοση σχετικού 
διατάγματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2022»  

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Χρύσης Παντελίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Ηλίας Μυριάνθους 

 Νίκος Σύκας  Μιχάλης Γιακουμή 

 Κώστας Κώστα Σταύρος Παπαδούρης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Σωτήρης Ιωάννου  

 Πανίκος Λεωνίδου Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε αυθημερόν την 
πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής από τα μέλη 
της επιτροπής κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και Νίκο Σύκα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Κώστα Κώστα, Γιαννάκη Γαβριήλ και Ανδρέα Πασιουρτίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Πανίκο Λεωνίδου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Μιχάλη 
Γιακουμή εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων και Σταύρο Παπαδούρη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, από τον βουλευτή κ. Σωτήρη Ιωάννου εκ μέρους του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, καθώς και από τον ανεξάρτητο βουλευτή κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους και κηρύχθηκε 
επείγουσα σύμφωνα με την προβλεπόμενη στον Κανονισμό της Βουλής διαδικασία (Κανονισμός 51Α).   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε η προθεσμία 
καταβολής από τις εγγεγραμμένες εταιρείες του ετήσιου τέλους για το έτος 2022 στον Έφορο Εταιρειών να 
παραταθεί από την 30ή Ιουνίου 2022 στην 31η Δεκεμβρίου 2022 και να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Υπουργό 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να παρατείνει περαιτέρω την εν λόγω περίοδο με έκδοση σχετικού 
διατάγματος. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
κρίνονται αναγκαίες, καθώς οι αρνητικές επιπτώσεις της πανδημίας COVID-19 και του πολέμου στην Ουκρανία, 

 
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών). 
Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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οι οποίες επέφεραν μεταξύ άλλων σημαντικές αυξήσεις στις τιμές βασικών αγαθών και υπηρεσιών, πλήττουν σε 
μεγάλο βαθμό και τον κύκλο εργασιών των εταιρειών που είναι εγγεγραμμένες στο Μητρώο Εταιρειών.  

 Σημειώνεται ότι η προθεσμία καταβολής του ετήσιου τέλους για το έτος 2022 εκπνέει την 30ή Ιουνίου 2022 
και ως εκ τούτου η προώθηση των προτεινόμενων ρυθμίσεων κρίνεται επείγουσας φύσεως. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι τόσο στις 30 Απριλίου 2020 όσο και την 1η Ιουλίου 2021 η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ψήφισε σε νόμους αντίστοιχες τροποποιήσεις του περί Εταιρειών Νόμου, με σκοπό την 
παράταση της εν λόγω προθεσμίας καταβολής στον Έφορο Εταιρειών του ετήσιου τέλους για τα έτη 2020 και 
2021, αντίστοιχα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λεωνίδου, εξηγήστε την πρόταση νόμου, διότι πολύς κόσμος αναμένει να ξέρει για τούτο το θέμα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Πρόεδρε,  

 Σήμερα λήγει η προθεσμία καταβολής του ετήσιου τέλους για τις εταιρείες, αυτού του χαρατσιού που 
τέθηκε πριν έξι-εφτά χρόνια, αν δε με απατά η μνήμη μου.  Παρ’ όλο που η θέση και του Δημοκρατικού Κόμματος, 
αλλά και άλλων συναδέλφων είναι η πλήρης κατάργηση αυτού του τέλους, εντούτοις, για σκοπούς συζήτησης 
του θέματος του βασικού τις επόμενες μέρες, προτείνουμε με την πρότασή μας να ψηφιστεί αναβολή πληρωμής 
αυτού του τέλους και ουσιαστικά να μην υπόκεινται σε οποιαδήποτε κύρωση αυτοί οι οποίοι δε θα καταβάλουν 
μέχρι το τέλος του χρόνου.  Είναι μία δίκαια εισήγηση και πέρσι δόθηκε αυτή η χρονική παράταση και ζητούμε 
και νομίζω είναι ομόφωνη η πρόταση… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, με όλο τον σεβασμό! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Απολογούμαι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Η υποχρέωση -πρέπει να το διευκρινίσουμε, κύριε Πρόεδρε- παραμένει, δεν καταργούμε την υποχρέωση 
της καταβολής, απλώς αναστέλλεται η καταβολή μέχρι τέλος Δεκεμβρίου.  Όποιος θέλει μπορεί να πληρώσει και 
σήμερα και αύριο και οποιαδήποτε στιγμή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Απλώς, να υπενθυμίσουμε ότι υπάρχει πρόταση νόμου του υποφαινόμενου μαζί με άλλους συναδέλφους 
και αναμένουμε από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη να το βάλει στην επιτροπή Εμπορίου, γιατί αυτός ο νόμος είναι 
άκρως τιμωρητικός και πρέπει να καταργηθεί, προ πολλού που έπρεπε να γίνει, είναι ένας νόμος άκρως 
τιμωρητικός. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 391 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα ένας, εναντίον μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο της πρότασης νόμου, παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις, υπέρ τριάντα δύο, εναντίον μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο της 

Δημοκρατίας. 

 Το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.327, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται συχνότερη χρήση του όρου “ecocide” (οικοκτονία), στο πλαίσιο 
διαφόρων συζητήσεων που διεξάγονται σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, Ηνωμένων Εθνών και άλλων διεθνών 
φορέων. Τον περασμένο Ιούνιο ο διεθνής οργανισμός “Stop Ecocide International” προχώρησε στη σύνταξη του 
νομικού ορισμού της οικοκτονίας, καλώντας το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο να τον υιοθετήσει. Συγκεκριμένα, το 
προσχέδιο νόμου, το οποίο συντάχθηκε από δώδεκα διακεκριμένους νομικούς, ορίζει την οικοκτονία ως “τις 
παράνομες πράξεις που διαπράττονται εν γνώση της ύπαρξης σημαντικής πιθανότητας για σοβαρή και 
εκτεταμένη ή μακροχρόνια ζημιά στο περιβάλλον που θα προκληθεί ως αποτέλεσμα αυτών των πράξεων”. Για 
σκοπούς διευκόλυνσης σας αποστέλλεται η σχετική έκθεση. 

 Παράλληλα, μεταξύ των μελών του Ecocide Alliance, που προωθεί την αναγνώριση της οικοκτονίας ως 
διεθνούς εγκλήματος, συγκαταλέγεται μεγάλος αριθμός εκπροσώπων εθνικών κοινοβουλίων, καθώς και του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ενώ πολλές προσωπικότητες, όπως ο Πρόεδρος της Γαλλίας, έχουν ταχθεί ανοιχτά 
υπέρ αυτής της προοπτικής. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη νομική, την περιβαλλοντική και την κοινωνική πτυχή της συζήτησης που 
επισυμβαίνει στα διεθνή φόρα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το κατά πόσο τα αρμόδια τμήματα της Κυπριακής Δημοκρατίας έχουν υπόψη τους τον εν λόγω νομικό ορισμό 
και τις προσπάθειες που καταβάλλονται για την αναγνώριση της οικοκτονίας ως διεθνούς εγκλήματος. 
Επιπρόσθετα, παρακαλώ όπως μας ενημερώσει για το κατά πόσο η Κυπριακή Δημοκρατία συμμετείχε ή είναι 
προγραμματισμένο να συμμετέχει σε διεθνή φόρα σε σχέση με το ζήτημα της οικοκτονίας και, εάν ναι, ποια ήταν 
ή προσανατολίζεται να είναι η θέση της. 

 Περαιτέρω, στο συλλογιστικό πλαίσιο της οικοκτονίας ως αδικήματος παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
όπως μας πληροφορήσει για το κατά πόσο υπήρξε στο παρελθόν τελεσίδικη καταδικαστική απόφαση από 
κυπριακό δικαστήριο εναντίον οποιουδήποτε νομικού ή φυσικού προσώπου ή ακόμη και εναντίον της Κυπριακής 
Δημοκρατίας η οποία να αφορά την πρόκληση σοβαρής και εκτεταμένης ή μακροχρόνιας περιβαλλοντικής 
ζημιάς.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.328, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Σε συνέχεια της εκδήλωσης διαμαρτυρίας που διοργανώθηκε το Σάββατο, 25 Ιουνίου 2022, στην Πάφο, 
παραδόθηκαν από τον παρουσιαζόμενο ως πρόεδρο του “Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γης Ακάμα”, σύμφωνα με 

 
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: Ονούφριος Κουλλά (ΔΗΣΥ).  
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δηλώσεις του ιδίου, σε εκπρόσωπο της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου και σε συνεργασία με τον κοινοτάρχη 
Ίνειας τίτλοι ιδιοκτησίας 2 500 ιδιωτικών περιουσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι τίτλοι ιδιοκτησίας 
που παραδόθηκαν συνοδεύονται από εξουσιοδοτήσεις των ιδιοκτητών.  Εάν όχι, παρακαλώ όπως μας 
ενημερώσει για το πώς περιήλθαν στην κατοχή του παρουσιαζόμενου ως προέδρου του “Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Γης Ακάμα”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.329, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Με αφορμή την παρέμβαση του παρουσιαζόμενου ως προέδρου και εκπροσώπου του “Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Γης Ακάμα” σε σειρά μέσων μαζικής ενημέρωσης και δεδομένου ότι:  

1.  σύμφωνα με τουλάχιστον ένα δημοσίευμα, με τίτλο “Ζητούν εξαγγελία τοπικού σχεδίου Ακάμα μέχρι το 
τέλος Μαρτίου”, του ενημερωτικού ιστοχώρου “Stockwatch”, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2022, έλαβαν 
χώρα συναντήσεις του εν λόγω προσώπου με τον Υπουργό Εσωτερικών και τον Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος,  

2. το εν λόγω πρόσωπο εμφανίστηκε στην κοινή συνεδρίαση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
Περιβάλλοντος και Εσωτερικών, ημερομηνίας 8 Ιουνίου, στην οποία συζητήθηκε το θέμα του Τοπικού 
Σχεδίου Ακάμα, ως εξουσιοδοτημένος εκπρόσωπος δύο κοινοτήτων, εκφράζοντας ταυτόσημες θέσεις με 
αυτές που διατυπώνει και ως πρόεδρος του “Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γης Ακάμα”, γεγονός που πιθανόν να 
εγείρει ζήτημα σύγκρουσης συμφέροντος  

και λαμβάνοντας υπόψιν ότι μετά από έρευνα: 

1. δεν έχω εντοπίσει καμία τέτοια επωνυμία στο μητρώο με τα εγγεγραμμένα σωματεία, ιδρύματα, 
ομοσπονδίες ή ενώσεις που είναι αναρτημένα στον ιστότοπο του Υπουργείου Εσωτερικών,  

2. δεν έχω εντοπίσει καμία τέτοια επωνυμία στον κατάλογο εγγεγραμμένων σωματείων ή στον κατάλογο 
εγγεγραμμένων ιδρυμάτων που είναι αναρτημένα στον ιστότοπο επαρχιακών διοικήσεων,  

3. έχω εντοπίσει στο μητρώο με τα σωματεία και ιδρύματα που έχουν διαγραφεί και βρίσκονται υπό 
εκκαθάριση που είναι αναρτημένα στον ιστότοπο του Υπουργείου Εσωτερικών τις παρεμφερείς επωνυμίες 
“ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΙΔΙΟΚΤΗΤΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ ΑΚΑΜΑ” και “ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΙΔΙΟΚΤΗΤΩΝ 
ΓΗΣ ΙΝΝΙΑΣ”, για τις οποίες διαπιστώθηκε μετά από επικοινωνία με την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου ότι 
δε σχετίζονται με το εν λόγω πρόσωπο,  

4. έχω εντοπίσει στον ιστότοπο του ΕΒΕ Πάφου σε σχετική ανακοίνωση με τίτλο “Ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών 
Γης Ακάμα εντάσσεται στο ΕΒΕ Πάφου - Εξελέγη νέο Διοικητικό Συμβούλιο”, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 
2016, αναφορά περί καταστατικού και ύπαρξη διοικητικού συμβουλίου και καταχώριση στο μητρώο των 
μελών του ΕΒΕ Πάφου με την επωνυμία “S. HADJIMINAS & M. ASSIKALIS - AKAMAS LAND OWNERS 
ASSOCIATION”, για την οποία, μετά από επικοινωνία με το ΕΒΕ Πάφου, μας διευκρινίστηκε ότι πρόκειται 
για καταχώριση των δύο φυσικών προσώπων της επωνυμίας και όχι οποιασδήποτε νομικής οντότητας 
(π.χ. σωματείο, ίδρυμα, εταιρεία κτλ.),  

παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να προωθήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τις ακόλουθες πληροφορίες:  

1. Είναι οποιοσδήποτε φορέας με την επωνυμία “Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Γης Ακάμα” εγγεγραμμένος στα 
σχετικά μητρώα της Κυπριακής Δημοκρατίας;  

2. Αν ναι, για ποιο λόγο ο φορέας δεν είναι καταχωρισμένος στις σχετικές λίστες που είναι αναρτημένες 
στους υπό αναφορά ιστοτόπους;  Σε αυτή την περίπτωση παρακαλούμε όπως μας προωθηθεί το σχετικό 
καταστατικό ίδρυσης ή/και λειτουργίας.  

3. Αν όχι, υπό ποια ιδιότητα οι δύο προαναφερθέντες υπουργοί προχώρησαν σε συναντήσεις με το εν λόγω 
πρόσωπο υπό την “ιδιότητά” του ως προέδρου και εκπροσώπου του “Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γης Ακάμα” 
στην παρουσία μάλιστα όλων των κυβερνητικών τμημάτων που εμπλέκονται με το θέμα του Ακάμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.330, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου πως σε σημείο της επαρχίας Λευκωσίας όπου υπάρχει όρυγμα και 
πολυβολείο της Εθνικής Φρουράς πραγματοποιούνται οικοδομικές εργασίες.  Συγκεκριμένα, πρόκειται για το 
τελευταίο ύψωμα πριν από την κατοικημένη περιοχή του δήμου Γερίου.  Για σκοπούς διευκόλυνσης παρατίθενται 
οι γεωγραφικές συντεταγμένες: https://goo.gl/maps/qTrJ5yi86mT8LLbt7.  Επιπρόσθετα, επισυνάπτεται σχετικό 
φωτογραφικό υλικό που λήφθηκε από την περιοχή του Εθνικού Δασικού Πάρκου Αθαλάσσας, στο οποίο 
αποτυπώνεται ξεκάθαρα η οικοδομική δραστηριότητα πάνω σε όρυγμα και πολυβολείο της Εθνικής Φρουράς.  

https://goo.gl/maps/qTrJ5yi86mT8LLbt7
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 Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, για την έκδοση της σχετικής οικοδομικής άδειας από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως θα έπρεπε να ενημερωθεί δεόντως το Υπουργείο Άμυνας.   

 Δεδομένου ότι η οικοδομική ανάπτυξη μπορεί να άπτεται θεμάτων ασφαλείας, παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν λήφθηκε υπόψη η παράμετρος της ασφάλειας, 
όταν δόθηκε άδεια για ανέγερση κτιρίου πάνω σε ευαίσθητες υποδομές της Εθνικής Φρουράς, καθώς και ποια 
διαδικασία ακολουθήθηκε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.331, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα εξής σχετικά με την πρόβλεψη για τον μαθητικό πληθυσμό των σχολείων της επαρχίας Λάρνακας:  

1. Είναι επαρκείς οι σχολικές μονάδες και η δυναμικότητά τους σε ορίζοντα πενταετίας; 

2. Ποιος είναι ο προγραμματισμός για την επόμενη πενταετία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.332, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Χρίστου Χριστόφια 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μας, η θέση του εκτελεστικού διευθυντή του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
(ΟΝΕΚ) χηρεύει από τον Μάρτιο του 2021, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται διοικητικά προβλήματα και 
δυσλειτουργίες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για ποιο λόγο εδώ και έναν και πλέον χρόνο δεν 
έχει πληρωθεί η θέση του εκτελεστικού διευθυντή του ΟΝΕΚ μετά την παραίτηση του κ. Μενέλαου Μενελάου τον 
Μάρτιο του 2021. 

 Επίσης, παρακαλείται να μας ενημερώσει κατά πόσο προτίθεται να προκηρύξει τη θέση και πότε 
αναμένεται η πλήρωσή της.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.151, ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 2021, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Έργα και ποσά που εγκρίθηκαν στους προϋπολογισμούς: 

Α/Α Έργο Πρόνοια προϋπολογισμού 

 

  2017 
€.000 

2018 
€.000 

2019 
€.000 

2020 
€.000 

2021 
€.000 

2022 
€.000 

1. Νηπιαγωγείο Κιτίου 
(Ανέγερση) 

250      

2. Α΄ Δημοτικό Σχολείο 
Αθηένου (Αντικατάσταση) 

1.940 471     

3. Δημοτικό Τρούλλων 
(Ανέγερση) 

300      

4. Α΄ Δημοτικό Σχολείο Αγίου 
Λαζάρου (Γενική 
Αναβάθμιση/Αντικατάσταση) 

1.800 1.800 1.800 807   

5. Δημόσιο Νηπιαγωγείο 
Ψευδά (Ανέγερση) 

 130 170 380 310  

6. Δημοτικό Αθηένου 
(Επέκταση, Κλιμακοστάσιο) 

 500 700    
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7. Γ΄ Δημοτικό Αραδίππου (2 
Αίθουσες Διδασκαλίας) 

 150     

8. Α΄ Δημοτικό Σχολείο 
Δρομολαξιάς (Αίθουσα 
Διδασκαλίας, 
Διαμορφώσεις, Βελτιώσεις) 

 200     

9. Δημοτικό Σχολείο Κιτίου (3 
Αίθουσες Διδασκαλίας) 

 250 60    

10. Δημοτικό Σχολείο Δροσιάς 
Κ.Α΄ (Γενική αναβάθμιση 
κτηρίων, Επεκτάσεις, 
Διαμορφώσεις) 

 400 570 553   

11. Λύκειο Αγίου Γεωργίου 
(Υπαίθρια Αθλητική 
Υποδομή) 

146 150 150 173   

12. Νέα Τεχνική Σχολή Αγίου 
Λαζάρου (Ανέγερση) 

 100 1.000 2.000 200 3.500 

13. Δημοτικό Σχολείο 
Μαρωνίου- Ψεματισμένου 
(Αίθουσα 
Διδασκαλίας/Βελτιώσεις) 

  140 100 140  

14. Δημόσιο Νηπιαγωγείο 
Αγγλισίδων (Επεκτάσεις, 
Βελτιώσεις) 

  60 50   

15. Τεχνική και Επαγγελματική 
Σχολή Εκπαίδευσης και 
Κατάρτισης Λάρνακας 

(Επεκτάσεις/Διαμορφώσεις) 

50      

16. Νέα Τεχνική Σχολή 
Λάρνακας (Επέκταση, 
Βελτιώσεις) 

  280 350 300 185 

17. Ευρυβιάδειο Γυμνάσιο 
(Γενική Αναβάθμιση, 
Επεκτάσεις, Διαμορφώσεις) 

  325 1.150 1.300 1.700 

18. Δημοτικό Σχολείο Αγίου 
Θεοδώρου (Αναβάθμιση 
κτηρίων, Επεκτάσεις, 
Διαμορφώσεις) 

  100 450 400 205 

19. Δημοτικό Σχολείο Ζυγίου 
(Επέκταση) 

   100   

20. Γυμνάσιο Ξυλοτύμπου 
(Γενική Αναβάθμιση 
Κτηρίων, Επεκτάσεις, 
Διαμορφώσεις) 

   20   

21. Γυμνάσιο Δροσιάς (Γενική 
Αναβάθμιση Κτηρίων, 
Επεκτάσεις, Διαμορφώσεις) 

   150  250 

22. Δημοτικό Σχολείο Αθηένου 
(Αίθουσα Πολλαπλής 
Χρήσης) 

   900 1.250 977 

23. Δημοτικό Σχολείο Λιβαδιών 
ΚΑ΄ (Επέκταση) 

  150    
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24. Γυμνάσιο Φανερωμένης 
(Υπαίθρια Αθλητική 
Υποδομή) 

 130     

25. Δ΄ Δημοτικό Σχολείο 
Αραδίππου (Επεκτάσεις) 

  140    

26. Δημοτικό Σχολείο 
Βορόκληνης (Επέκταση) 

  140    

Συνολικό ποσό  

€.000 
4.486 4.281 5.785 7.183 3.900 6.817 

Επιπρόσθετα της πρόνοιας των προϋπολογισμών, έγιναν οι πιο κάτω εργασίες: 

 Χορηγίες προς Σχολικές Εφορείες επαρχίας Λάρνακας (για αναλυτική κατάσταση βλ. Παράρτημα): 

Έτος Ποσό (με ΦΠΑ) 

€ 

2017 103.883,78 

2018 263.657,71 

2019 617.805,78 

2020 897.213,79 

2021 1.054.890,43 

2022 127.364,73 

Συνολικό ποσό 

€.000 
3.064.816.22 

 Κονδύλι για μικρά έργα: 

Α/Α Έργο Ποσό (με ΦΠΑ) 

€ 

 2017  

1. Γυμνάσιο Αραδίππου (Ανακαίνιση αποχωρητηρίων) 14.268,10 

2. 
Δημοτικό Δροσιάς Κ.Α΄ (Αντικατάσταση πτέρυγας, 
Επέκταση, Αναβάθμιση, Μετατροπές) 

11.014,64 

3. Λύκειο Λιβαδιών (Αντικατάσταση νιπτήρων) 19.516 

4. 
Γυμνάσιο Λευκάρων (Βελτίωση ξύλινης στέγης με 
κεραμίδια) 

6.307 

5. Δημόσιο Νηπιαγωγείο Χοιροκοιτίας (Διαμόρφωση αυλής) 10.531,50 

6. 
Τεχνική Σχολή Αγίου Λαζάρου (Ανακαίνιση 
αποχωρητηρίων) 

9.436,70 

7. 
Α΄ Δημοτικό Δρομολαξιάς (Αντικατάσταση κουφωμάτων 
και Συντήρηση γραφείων Σχολικής Εφορείας) 

54.264 

 2018  

8. 
Γυμνάσιο Λευκάρων (Βελτίωση οροφής αίθουσας 
πολλαπλής χρήσης) 

8.359,75 

9. Δημοτικό Σχολείο Βορόκληνης (Εργασίες συντήρησης) 23.086 

10. Νέα Τεχνική Σχολή Λάρνακας (υγρομόνωση δωμάτων) 19.435,08 
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11. 
Τεχνική Σχολή Αγίου Λαζάρου (Συντήρηση 
προκατασκευασμένων αιθουσών και κτηρίου) 

54.371,10 

12. Δημοτικό Σχολείο Κοφίνου (ανακαίνιση κυλικείου) 5.057,50 

13. Β΄ Νηπιαγωγείο Αραδίππου (νέοι χώροι υγιεινής) 10.591 

14. 
Περιφερειακό Γυμνάσιο Λιβαδιών (Μετατροπές-ειδική 
εκπαίδευση) 

14.280 

15. 
Δημόσιο Νηπιαγωγείο Αλεθρικού (βαφές-εργασίες 
συντήρησης) 

14.214,55 

 2019  

16. 
Δημοτικό Σχολείο Καμάρων (διαμόρφωση γηπέδων 
αθλοπαιδιών) 

14.042 

17. Δημοτικό Σχολείο Κελλιών (συντήρηση κτηρίου) 24.692,50 

18. 
Δημοτικό Σχολείο Χοιροκοιτίας (επίστρωση γηπέδου 
καλαθόσφαιρας) 

33.320 

19. 
Δημόσιο Νηπιαγωγείο Περβολιών (Προμήθεια και 
εγκατάσταση συστήματος κεντρικής θέρμανσης) 

12.352,20 

20. Δημοτικό Σχολείο Αλεθρικού (Συντήρηση κτηρίου) 31.892 

21. 
Δημοτικό Σχολείο Καθαρής (αντικατάσταση δαπέδου στην 
αίθουσα πολλαπλής χρήσης) 

12.971 

22. 
Δημοτικό Σχολείο Κοφίνου (ανακαίνιση εργαστηρίου, 
γραφείων και συντήρηση κτηρίων) 

21.979,30 

23. Γυμνάσιο Ξυλοφάγου (διαμόρφωση αίθουσας γλωσσών) 13.387,50 

24. 
Δημοτικό Σχολείο Λιβαδιών Κ.Α΄ (Διαμόρφωση γραφείου 
δασκάλων) 

13.328 

25. 
Δημόσιο Νηπιαγωγείο Περβολιών (Διαμορφώσεις 
υφιστάμενου κτηρίου) 

69.972 

26. Α΄ Δημοτικό Σχολείο Ξυλοφάγου (συντηρήσεις, βαφές) 32.844 

27. 
Δημοτικό Σχολείο Λευκάρων (αντικατάσταση 
υγρομόνωσης και θερμομόνωση οροφής) 

15.464,05 

28. 
Γυμνάσιο Αραδίππου (μετατροπή αίθουσας διδ. σε 
εργαστήριο μουσικής) 

33.835,27 

29. 
Δημοτικό Σχολείο Μοσφιλωτής (κατασκευή φρεατίου 
ανελκυστήρα) 

40.990,74 

30. 
Δημοτικό Σχολείο Μοσφιλωτής (προμήθεια και 
εγκατάσταση ηλεκτρικού ανελκυστήρα) 

26.001,50 

31. 
Α΄ Δημοτικό Σχολείο Ορμήδειας (κατασκευή φρεατίου 
ανελκυστήρα και άλλες οικοδομικές εργασίες) 

55.406,40 

32. 
Δημοτικό Σχολείο Κοφίνου (αντικατάσταση μηχανημάτων 
κεντρικής θέρμανσης) 

20.051,50 

33. 
Νηπιαγωγείο Περβολιών (κατασκευή καναλιού συλλογής 
ομβρίων υδάτων) 

3.570 

34. 
Α΄ Δημοτικό Σχολείο Ορμήδειας (προμήθεια και 
εγκατάσταση ηλεκτρικού ανελκυστήρα) 

25.585 

 2020  

35. 
Συντήρηση γηπέδων αθλοπαιδιών σε διάφορα σχολεία 
της Λάρνακας 

41.412 

36. Δημοτικό Σχολείο Προδρόμου (Συντήρηση κτηρίου) 57.506,75 
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37. Δημοτικό Σχολείο Ζήνων (Εξωτερικές εργασίες) 31.535 

38. 
Δημοτικό Σχολείο Τρούλλων (Βελτίωση μεταλλικών 
στεγάστρων) 

4.522 

39. Γ΄ Δημοτικό Σχολείο Αραδίππου (Συντήρηση Κτηρίου) 41.507,20 

40. 
Γυμνάσιο Φανερωμένης (ανακαίνιση αποχωρητηρίων και 
δωματίου καθαριστριών) 

47.362 

41. 
Δημοτικό Σχολείο Κελλιών (ανέγερση μεταλλικού 
στεγάστρου) 

21.241,50 

42. 
Δημοτικό Σχολείο Μοσφιλωτής (αντικατάσταση 
κουφωμάτων) 

8.175,30 

43. 
Δημοτικό Σχολείο Αλεθρικού (Ανακαίνιση 
αποχωρητηρίων) 

37.961 

44. Β΄ Δημοτικό Σχολείο Δρομολαξιάς (εργασίες συντήρησης) 31.892 

45. 
Δημοτικό Σχολείο Αγίας Άννας (ανέγερση γραφείου 
διευθύντριας και συντήρηση γηπέδου καλαθόσφαιρας) 

46.291 

46. 
Β΄ Δημοτικό Σχολείο Ξυλοφάγου (ανέγερση μεταλλικού 
στεγάστρου) 

57.477 

47. Γυμνάσιο Ξυλοφάγου (διαμόρφωση χώρου στάθμευσης) 34.391 

48. Α΄ Δημοτικό Σχολείο Ορμήδειας (συντήρηση κτηρίου) 27.846 

49. 
Δημοτικό Σχολείο Τόχνης (Βελτιώσεις/Αντισεισμικές 
Αναβαθμίσεις) 

218.960 

50. 
Λύκειο Μακαρίου Γ΄ (Βελτιώσεις/Αντισεισμικές 
Αναβαθμίσεις, Συντήρηση Κτηρίου) 

224.297 

51. 
Γυμνάσιο Αραδίππου (Ανέγερση και εγκατάσταση 
ανελκυστήρα) 

74.622 

 2021  

52. Γυμνάσιο Δροσιάς (διαχωρισμός αιθουσών διδασκαλίας) 59.262 

53. 
Γυμνάσιο Δροσιάς (παροχή υπηρεσιών συμβούλου 
επιμετρητή ποσοτήτων για την αντισεισμική αναβάθμιση) 

21.063 

54. Δημοτικό Σχολείο Μαζωτού (εξωτερικές εργασίες) 17.136 

55. Δημοτικό Σχολείο Περβολιών (ανακαίνιση χώρων υγιεινής) 35.676,20 

56. 
Περιφερειακό Γυμνάσιο και Λύκειο Λευκάρων (βελτιώσεις 
γηπέδου ποδοσφαίρου και στίβου) 

19.040 

57. 
Γυμνάσιο Κιτίου (Ανέγερση φρεατίου και εγκατάσταση 
ηλεκτρικού ανελκυστήρα) 

92.034 

 Συνολικό ποσό 2.027.627,83 

 Χορηγίες προς Σχολικές Εφορείες/Δήμους/Κοινοτικά συμβούλια, κατόπιν έγκρισης του Υπουργικού 
Συμβουλίου: 

Α/Α 
Σχολική Εφορεία/Δήμος/Κοινοτικό 

Συμβούλιο 
Είδος Εργασίας 

Ποσό    

(€) 

 2017 

1. Εφορεία Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων 
Λάρνακας 

Προμήθεια και 
εγκατάσταση ψυκτών 
νερού σε σχολεία. 

50.000 

2. Σχολική Εφορεία Ορμήδειας Α΄ Δημοτικό Σχολείο 
Ορμήδειας - 

105.198 
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Αποπεράτωση Αίθουσας 
Πολλαπλών Χρήσεων. 

3. Δήμος Αραδίππου Εργασίες Ανακαίνισης του 
αμφιθεάτρου του Λυκείου 
Αραδίππου και 
αναβάθμισής του σε 
Δημοτικό Θέατρο “Τάσος 
Μητσόπουλος”. 

200.000 

 2019 

5. Σχολική Εφορεία Λιβαδιών Τοποθέτηση παρκέ σε 
Αίθουσα Πολλαπλών 
Χρήσεων. 

40.000 

6. Σχολική Εφορεία Μενεού-Δρομολαξιάς Κατασκευή στεγάστρου. 30.000 

7. Σχολική Εφορεία Αραδίππου Ε΄ δημοτικό Αραδίππου- 
Στέγαστρο, 

Β΄ Δημοτικό Αραδίππου- 
Στέγαστρο, 

Εργασίες για θέματα 
ασφάλειας και υγείας στα 
σχολεία Αραδίππου. 

250.000 

8. Σχολική Εφορεία Αγγλισίδων Αίθουσα Πολλαπλών 
Χρήσεων. 

450.000 

 2020 

9. Σχολική Εφορεία Λάρνακας Γυμνάσιο Πετράκη 
Κυπριανού- Συντηρήσεις. 

100.000 

10. Σχολική εφορεία Δρομολαξιάς-Μενεού Δημοτικό Σχολείο 
Δρομολαξιάς-Στέγαστρο, 

Δημοτικό Σχολείο Μενεού - 
Αντικατάσταση 
παραθύρων. 

110.000 

11. Σχολική Εφορεία Ξυλοτύμπου Περιφερειακό Γυμνάσιο 
Ξυλοτύμπου - Γήπεδο. 

200.000 

12. Σχολική Εφορεία Κιτίου Γυμνάσιο Κιτίου - Γήπεδο. 300.000 

 2021 

13. Σχολική Εφορεία Αραδίππου Δ΄ Δημοτικό Σχολείο 
Αραδίππου- Στέγαστρο 
Διαδρόμου. 

Γυμνάσιο Αραδίππου-
Βελτιώσεις και Επεκτάσεις. 

Λύκειο Αραδίππου-
Αμφιθέατρο. Συντηρήσεις 
κτηρίων. 

300.000 

14. Σχολική Εφορεία Κιτίου Γυμνάσιο Κιτίου - 
Συντηρήσεις. 

100.000 

15. Σχολική Εφορεία Λευκάρων Γυμνάσιο Λευκάρων - 
Εργασίες Συντήρησης 
Αίθουσας Πολλαπλών 
Χρήσεων. 

100.000 

16. Σχολική Εφορεία Μοσφιλωτής Δημοτικό Σχολείο 
Μοσφιλωτής- Στέγαστρο. 

150.000 
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Συντηρήσεις Σχολικών 
Κτηρίων. 

17. Σχολική Εφορεία Λάρνακας Δημοτικό Σχολείο Δροσιάς 
Κ.Α΄ και Κ.Β΄- Δημοτικό 
Σχολείο Αγίων Αναργύρων 
- Λύκειο Αγίου Γεωργίου - 
Στέγαστρα. Συντηρήσεις 
Εκπαιδευτηρίων. 

600.000 

18. Σχολική Εφορεία Ορμήδειας Β΄ Δημοτικό Σχολείο 
Ορμήδειας - Κατασκευή 
στεγάστρου. 

50.000 

19. Σχολική Εφορεία Δρομολαξιάς - Μενεού Δημόσιο Νηπιαγωγείο 
Δρομολαξιάς-Μενεού-
Στέγαστρο. Συντηρήσεις 
Σχολικών Κτηρίων. 

40.000 

20. Σχολική Εφορεία Κοφίνου Δημοτικό Σχολείο 
Κοφίνου- Αθλητική 
Υποδομή. Συντηρήσεις 
Σχολικών Κτηρίων. 

100.000 

Συνολικό ποσό 3.475.198 

 Χορηγίες που δόθηκαν από το ΥΠΠΑΝ, τον Δεκέμβριο του 2018, για περιφράξεις, θυροτηλέφωνα και άλλα 
θέματα ασφάλειας και υγείας: 

Α/Α Σχολική Εφορεία 
Ποσό 

(€) 

1. Λάρνακας 564.000 

2. Αγίου Θεοδώρου 18.000 

3. Αγγλισίδων 18.000 

4. Αγίας Άννας 18.000 

5. Αθηένου 45.000 

6. Αλεθρικού 18.000 

7. Αναφωτίας 18.000 

8. Αραδίππου 180.000 

9. Βορόκλινης 45.000 

10. Δρομολαξιάς/Μενεού 18.000 

11. Ζυγίου 18.000 

12. Καλαβασού 18.000 

13. Καλού Χωριού 18.000 

14. Κελλιών 18.000 

15. Κιτίου 45.000 

16. Κόρνου 18.000 

17. Κοφίνου 18.000 

18. Λιβαδιών 45.000 

19. Λευκάρων 45.000 

20. Μαζωτού 18.000 

21. Μαρωνίου 18.000 
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22. Μοσφιλωτής 18.000 

23. Ξυλοτύμπου 45.000 

24. Ξυλοφάγου 45.000 

25. Ορμήδειας 18.000 

26. Περβολιών 18.000 

27. Πύλας 18.000 

28. Πυργών 18.000 

29. Τερσεφάνου 18.000 

30. Τόχνης 18.000 

31. Τρούλλων 18.000 

32. Χοιροκοιτίας 18.000 

33. Ψευδά  18.000 

Συνολικό ποσό 1.491.000 

 Χορηγίες που δόθηκαν από το ΥΠΠΑΝ, τον Δεκέμβριο του 2018, για ηλεκτρολογικές εγκαταστάσεις: 

Α/Α Σχολική Εφορεία 
Ποσό 

(€) 

1. Λάρνακας 206.350 

2. Αγίου Θεοδώρου 6.800 

3. Αγγλισίδων 6.800 

4. Αγίας Άννας 5.000 

5. Αθηένου 7.750 

6. Αλεθρικού 1.250 

7. Αναφωτίας 4.300 

8. Αραδίππου 38.850 

9. Βορόκλινης 3.750 

10. Δρομολαξιάς/Μενεού 18.050 

11. Ζυγίου 6.800 

12. Καλαβασού 6.800 

13. Καλού Χωριού 6.800 

14. Κελλιών 5.000 

15. Κιτίου 15.000 

16. Κόρνου 6.800 

17. Κοφίνου 1.800 

18. Λιβαδιών 30.100 

19. Λευκάρων 16.800 

20. Μαζωτού 6.800 

21. Μαρωνίου 6.800 

22. Μοσφιλωτής 6.800 

23. Ξυλοτύμπου 21.800 
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24. Ξυλοφάγου 13.600 

25. Ορμήδειας 3.050 

26. Περβολιών 6.800 

27. Πύλας 6.800 

28. Πυργών 6.800 

29. Τερσεφάνου 4.300 

30. Τόχνη 5.000 

31. Τρούλλων 3.000 

32. Χοιροκοιτίας 6.800 

33. Ψευδά  6.800 

Συνολικό ποσό 499.950 

 Επιπλέον, έγιναν εργασίες από τις Σχολικές Εφορείες της επαρχίας Λάρνακας, με κονδύλια που διαθέτουν 
από τους προϋπολογισμούς των Σχολικών Εφορειών. 

(β) Έργα που περιλαμβάνονται στην πρόνοια του προϋπολογισμού κι έχουν ολοκληρωθεί: 

Α/Α Έργο 
Ποσό Συμβολαίου (με ΦΠΑ) 

€ 

1. Νηπιαγωγείο Κιτίου (Ανέγερση) 398.531 

2. Δημοτικό Τρούλλων (Ανέγερση) 3.089.224 

3. Α΄ Δημοτικό Σχολείο Αθηένου (Επεκτάσεις) 2.809.253 

4. Α΄ Δημοτικό Σχολείο Αγίου Λαζάρου 
(Βελτιώσεις/Αντισεισμικές Αναβαθμίσεις) 

3.427.161 

5. Δημόσιο Νηπιαγωγείο Ψευδά (Ανέγερση) 616.420 

6. Δημοτικό Αθηένου (6 Αίθουσες Διδασκαλίας, 
Κλιμακοστάσιο) 

485.520 

7. Γ΄ Δημοτικό Αραδίππου (2 Αίθουσες 
Διδασκαλίας) 

113.740 

8. Α΄ Δημοτικό Σχολείο Δρομολαξιάς (Επεκτάσεις) 249.400 

9. Δημοτικό Σχολείο Κιτίου (Επεκτάσεις) 278.460 

10. Δημοτικό Σχολείο Δροσιάς Κ.Α΄ 
(Βελτιώσεις/Αντισεισμικές Αναβαθμίσεις) 

1.502.377 

11. Λύκειο Αγίου Γεωργίου (Έργα Υποδομής 
Σχολικού Αθλητισμού) 

1.122.170 

12. Δημοτικό Σχολείο Μαρωνίου - Ψεματισμένου 
(Επέκταση) 

224.887 

13. Δημόσιο Νηπιαγωγείο Αγγλισίδων (Επεκτάσεις) 165.350 

14. Τεχνική και Επαγγελματική Σχολή Εκπαίδευσης 
και Κατάρτισης Λάρνακας 
(Επεκτάσεις/Διαμορφώσεις) 

553.088 

15. Γυμνάσιο Φανερωμένης (Υπαίθρια Αθλητική 
Υποδομή) 

227.290 

16. Δημοτικό Σχολείο Λιβαδιών ΚΑ΄ (Επέκταση) 129.234 

17. Δ΄ Δημοτικό Σχολείο Αραδίππου (Επεκτάσεις) 210.487 

18. Δημοτικό Σχολείο Βορόκληνης (Επέκταση) 243.950 
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 Συνολικό ποσό 15.846.542 

(γ) Έργα που υλοποιούνται, αλλά δεν έχουν ολοκληρωθεί ακόμα: 

Α/Α Έργο 

1. Δημοτικό Σχολείο Αθηένου (Αμφιθεατρική Αίθουσα εκδηλώσεων - Ανέγερση) 

2. Δημοτικό Σχολείο Αγίου Θεοδώρου (Βελτιώσεις/Αντισεισμικές Αναβαθμίσεις) 

3. Νέα Τεχνική Σχολή Λάρνακας (Επεκτάσεις, Βελτιώσεις) 

4. Ευρυβιάδειο Γυμνάσιο (Γενική Αναβάθμιση, Επεκτάσεις, Διαμορφώσεις) 

(δ) Έργα τα οποία είναι στο στάδιο της μελέτης: 

Α/Α Έργο 
Χρόνος έναρξης 

εργασιών 

Κόστος 

(με ΦΠΑ) €.000 

Περίοδος 
υλοποίησης 

1. 
Γυμνάσιο Δροσιάς (Γενική 
Αναβάθμιση Κτηρίων, 
Επεκτάσεις, Διαμορφώσεις) 

Σεπτέμβριος 2022 2.380 28 μήνες 

2. 
Δημοτικό Σχολείο Ζυγίου 
(Επέκταση) 

Ιούνιος 2022 476 16 μήνες 

3. 

Γυμνάσιο Ξυλοτύμπου 
(Γενική Αναβάθμιση 
Κτηρίων, Επεκτάσεις, 
Διαμορφώσεις) 

Καταβάλλεται 
προσπάθεια 
ένταξης σε 
επόμενο 
προϋπολογισμό. 

435 14 μήνες 

4. 
Νέα Τεχνική Σχολή Αγίου 
Λαζάρου (Ανέγερση) 

Δεκέμβριος 2022 25.585 25 μήνες 

(ε) Ποσοστό υλοποίησης των προϋπολογισμών ανά έτος για τη Λάρνακα: 

 Οι δαπάνες ανά έτος για την επαρχία Λάρνακας ξεπερνούν το ποσό προϋπολογισμού που αναλογεί στην 
επαρχία. Συμψηφίζοντας όλες τις χορηγίες που αναφέρονται στο μέρος (α), η απορρόφηση για την επαρχία 
Λάρνακας είναι πέραν του 100%. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.249, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2022, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σύμφωνα με την πληροφόρηση που έχω λάβει από 
το αρμόδιο Τμήμα, να σας πληροφορήσω ότι όσον αφορά το ερώτημα που τέθηκε σχετικά με τις προδιαγραφές 
του ηλεκτρικού ποδήλατου, που περιλαμβάνονται στο Σχέδιο Επιχορήγησης για την Αγορά Ηλεκτροκίνητων 
Οχημάτων και πιο συγκεκριμένα στον όρο που καθορίζει την τοποθέτηση του κινητήρα στο κέντρο του 
ποδηλάτου, ο εν λόγω όρος τέθηκε για να διασφαλιστεί ένα ελάχιστο επίπεδο ποιότητας του προϊόντος που θα 
τύχει χορηγίας και να αποφευχθεί η πιθανότητα επιχορήγησης ποδηλάτων, που δεν κατασκευάστηκαν ως 
ηλεκτρικά (υποβοηθούμενης ποδηλάτησης), αλλά διαμορφώθηκαν ως τέτοια από τρίτους. 

2. Επιπρόσθετα σας πληροφορώ ότι, το ύψος χορηγίας της κατηγορίας χορηγίας Η14 [Χορηγία για αγορά 
καινούριου ηλεκτρικού ποδήλατου (υποβοηθούμενης ποδηλάτησης)] του πιο πάνω Σχεδίου (€1000), 
καθορίστηκε σε συνάρτηση με τα κριτήρια επιλεξιμότητας που τέθηκαν, δηλαδή λήφθηκε υπόψη το κόστος 
αγοράς του ηλεκτρικού ποδήλατου που είναι επιλέξιμο για χορηγία. 

3. Συμπληρωματικά σημειώνεται ότι, τα κριτήρια επιλεξιμότητας των οχημάτων που τυγχάνουν χορηγίας, τα 
οποία έχουν τεθεί στο πιο πάνω Σχέδιο, δεν περιλαμβάνουν όλα τα οχήματα που επιτρέπεται από τη νομοθεσία 
να πωληθούν ή/και εγγραφούν στο μητρώο του Εφόρου Μηχανοκίνητων οχημάτων (όπου εφαρμόζεται).  

4.  Τέλος σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο επικοινωνίας που είχε το Τμήμα Οδικών Μεταφορών με 
ενδιαφερόμενους από την αγορά ποδηλάτου, αποφασίστηκε η διαμόρφωση και προκήρυξη συμπληρωματικής 
προκήρυξης, στο αμέσως επόμενο χρονικό διάστημα, η οποία θα περιλαμβάνει και ποδήλατα με τον κινητήρα 



2369 

στους τροχούς, με ποσό χορηγίας όμως, χαμηλότερο από το ποσό που διατέθηκε για την κατηγορία Η14 πιο 
πάνω. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.252, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Φορολογίας ταλανίζεται εδώ και χρόνια από την απόφαση παγοποίησης προσλήψεων, λόγω 
της οικονομικής κρίσης που διένυσε το κράτος. Κατά το διάστημα 2012-2018 αφυπηρέτησαν από το 
Τμήμα 156 άτομα χωρίς να υπάρξουν νέες προσλήψεις.  Αντίστοιχα, το διάστημα 2019-2021 
αφυπηρέτησαν 84 άτομα, ενώ το διάστημα 2022-2024 αναμένεται να αφυπηρετήσουν 57 άτομα. 

3. Από το 2019 που ξεκίνησε η αποπαγοποίηση των θέσεων για το Τμήμα Φορολογίας πραγματοποιήθηκαν 
οι ακόλουθες προσλήψεις ετησίως: 

 α. Το 2019 προσλήφθηκαν 25 Λειτουργοί Φορολογίας (Κλ. Α8-Α10-Α11),  

β. Το 2020 μέχρι το 2022 προσλήφθηκαν 14 Βοηθοί Φορολογίας (Κλ. Α4-Α7), και 

γ. Κατά τον Απρίλιο 2022 προσλήφθηκαν 19 Λειτουργοί Φορολογίας (Κλ. Α8-Α10-Α11). 

4. Πρόσφατα έχουν γίνει οι κατάλληλες ενέργειες, ώστε να προωθηθεί η αποπαγοποίηση συνολικά 32 
θέσεων Πρώτου Διορισμού ή/και Προαγωγής.  Αναλυτικά, προωθήθηκαν για αποπαγοποίηση 18 θέσεις 
Αρχιφοροθετών, 4 Ανώτερων Λειτουργών Εσωτερικών Προσόδων, 6 Λειτουργών Εσωτερικών Προσόδων 
Α΄, 1 Ανώτερου Λειτουργού ΦΠΑ, 3 Λειτουργών ΦΠΑ Α΄. 

5. Στο διάστημα αυτό το Τμήμα Φορολογίας έχει προσαρμοστεί στη νέα Οργανωτική Δομή ως αυτή έχει 
διαμορφωθεί μετά την ενοποίηση τον Ιούλιο του 2014, βασισμένη στο φορολογούμενο και όχι στο είδος 
φόρου, προκειμένου να αξιοποιήσει όλους τους διαθέσιμους πόρους με τον καλύτερο δυνατό τρόπο και 
να επιτύχει βελτιωμένη και ποιοτική εξυπηρέτηση προς το φορολογούμενο. 

6. Την τελευταία διετία το Τμήμα Φορολογίας έχει προκηρύξει και κατακυρώσει προσφορά για την ανάπτυξη 
νέου Μηχανογραφικού Συστήματος TAX For All (TFA), το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι και το 
2024.  Με το TFA αναμένεται ότι το Τμήμα θα επιτύχει την αυτοματοποίηση πολλών διαδικασιών, θα είναι 
σε θέση να εφαρμόσει μηχανισμούς ταχείας αντίδρασης στις περιπτώσεις κινδύνου φοροδιαφυγής και θα 
αξιοποιήσει το προσωπικό για πολύ πιο ανεπτυγμένες πρακτικές που χρειάζονται εξειδικευμένες γνώσεις 
και προσόντα. 

7. Παραμένω στη διάθεσή σας για την οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2022 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Στέφης 
Δράκου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.272, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2022, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.012.01.288, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Ανδρέα Αποστόλου 

«Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες, είναι η 
ακόλουθη: 

1. ΑΝΑΓΚΗ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΤΙΚΗΣ ΦΡΟΝΤΙΔΑΣ 

 α. Η Ανακουφιστική Φροντίδα (ΑΦ) ανήκει στο ευρύ φάσμα παροχής υπηρεσιών υγείας συνιστώντας 
ένα Απαραίτητο και Αναπόσπαστο μέρος. Μέχρι σήμερα η Ίδρυση και Λειτουργία των Χώρων και 
ο Τρόπος που παρέχεται δεν είναι νομοθετικά θεσμοθετημένα.  Η ΑΦ, βάσει αναγνωρισμένων 
Διεθνώς Προτύπων, πρέπει να γίνεται σε Εξειδικευμένους Χώρους από Επαΐοντες Επαγγελματίες 
Υγείας, που συνεργάζονται σε Πολυθεματικές Ομάδες.  Επομένως, υπάρχει η Ανάγκη για τη 
“δημιουργία νομικού πλαισίου για τη λειτουργία των Κέντρων Ανακουφιστικής Φροντίδας”, 

 β. Σκοπός του Νομοσχεδίου ΑΦ είναι όπως υπάρχει το Νομικό Έρεισμα, με πρόνοιες και 
Προϋποθέσεις βάσει Διεθνών Προτύπων, για την Ίδρυση, Αδειοδότηση, Λειτουργία, Έλεγχο και 
Εποπτεία. 

γ. Στο υπό επεξεργασία στο επίπεδο των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας 
Νομοσχέδιο υπάρχει πρόνοια για τη Διασφάλιση της Ποιότητας στις παρεχόμενες υπηρεσίες ΑΦ 
μέσω σύστασης “Εξειδικευμένης Επιτροπής Διασφάλισης Ποιότητας ΑΦ”.  Ενδεικτικά οι 
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Αρμοδιότητες της Επιτροπής αφορούν ζητήματα: (α) Πρόσβασης Ασθενών για ΑΦ, (β) Παροχής 
ΑΦ βάσει βέλτιστων πρακτικών από Διεθνώς Αναγνωρισμένα Κέντρα, (γ) Προώθησης της 
Εκπαίδευσης όσων ασχολούνται με την ΑΦ, (δ) Ανάδειξης προβλημάτων στη λειτουργία ΑΦ 
προκειμένου να γίνουν οι αναγκαίες Βελτιωτικές Αλλαγές και (ε) Συνεργασίας και Διαβούλευσης με 
άλλους θεσμοθετημένους φορείς προκειμένου να επιλύονται προβλήματα και να αναβαθμίζεται η 
παροχή ΑΦ με τις Αναγκαίες Βελτιωτικές Αλλαγές. 

δ. Σημειώνεται ότι στο Νομοσχέδιο υπάρχει πρόνοια Μεταβατικής Περιόδου αναβάθμισης 
υπαρχουσών “Μονάδων” παροχής ΑΦ. Τα ζητήματα της Μεταβατικής Περιόδου κατά κύριο λόγο 
αφορούν τις Κτιριακές Εγκαταστάσεις, τον Τρόπο Λειτουργίας και την Αναγνώριση Προσόντων των 
Επαγγελματιών Υγείας. 

2. ΚΑΛΥΨΗ ΑΝΑΓΚΩΝ ΕΝΤΟΣ ΤΟΥ ΓΕΣΥ 

Στην Πρόταση Νομοσχεδίου υπάρχουν ειδικές πρόνοιες, όπως οι Παραπομπές, Εισαγωγές, Εξιτήρια, 
Επανεξέταση και Συνεχής Ιατρική παρακολούθηση ΑΦ, που βασίζονται στις συστάσεις για Βέλτιστες και 
Υποσχόμενες Πρακτικές (Best Promising Practices) από Διεθνώς Αναγνωρισμένα Κέντρα.  Απαραίτητες 
Προϋποθέσεις για τις δραστηριότητες αυτές είναι η καταγραφή από τους Επαγγελματίες Υγείας (1) της 
Ιατρικής Αιτιολόγησης και (2) Σαφούς Έγκυρης Τεκμηρίωσης. 

Η απόφαση για το εύρος αναγκών Ανακουφιστικής Φροντίδας που θα καλύπτονται μέσω του ΓΕΣΥ αφορά 
τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας. 

3. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟΥ 

Αναφορικά με την προώθηση διαδικασίας για την κατάθεση Νομοθετικού Πλαισίου Παροχής 
Ανακουφιστικής Φροντίδας σημειώνεται ότι το κείμενο βρίσκεται ακόμα υπό επεξεργασία με ενσωμάτωση 
των απόψεων που έχουν εκφραστεί κατά τη διάρκεια της αρχικής διαβούλευσης.  Ενόψει της ανάγκης 
πραγματοποίησης και δεύτερου γύρου δημόσιας διαβούλευσης και με κάθε επιφύλαξη, η κατάθεση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων εκτιμάται να γίνει τον Δεκέμβριο του 2022. 

 Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα.  

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
Πέμπτη, 7 Ιουλίου 2022, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας σταλεί. 

 [Στις 5 Ιουλίου 2022 κυκλοφόρησαν η ημερήσια διάταξη και συμπληρωματική ημερήσια διάταξη της 
τριακοστής έκτης συνεδρίας της Πρώτης Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος. Στις 6 
Ιουλίου 2022 κυκλοφόρησε αναθεωρημένη ημερήσια διάταξη: 

 «Η Πρόεδρος της Βουλής ανακοινώνει ότι η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της ολομέλειας του σώματος 
για την Πέμπτη, 7 Ιουλίου 2022, στις 4.00 μ.μ., αναθεωρείται ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Εικοστής Δεύτερης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2019.  
(Αρ. Φακ. 23.01.060.129-2019). 

 2.  Ο περί της Συμφωνίας Πλαισίου μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των κρατών μελών της, αφενός, και της Αυστραλίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.090-2022). 

 3.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου του Μπαχρέιν για την 
Κατάργηση Θεωρήσεων επί Διπλωματικών, Ειδικών και 
Υπηρεσιακών Διαβατηρίων (Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.101-2022). 

 4.  Ο περί της Συμφωνίας για την Έκδοση Φυγοδίκων μεταξύ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.091-2022). 

 5.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών της 
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Αμερικής για Συνεργασία στην Επιστήμη και την Τεχνολογία 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.107-2022). 

Προσθήκη θέματος 
(συμπληρωματική ημερήσια 
διάταξη) 

6.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής 
σχετικά με την επιβολή περιορισμών στις εισαγωγές σε κατηγορίες 
αρχαιολογικού και εθνολογικού υλικού της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.119-2022). 

 7.  Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και 
στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριου Κουλλά και 
Σάβιας Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και Χρύση 
Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.038-2022). 

 8.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.100-2022). 

 9.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.095-2022). 

 10.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.057-2022). 

 11.  Ο περί Δημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.058-2022). 

 12.  Ο περί Συμφωνιών Παροχής Χρηματοοικονομικής Εξασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.059-2022). 

 13.  O περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και Σταύρου 
Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.041-2022). 

 14.  Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και Σταύρου 
Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.115-2022). 

 15.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου της κ. Σάβιας Ορφανίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.102-2021). 

 16.  Οι περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.044-2022). 
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 17.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.022-2022). 

 18.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Προσλήψεις, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Τερματισμός Απασχόλησης Συμβασιούχων Υπαξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.021-2022). 

 19.  Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.081-2022). 

 20.  Ο περί Μεταφοράς Προσωπικού του Ανώτερου Ξενοδοχειακού 
Ινστιτούτου Κύπρου στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.082-2022). 

 21.  Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022. 
(Πρόταση νόμου των κ. Κώστα Κώστα, Γιαννάκη Γαβριήλ και 
Βαλεντίνου Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.011-2022). 

 22.  Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.007-2022). 

 23.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενώνων Νόμος 
του 2022.  
(Πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και Χρύση Παντελίδη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.084-2022). 

 24.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Δημοτικών Αποβλήτων από τις Αρχές 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.087-2021). 

 25.  Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών 
Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022.  
(Πρόταση νόμου των κ. Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Ανδρέα 
Πασιουρτίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.091-2022). 

 26.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021.  
(Πρόταση νόμου της κ. Αννίτας Δημητρίου, Προέδρου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.160-2021). 

 27.  Ο περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Βίας κατά των 
Γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022.  
(Πρόταση νόμου της κ. Αννίτας Δημητρίου, Προέδρου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.027-2022). 

Απόσυρση 28.  Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.105-2022). 

Απόσυρση  
Επανακατάθεση 

29.  Οι περί του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέση Υγειονομικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.042-2022). 
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 30.  Οι περί Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.043-2022). 

 31.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.027-2022). 

 32.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.029-2022). 

 33.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.009-2022). 

 34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.010-2022). 

 35.  Οι περί Κτηματομεσιτών (Τέλη) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.013-2022). 

 36.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων από Κατασκευές και 
Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.069-2021). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022).»] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 
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Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χριστόφιας Χρίστος  

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παντελίδης Χρύσης 

Λεωνίδου Πανίκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Ανεξάρτητοι 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης (Ζαχαρίας Κουλίας) στον θάνατο του πρώην υπουργού, 
πρώην βουλευτή και πρώην μέλους της ΕΔΥ Παύλου Παπαγεωργίου και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη 
μνήμη του. 

2. Αναφορά του προεδρεύοντος στην Παγκόσμια Ημέρα Κοινοβουλευτισμού. 

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου 
της Ευρώπης στην 131η Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη Δημοκρατία μέσω του Δικαίου 
(Επιτροπή της Βενετίας). 
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β. Συμμετοχή του κ. Νίκου Τορναρίτη, ως επικεφαλής, και των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Χριστιάνας 
Ερωτοκρίτου και Κωστή Ευσταθίου στις εργασίες του 3ου Μέρους της Συνόδου 2022 της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

γ. Συμμετοχή του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων κ. Χάρη Γεωργιάδη σε διαδικτυακή διακοινοβουλευτική συνάντηση με θέμα «Πολιτική 
Διεύρυνσης την Επόμενη Μέρα της Ρωσικής Εισβολής στην Ουκρανία» που διοργάνωσε η 
Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2021», 

β. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021», 

γ. «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Φάκελος Τεκμηρίωσης Τιμών Ενδοομιλικών Συναλλαγών 
και Προέγκριση Μεθοδολογίας Ενδοομιλικής Τιμολόγησης) Κανονισμοί του 2022», 

ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022», και έγκριση των κανονισμών με τον τίτλο 
«Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Φάκελος Τεκμηρίωσης Τιμών Ελεγχόμενων Συναλλαγών και 
Προέγκριση Μεθοδολογίας Τιμολόγησης Ελεγχόμενων Συναλλαγών) Κανονισμοί του 2022». 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Εξυγίανσης 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2022», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Αντρέας Καυκαλιάς, Σωτήρης Ιωάννου, Ηλίας Μυριάνθους, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Νίκος Κέττηρος, Χάρης Γεωργιάδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Αλέκος Τρυφωνίδης, Ειρήνη 
Χαραλαμπίδου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, 
Νικόλας Παπαδόπουλος, προεδρεύων, Ονούφριος Κουλλά, Χρίστος Χρίστου, Χρύσης Παντελίδης, Λίνος 
Παπαγιάννης, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Στέφανος Στεφάνου) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή 
Δωρεάν Παιδείας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και τους κανονισμούς «Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση 
των κανονισμών. 

10. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Προδιαγραφών, Κριτηρίων Αειφορίας και Μείωσης των 
Εκπομπών των Καυσίμων Νόμος του 2022» και αποδοχή της αναπομπής. 

11. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2022», παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και αποδοχή 
της αναπομπής. 

12. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Νόμος του 2022», συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Άριστος Δαμιανού, 
Σταύρος Παπαδούρης), μερική αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» και τους κανονισμούς «Οι περί της 
Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022», συζήτηση και αγορεύσεις (Γιώργος Λουκαΐδης, Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Κώστας Κώστα, Μιχάλης Γιακουμή, Ηλίας Μυριάνθους, Νίκος 
Σύκας, Άριστος Δαμιανού, Λίνος Παπαγιάννης, Ονούφριος Κουλλά, Χρίστος Ορφανίδης) καταψήφιση του 
νομοσχεδίου και απόρριψη των κανονισμών. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» και 
έγκρισή τους. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022» και για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 
Εκπομπών Ορισμένων Ρύπων στην Ατμόσφαιρα από Μεσαίου Μεγέθους Εγκαταστάσεις Καύσης) 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022», αγορεύσεις (Νίκος Κέττηρος, Πρόδρομος Αλαμπρίτης, 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

16. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί της Εικοστής Δεύτερης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2019» έπειτα από συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος Λουκαΐδης). 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβασιούχων Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Πρόσληψης και 
Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Πανίκος Λεωνίδου, 
Άριστος Δαμιανού, Κωστής Ευσταθίου, Αλέκος Τρυφωνίδης, Σταύρος Παπαδούρης, Αλεξάνδρα 
Ατταλίδου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου) και έγκρισή τους.  

18. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2022», 
παρατηρήσεις του κ. Πανίκου Λεωνίδου και του προεδρεύοντος και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3). 

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η Κυπριακή Δημοκρατία και το ζήτημα της οικοκτονίας - Παράδοση τίτλων ιδιοκτησίας από τον 
παρουσιαζόμενο ως πρόεδρο του «Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γης Ακάμα» - Μη ύπαρξη εγγραφής του 
«Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γης Ακάμα» σε μητρώα της Κυπριακής Δημοκρατίας - Οικοδομικές εργασίες 
πάνω σε όρυγμα και πολυβολείο της Εθνικής Φρουράς στη Λευκωσία - Επάρκεια σχολικών μονάδων 
επαρχίας Λάρνακας και δυναμικότητά τους - Πλήρωση θέσης εκτελεστικού διευθυντή του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι προϋπολογισμοί για τα σχολεία της Λάρνακας τα τελευταία πέντε χρόνια - Διευκρινίσεις σχετικά με το 
σχέδιο επιχορήγησης αγοράς ηλεκτρικού ποδηλάτου - Η ανάγκη στελέχωσης του Τμήματος Φορολογίας 
- Η διαχείριση περιστατικών ελλείποντων προσώπων από την αστυνομία (απόρρητη απάντηση) - Κέντρα 
Ανακουφιστικής Φροντίδας εντός του ΓΕΣΥ. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


